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  8 صفحه 

  دهه چهارم سال سی و دوم

  قیمت  5000 تومان  

منظره ای جدید برای گردشگران در مرکز تولید بنزین؛

رونق بازار اوپک در خیابان های بندرعباس
همین صفحه

دستاورد بزرگ محققان برزیلی

واکسن ترک اعتیاد 
کوکائین و کراک 

ساخته شد 

2 ,

5 ,

7 ,

برخی از علائم سرماخوردگی 
که می تواند نشانه سرطان 

باشد

شــما احتمالا در طــول زندگی 
خود بیشتر از هر بیماری دیگری 
بزرگســالان  می خورید.  ســرما 
ســالانه دو تا ســه  بار و کودکان 
 خردســال چهار بار یا بیشتر سرما

می خورند.

2 ,

3 ,

8 ,

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 06/ 1402/08 

تا اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع میوه  ردیف

402.500 انار ممتاز دانه مشکی 1

172.500 انار شیرین درجه2 2

287.500 انار شیرین و میخوش  3

575.000 موز درجه 1 هندی  4

437.000 موز تکدانه  5

منبع : سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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یادداشت 
?....... دکترحمزه رضایی 

رییس ســازمان برنامه و بودجه با 
توجیه گرانی بلیــت  هواپیما گفت: 
»پرواز یک کالای لوکس اســت و 
فقط گروه خاصی از جامعه از پرواز 
استفاده می کنند.« او همچنن گفت: 
»نبایــد منابع ارزی کشــور را که 
محدود است با گشاده دستی هزینه 

کنیم«.

?....دکتر عباس فضلی 
tسلطان عشق

بوبر  مارتین  کتاب کســوف خداوند 
فیلســوف متأله یهودی را به مطالعه 
گرفته ام. او به اتکا و استناد سخنان 
کانت و اســپینوزا، مفهوم خدا و دین 
را به عنوان یک واقعیت وجودی و نه 

ذهنی معرفی می کند.

نکته های نیکو

عکس: ندای هرمزگانعکس: ندای هرمزگان

ندای هرمزگان - خلیل بزرگمهر 
همزمــان با اصلاح قیمت حامــل های انرژی 
در دولت نهم و ســهمیه بندی بنزین از ســال 
86، فروش بنزیــن در خیابان های بندرعباس 
رونق گرفت و به دلیل فعالیت دســت فروشان 
در بندرعباس، یکی از خیابان های این شــهر 
به نــام اوپک بر ســر زبان ها افتــاد. حال با 
گذشــت حدود 18 ســال از این تاریخ، شاهد 
رونق دوبــاره بنزین فروشــی در خیابان های 
بندرعبــاس به دلیــل کاهش عرضــه بنزین 
آزاد هســتیم تا دوباره نام اوپک که در ســطح 
جهانی به دلیل فعالیت کشورهای تولید کننده 
 و صادر کننده نفت مطرح است، بر سر زبان ها

بیفتد.
به گزارش ندای هرمزگان، رونق فروش خیابانی 
بنزین در بندرعبــاس در حالی جلب توجه می 

کند که به گفته شهروندان، برای دریافت بنزین 
غیر سهمیه ای باید قید آن را زد و وسیله نقلیه 
را به پارکینگ هدایت کرد یا باید در صف های 
طویل تعداد محدود پمپ بنزین های حاشــیه 
 شــهر قرار گرفت تا 30 لیتر بنزین آزاد دریافت 

کنید.
این وضعیت که از ماه های ابتدایی امســال بر 
استان هرمزگان بویژه شــهر بندرعباس سایه 
افکند، انتقاداتی را به همراه داشت که علیرغم 
انتقادات شــهروندان، هیچ گاه به صورت ریشه 
ای حل نشــد و تنها با اقداماتی، صورت مسئله 
پــاک و بنزین آزاد با ایســتادن در صف های 
طویــل در هوای گرم بندرعبــاس که مصرف 
ســوخت را چند برابر می کند، همچنان ادامه 

یافت.
تداوم این روند با خنک شدن هوا اگرچه میزان 

مصرف برای خودروها را تا حدودی کاهش می 
دهد اما به دلیل آب و هوای خوب هرمزگان در 
شش ماهه دوم، نگرانی هایی از بی رونق شدن 
گردشگری و یا چهره های نازیبایی از هرمزگان 
برای دریافت بنزین به دیگر نقاط کشور متبادر 

خواهد کرد.
این وضعیت باعث شــده تا برخی شهروندان، 
نگرانــی خــود را از ایــن وضعیــت اعلام و 
هشــدارهای لازم به خاطر پیامــد آن بدهند؛ 
وضعیتی که ترکش های آن به صورت جست 
و گریخته از مسافران در شبکه های اجتماعی 

در حال مخابره شدن است. 
در همین حال رئیس شــورای شهر بندرعباس 
نیز با انتقــاد از وضعیت پیش آمــده و با بیان 
اینکه فصل گردشــگری جنوب کشور پاییز و 
زمســتان اســت، افزود: بندرعباس این روزها 

میزبان هم وطنان از سراسر کشور و کشورهای 
همسایه است که از آبان ماه تا اسفندماه به شهر 

ما سفر می کنند.
نظری خاطرنشــان کــرد: تبلیغات ســویی بر 
شــهر بندرعباس نســبت به وضعیــت بنزین 
آن همچنین در شــرق و غــرب بندرعباس در 
شــهرهای مختلف کشــور صورت می گیرد؛ از 
مســئولین پخش فرآورده های نفتی، اســتاندار 
و… تقاضا داریم ضربه ای که در حال حاضر و 
آینده خواهیم خورد از صف های طولانی بنزین، 
فروشی گالنی بنزین که چهره نامناسبی دارد را 

تدبیر و مشکل را حل کنند.
وی اضافــه کرد: نکند به خاطر بی تدبیری ها بر 
صنعت گردشگری آســیب وارد شود و اقتصاد 
افرادی که با این صنعت ارتباط دارند با مشکل 

مواجه شود.

اجتماعی

ندای هرمزگان - گروه خبر  
مجتبی قهرمانی با حضور در ساختمان شماره یک اداره 
کل بازرسی استان از بخش های مختلف این مجموعه 

بازدید کرد.
به گزارش ندای هرمــزگان، وی همچنین در دیدار با 
مدیر کل و دیگر مســئولان بازرسی استان هرمزگان 
ضمن تشکر از اقدامات سازمان بازرسی و نقش آن در 
شورای قضایی استان هرمزگان، جایگاه این سازمان را 
بســیار خطیر و حســاس عنوان کرد و اظهار داشت: با 
توجــه به اینکه در دوران تحول و تعالی قوه قضاییه به 
ســر می بریم، این موضوع، ضرورت استفاده از فرصت 
برای تحقق اهداف و برنامه های سند تحول را اجتناب 

ناپذیر می سازد.
وی افزود: بــا توجه به تأکیدات رهبــر معظم انقلاب 
اســلامی و ریاست قوه قضاییه، فرآیند بروزرسانی سند 
تحول قوه قضاییه در جریان اســت و برای دستیابی به 
تحول، سازمان بازرسی می تواند با برنامه ریزی دقیق و 
تعریف مأموریت های جدیــد در این خصوص، فعالانه 

ایفای نقش نماید.
قهرمانی تصریح کرد: خوشــبختانه با مدیریت بســیار 
خوب دکتر خداییان در رأس سازمان بازرسی کل کشور 
و تلاش های مدیرکل بازرســی استان هرمزگان، مسیر 

تحقق اهداف در حال ارتقاء است.
وی خاطرنشــان کــرد: اخیراً نیز ریاســت محترم قوه 
قضاییــه مأموریت پیگیــری تحقق و ارتقــاء عدالت 
اجتماعی در ســطح جامعه را به ســازمان بازرسی کل 
کشــور محول نمودند که نشان دهنده اهمیت سازمان 

بازرسی به منظور دستیابی به این هدف مهم است.
مجتبی قهرمانی تأکید کــرد: حکمرانی مطلوب که از 
جمله اهداف و مأموریت های ســازمان بازرســی کل 
کشور اســت نیز ســرانجام به عدالت اجتماعی منجر 

خواهد شد.
وی یادآور شــد: عدالت اجتماعی عبارت است از توزیع 
عادلانه امکانــات، منابع و فرصت ها کــه با توجه به 
بیانات اخیر ریاست محترم قوه قضاییه علاوه بر رعایت 
عدالت در رســیدگی به پرونده ها، این موضوع باید به 
ســایر شــئون و حوزه های مختلف نیز تسری یابد و 
از این طریــق در جهت تحقق عدالــت اجتماعی گام 

برداریم.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان همچنین پیشــنهاد 
تشــکیل کارگــروه عدالــت اجتماعی با مشــارکت و 
عضویت ســازمان بازرســی، دادســتانی و دادگستری 
اســتان هرمزگان را مطرح کرد و ایــن موضوع را در 
جهت افزایش اعتماد عمومی مردم به نظام بسیار حائز 

اهمیت برشمرد.
در جریان این بازدید، محمد اســمی مدیرکل بازرسی 
استان هرمزگان نیز با ارائه گزارشی، مهمترین اقدامات 

و برنامه های اداره کل بازرسی استان را تشریح کرد.

تأکید رئیس کل دادگستری هرمزگان 
بر نقش خطیر سازمان بازرسی در 

نهادینه سازی عدالت اجتماعی 

 

ندای هرمزگان - زهرا غفوری 
مانور پدافند غیرعامل با هدف آشنایی دانش آموزان با 
روش هــای مواجهه با تهدیدها و حوادث طبیعی و غیر 

طبیعی در مدرسه ابتدایی بلال شهر قشم اجرا شد.
به گــزارش ندای هرمزگان، همزمان بــا هفته پدافند 
غیرعامل، با حضور نیروهای جمعیت هلال احمر مانور 

امداد و نجات در مدرسه پسرانه بلال اجر شد.
بر اســاس این خبر در مانور مذکور در دو مرحله تئوری 
و عملی آموزش های مورد نظر به دانش آموزان منتقل 

شد.
رییس جمعیت هلال احمر شهرستان قشم در این باره 
به خبرنگار ما گفت: اهمیت پدافند غیر عامل و آموزش 
دانش آموزان در این حوزه بســیار تعیین کننده است از 
این رو از دعوت مدرســه برای اجرای مانور اســتقبال 

کردیم.
احمد نور ســرودی اضافه کرد: آشنایی دانش آموزان با 
مبانی علمی واکنش ســریع و صحیح در زمان مواجهه 
با آســیب ها، پایه ساز آشنایی جامعه و کنترل خسارات 

خواهد بود.
مدیر مدرســه بلال هم در گفت و گو با خبرنگار ندی 
هرمــزگان با بیان این مطلب که مدرســه بلال محل 
آموزش تعداد قابل توجهــی از بچه های محلات کم 
تر برخوردار با ســاختمان ها و معابر قدیمی اســت بر 
ضرورت تکرار این گونه برنامه ها برای تقویت مهارت 

واکنش صحیح تاکید کرد.
ســمانه جعفری بــا قدردانــی از رییــس و نیروهای 
جمعیت هلال احمر شهرســتان از پیگیری برای جذب 
همکاری دیگر دســتگاه ها برای افزایش مهارت های 
 کاربــردی و امکانات جانبی مورد نیــاز دانش آموزان  

خبر داد. 
گفتنی است، دانش آموز ان 7 تا 12 سال محلات فینی 
ها، زیرانگی، چاهتنگو، صاحب الزمان، امام حســین و 

ملاموسی در مدرسه بلال تحصیل می کنند.

برگزاری مانور پدافند غیرعامل 
در مدرسه ابتدایی بلال شهر قشم 

   شهرستان 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئیس کل دادگستری هرمزگان ضرب الاجل یک 
ماهه ای را برای مناســب سازی محوطه راه آهن 

بندرعباس و پارکینگ آن تعیین کرد.
به گزارش ندای هرمزگان، در راســتای نظارت بر 
حسن اجرای قوانین و پیگیری حقوق عامه با توجه 
به درخواست های مکرر شــهروندان بندرعباسی، 
مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگســتری اســتان 
هرمزگان از ایســتگاه راه آهن بندرعباس و سالن 

ترمینال آن بازدید کرد.
در جریــان ایــن بازدید کــه مدیــرکل جدید راه 

آهن اســتان هرمــزگان، معاون فنــی و زیربنایی 
ایــن اداره کل، فرمانــده پلیس راه آهن و ســایر 
مســئولین مربوطــه نیز حضــور داشــتند، نحوه 
ارائــه خدمــات به مســافران و امکانــات موجود 
 خطوط ریلی از نزدیک مورد رصد و بررســی قرار

گرفت.
رئیس کل دادگستری هرمزگان در این بازدید پس 
از شــنیدن توضیحات مســئولان راه آهن استان، 
دســتور داد با توجه به مطالبات مردم و مشاهدات 
خود، اقدامات لازم به منظور ارائه خدمات مناســب 
و در شأن مسافران در ایستگاه راه آهن بندرعباس 

صورت پذیرد.
قهرمانی همچنیــن با بیان اینکه ورودی ســالن 
ترمینال ایســتگاه قطار بندرعبــاس منظره زیبایی 
نــدارد و ســالیان متمادی به حال خود رها شــده 
اســت، ضمن ابراز تأسف از وضعیت موجود، گفت: 
محوطــه این ایســتگاه و پارکینــگ آن علیرغم 
تذکــرات مکرر و متعدد هنــوز وضعیت نامطلوبی 
 دارد و چاره اندیشــی برای ساماندهی به آن لازم

است.
وی همچنین ضمن مذاکره با مسئولان شهرداری 
بندرعباس و مدیرکل جدید راه آهن استان، ضرب 

الاجل یک ماهه ای را برای مناسب سازی محوطه 
ایســتگاه راه آهن بندرعباس و پارکینگ آن تعیین 

کرد.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان بــا بیان اینکه 
حدود دو ســال قبل نیز دستوراتی در این خصوص 
صادر شــده که متأسفانه به خوبی اجرا نشده است، 
خاطرنشــان کرد: وضعیت فعلی ایستگاه راه آهن 
بندرعباس از مصادیق نقض حقوق عامه اســت و 
مــردم انتظار دارند که مدیریت به نحوی باشــد تا 
بتوانند با توجه به پرداخت وجه از خدمات مناسبی 

بهره مند شوند.

ضرب الاجل یک ماهه رئیس کل دادگستری هرمزگان برای مناسب سازی 
محوطه راه آهن بندرعباس

شهر فین نیازمند توجه 
است 

سخنگوی شورای اسلامی شهر بندرعباس: 

خون مردم شمال کشور 
رنگین تر از جنوب 

کشور نیست

ایستادن بر سر پیمان و وفای به عهد نشانه انسان های والا و نیک نهاد است.

پیگیری ها و رایزنی های خســتگی ناپذیر آن برادر ارجمند در شــکل گیری دانشکده علوم پزشــکی غرب هرمزگان که بی تردید در رشد و توسعه و جهش علمی و 

اجتماعی این منطقه  تاثیرگذار خواهد بود هرگز از ذهن مردم زدوده نخواهد شد.

تلاش های مجدانه و ثمربخش جنابعالی در تحقق یکی از مطالبات اهالی غرب اســتان را ارج نهاده و برخود فرض می دانیم مراتب سپاس عمیق خویش را معروض 

داشته و از یگانه بی همتا بهروزی، سلامتی و توفیق هر چه بیشتر شما را مسئلت نمائیم.

جناب آقای احمد جباری

نماینده کوشا و ساعی مردم هرمزگان در مجلس شورای اسلامی

شورای شهرستان بندرلنگه



خبر

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی
صدور قبوض چند میلیونی آب، برخی از اهالی دهســتان 
فاریاب از توابع بخش مرکزی شهرســتان رودان را شوکه 

کرده است .
به گزارش ندای هرمزگان، برخی از اهالی دهستان فاریاب 
با انتقاد از قبوض صادر شده که بین ۵ تا ۹ میلیون تومان 
ذکر شده نسبت به این اقدام آبفای رودان معترض شدند .
در همین پیوند یکــی از اهالی فاریاب گفت : قبوض آب 
صادر شــده برخــی از اهالی احتمالا بــه بهانه آب دهی 
درختان حیاط منازل بوده اســت اما نکته اینجاســت که 
آبرسانی به فاریاب بصورت نوبتی انجام و مردم مجبورند 
آب مورد نیاز را در مخزن ذخیره کنند با این تفاســیر چرا 
آبفای رودان باید قبــوض چند میلیونی برای مردم صادر 

کند .
در این ارتباط کمالی مدیر آبفای رودان به ندای هرمزگان، 
گفت: در دهســتان فاریاب برخی از مردم با آب مصرفی 
اقدام به آبرسانی به درختان و دیگر امورات مثل دامداری 
می کنند از این رو قرار شــد کســانی که ۳ برابر الگوی 
مصرف، آب اســتفاده مــی کنند قیمت آب را برایشــان 
تجاری محســوب کنیم اما این طرح فعلا ملغی شــده از 
این رو افرادی که معترض قبوض صادر شده هستند می 
توانند با تهیه مســتندات به اداره آبفــا مراجعه تا قبوض 

صادر شده اصلاح شود .
کمالی افــزود: فقط دو محله دهســتان فاریاب در نوبت 
آبرســانی قرار دارد و شــرایط آبرســانی دیگر نقاط این 
دهستان عادی است ضمن اینکه  قبلا به افراد پر مصرف 
اخطار داده شده بود که از آب برای دام و درختان استفاده 

نکنند اما برخی بی توجهی کردند .
وی گفت: در شــرایطی که با کمبود آب مواجه ایم لازم 
است برای  بهره گیری بهینه  از این مایه حیات فرهنگ 

سازی شود «. 
در مقابــل برخی از اهالی فاریاب با ذکــر اینکه در همه 
ی مناطق شهرســتان رودان مردم معمــولا به درختان 
منازل خود آبرســانی می کنند به قبوض صادر شده برای 
دهستان فاریاب معترض هســتند و معتقدند که نباید به 

مردم اجحاف کرد. 
در ایــن پیونــد یکی از اهالــی دهســتان فاریاب گفت: 
روزگاری در منطقــه فاریاب آب فراوان بود و این منطقه 
حاصل خیز نیازی به آب لوله کشی نداشت اما مجوز های 
پی در پی حفــر چاههای عمیق برای گلخانه ها و باغات 
باعث شــد تا فاریاب از سفره های زیر زمینی تهی شود تا 
جایی که مــردم برای آب دادن به چند درخت منزل خود 

ابن چنین گرفتار شده اند .
وی در پایان گفت: امیدوارم این قبوض صادر شــده هر 
چه زودتر اصلاح شود و یقین داریم مردم فاریاب بیشتر از 

دیگر مناطق رودان آب مصرف نمی کنند .

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئیس کل دادگســتری هرمزگان به همراه تیمی متشکل 
از معاونان خود و قضات دادســرا و شعب دادگاه از زندان 

بندرعباس بازدید کرد.
به گــزارش ندای هرمزگان، مجتبــی قهرمانی به همراه 
تیمــی متشــکل از ۵۰ مقــام قضایی اعــم از معاونان 
دادگستری استان، دادســتان بندرعباس و قضات دادسرا 

و شعب دادگاه از زندان مرکزی بندرعباس بازدید کرد.
رئیس کل دادگســتری استان هرمزگان در ابتدای بازدید 
خود با حضــور در بند های مختلف زنــدان بندرعباس و 
انجام دیدار چهره به چهره با مددجویان، پس از اطلاع از 
مشــکلات و درخواست هایشان، دستور رسیدگی سریع به 

موارد مطرح شده را صادر کرد.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان در ادامــه بازدید خود 
بــا برپایی میز خدمت در محــل نمازخانه زندان مرکزی 
بندرعبــاس، مشــکلات و درخواســت های ۲۱۱ نفر از 
مددجویان را مورد بررســی قــرار داد و در این رابطه نیز 
دســتورات مختلفی برای کمک به زندانیان و بهره مندی 

آن ها از ارفاقات قانونی، صادر کرد.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان همچنین در جریان این 
بازدید با اشــاره به سیاســت های قوه قضاییه برای بهره 
منــدی حداکثری مددجویان از تأسیســات قانونی گفت: 
شــاهد تلاش جدی و تعامل مثبت مراجع قضایی و اداره 
کل زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی اســتان در جهت 

تحقق این امر هستیم.
وی خاطرنشان کرد: رفع مشکلات قضایی مددجویان در 
اولویت کاری دســتگاه قضایی اســتان است و در همین 
راستا با رأفت اسلامی، درخواســت ها و پرونده های آنان 

بررسی می شود.
قهرمانی از قضات و مسئولان قضایی نیز مؤکداً خواست 
تا از بازدیدهای نمایشــی و بدون نتیجه اجتناب کنند و با 
حضور منظم، مؤثر و هدفمند در بازداشتگاه ها و زندان ها 
در جهت حل مشکلات زندانیان و افراد تحت قرار از هیچ 

اقدامی دریغ نکنند.

?....... دکترحمزه رضایی 
رییس ســازمان برنامــه و بودجه با توجیــه گرانی بلیت  
هواپیمــا گفت: »پرواز یک کالای لوکس اســت و فقط 
گــروه خاصی از جامعــه از پرواز اســتفاده می کنند.« او 
همچنــن گفت: »نباید منابع ارزی کشــور را که محدود 

است با گشاده دستی هزینه کنیم«.
البته تا به حال ســخنان مشــفقانه و عالمانــه زیادی از 
مســئولان فرهیخته کشورمان شــنیده بودیم، ولی این 
ســخن خردمندانه رئیس ســازمان برنامه و بودجه، چیز 

دیگری است و واقعاً در لطافت طبع آن خلاف نیست...
البته ایشــان با بزرگ منشی خاص خودشان فقط به یک 
نوع کالای!!! لوکس اشــاره فرموده انــد و آن هم بلیط 

هواپیماست.
جنــاب رئیس بــه مابقی کالای لوکس مانند مســکن ، 
خودرو، پوشاک ، ارزاق، گوشت ، مرغ ، تخم مرغ و صدها 
قلم دیگر از این بابت اشــاره نفرموده اند که طبق مثل » 
العاقل یکفیه الاشاره« ما جماعت رعیت تهی مغز، شاید 
ذره ای عقل نداشته مان را به کار بندازیم و خودمان بقیه 

اقلام لاکچری و لوکس را تشخیص بدهیم...
حضرت ایشــان که وقت ندارند از سیر تا پیاز موضوع را 
مانند قصه اتم برای ما بشکافند... انصاف هم خوب چیزی 

است...
و الا کیســت که نداند جدا از بلیط هواپیما، ســایر اقلام 
نیز با توجه به گرانی در ســبد کالای لوکس قرار گرفته 

است!؟!
پر واضح است که در چنین شرایطی ما هم باید حق را به 
حقدار یعنی مســئول برنامه و بودجه بدهیم و منابع ارزی 
کشــور را آنهم با گشاده دســتی صرف این قبیل مسائل 

لوکس نکنیم..
آخر چه معنی می دهد، وقتی مسئولان نازنین این هوای 
اکسیژن دار ناب را آنهم مجانی و فت و فراوان در اختیار 
ما جماعت گذاشته اند که راحت و بدون دردسر هر موقع 
از شــبانه روز که دلمان خواســت استنشاق کنیم و از آن 
لذت ببریم، از منابع مضر دیگر اســتفاده کنیم که هم به 
ســلامتی خودمان لطمه بزنیم و هم دخیره ارزی مان  را 

زیر سئوال ببریم...
چه اشــکال دارد به جای مسکن با قیمت نجومی از چادر 
آنهم در بیابان و صحرا و کویر بکر اســتفاده کنیم که هم  
شــب های مهتابی و پرستاره را رایگان به تماشا بنشینیم 
وهم از دم و بازدم هوای مجانی، بهره ببریم و هم اینکه 
هر وقت عشــق مان کشید به جای همان گوشت و مرغ 
لوکس از علف های تر و تاره و خشــک و دارویی بیابان 
و کویر اســتفاده بهینه کنیــم...در ضمن بچه های ما به 
توصیه ســعدی علیه الرحمه نیز به جای هدر دادن وقت 
و ســرمایه ملی در حضر یعنی مدرسه در همان بیابان و 
صحرا و کویر به ســیر در افاق و انفس بپردازند و تجربه 

کسب کنند...
باور بفرمایید اگر ما به نصایح و توصیه خلاقانه مسئولان 
نابغه مان گوش جان بســپاریم، نه تنها خوشبختی دنیای 
مان که رســتگاری آخرت مان نیز تضمین شده است...

زیاده عرضی نیست..

ندای هرمزگان - گروه حوادث  
رئیس کل دادگســتری هرمزگان از توقیف شناور حامل 
 ۶۰ هزار لیتر سوخت قاچاق در آب های خلیج فارس خبر

داد. 
به گزارش ندای هرمــزگان، مجتبی قهرمانی رئیس کل 
دادگستری اســتان اظهار داشت: در راستای اجرای طرح 
مبارزه با قاچاق ســوخت و با هدف ضربه به بنیان های 
مالی قاچاقچیان، مأموران دریابانی شهرســتان پارسیان 
یک فروند شــناور حامل ســوخت قاچاق را در آب های 

خلیج فارس توقیف کردند. 
وی در ادامــه افــزود: با توجــه به وصول گزارشــاتی 
مبنــی بر قاچــاق گازوئیل توســط یک فروند شــناور 
لنج تجــاری، مأموریــن دریابانی پاســگاه دریایی تبن 
بــا هماهنگی مقــام قضایی پــس از انجــام کارهای 
 اطلاعاتی دقیق، نســبت به توقیف شــناور مذکور اقدام 

کردند.
وی همچنیــن بــا اشــاره بــه دســتگیری ۴ نفــر در 
ایــن رابطه، تصریــح کرد: در بازرســی از این شــناور 
 ۶۰ هــزار لیتر ســوخت قاچاق کشــف و ضبط شــده

است.
قهرمانــی یــادآور شــد: دســتورات لازم مبنــی بــر 
تحویــل ســوخت های مکشــوفه به شــرکت پالایش 
 و پخــش فــرآورده هــای نفتــی نیــز صــادر شــده

است.
رئیس کل دادگستری هرمزگان در پایان خاطرنشان کرد: 
با توجه به تأکیدات ریاست محترم قوه قضاییه، مبارزه با 
قاچاق به ویژه قاچاق ســوخت در خلیج فارس و دریای 
عمــان به صورت ویژه در دســتور کار دســتگاه قضایی 
اســتان قرار دارد و این مهم با رصد اطلاعاتی و عملیاتی 
 و کارآمــد ســازی نظارت ها به صورت جــدی پیگیری

می شود.

   هرمزگان 
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رئیس کل دادگستری هرمزگان و تیم ۵۰ 

نفره قضایی از زندان مرکزی بندرعباس 

فرمایش مشفقانه
ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 

برخی از فعالان اجتماعی فین خواهان توجه مسئولان برای 
توسعه و خدمات رسانی به این باغ شهر شدند.

به گزارش ندای هرمزگان، باغ شــهرفین در شــمال غربی 
مرکز استان و در فاصله ۹۵ کیلومتری بندرعباس قرار دارد. 
این شــهر که مرکز بخش فین محســوب می شود  با دارا 
بودن فضای وسیعی نخلستان متراکم و خیابان های عموماً 
عاری از بدنه ساختمانی به عنوان یکی از نمونه های نادر و 

واقعی باغ شهر در سطح کشور است.
اغلــب اماکن شــهر در میان نخلســتان ها احداث شــده 
به طوری کــه خیابان ها و دسترســی های شــهر بــه مثابه 
شــبکه های ارتباطی یک پارک بزرگ مورد استفاده اهالی 

شهر قرار دارد.
برخــورداری فین از شــبکه جاده ای و ریلــی و دارا بودن 
مجموعه ای از پتانســیل های گردشگری شامل جاذبه های 
طبیعی )آبشــار، نقاط ارتفاعی، نخیــلات و ...( جاذبه های 

تاریخی )قلعه فین، آســیاب و ...( و فضاهای انسان ساخت 
)مجموعه اســتخر، حمام ها و ...( باعث شده تا فین از سایر 
نقاط متمایز شود با این همه فعالان اجتماعی امیدوارند که 
این شــهر زیبا در حوزه خدمات رسانی و توسعه متحول تر 

شود 
از جمله انتقادات مهم مطرح شده در این زمینه نبود جایگاه 
سوخت در باغ شهر فین است که با وجود تاکیدات فرماندار 

هنوز ایــن مهم عملی و اجرایی نشــده و همین امر باعث 
گلایه بسیاری از اهالی شده است .

در همین پیوند مواردی از کاســتی هــا و کمبودها در باغ 
شــهر فین توسط منتقدین مطرح شده که بدین شرح است 
:مشــکل راه و نبود جاده مناسب که بعد از چهل پنج سال 
هنوز چند کیلومتر مسیر رضوان به فین کامل  نشده است .

قطع شدن مکرر  آب شرب دربعضی از محله های فین  که  
با وجود تعدد چشمه ها و سفره های زیر زمینی هنوز مردم 

فین با کمبود آب مواجه هستند.
درمانگاه باغ شهر فین با وجود جمعیت چند هزار نفری هنوز 
مجهز نیست و نیازمند توسعه و خدمات رسانی بهتر است .

ضرورت حضور نمایندگی برخی از ادارات و شعب بانک ها 
در مرکز بخش فین 

بــا وجــود ایســتگاه راه آهــن  امکانــات مناســبی در 
 ایســتگاه فین جهت رفــاه حال مردم و مســافرین وجود

ندارد. 
باغ شهر فین در زمینه روشنایی معابر با یک مشکل بزرگ 
مواجه است و ضرورت دارد مسئولان امر در جهت برقراری 

روشنایی شبانه معابر شهر اقدام نمایند .

شهر فین نیازمند توجه است 

لــذا از متقاضیانی که دارای شــرایط زیر می باشــند دعوت می گردد تــا پس از مطالعه 

شــرایط مناقصه از طریق دریافت اسناد از آدرس WWW.LORC.IR )لینک مناقصه 

هاواستعلام ها –زیر گروه مناقصه  ( مطابق با اطلاعات درخواستي نسبت به دریافت اسناد 

و بارگزاری پاســخ استعلام در مهلت مقرر شده در سامانه ستاد ایران اقدام نمایند تا پس از 

ارزیابی و تأیید صلاحیت، جهت شرکت در مناقصه اقدام لازم به عمل آید.

مناقصه گر می بایســت متعهد گردد مفاد قانون حداکثری تولید و خدماتی کشور و حمایت 

از کالای ایرانی طی بخشنامه شماره ۳۰۲۰۶ مورخ ۹8/۰۳/۱۵ ریاست محترم جمهوری و 

بخشــنامه شماره ۳۶۴/۱۹۰۹۱ مورخ ۹8/۰۳/۱۲ مجلس شورای اسلامی جهت تامین این 

کالا رعایت نموده است

الف : شرایط انجام کار

۱- دارا بودن تجهیزات و امکانات و تخصص لازم و توانایی انجام کار

۲- دارا بودن توانایی مالی و فنی کافی جهت انجام موضوع مناقصه

۳- دارا بودن شخصیت حقوقی

۴- مناقصه گر نباید مشمول قانون منع مداخله در معاملات و مناقصات باشد.

ب : دریافت اسناد و ارسال پاسخ استعلام

 )www.setadiran.ir( ۱- اعلام آمادگی از طریق دریافت اسناد در سامانه ستاد ایران

و ارسال پاسخ استعلام مطابق زمان بندی اعلام شده

۲- دریافت اسناد و بارگزاری مدارک تا تاریخ درج شده در سامانه ستاد ایران الزامی میباشد.

۳- کلیه مدارک  باید در مهلت مقرر به صورت منظم و دســته بندی شــده در پوشه های 

مجزا و با نام، مطابق دســتور العمل بارگزاری مدارک ارزیابی کیفی پیوست اسناد مناقصه 

در سامانه ســتاد ایران بارگزاری شوند و به مدارک ارسالی مبهم، ناقص،مخدوش و دارای 

مغایــرت و همچنین مدارکی که بعد از مهلت مقرر ارســال گردد به هیچ عنوان ترتیب اثر 

داده نخواهد شد.

- زمان گشــایش پاکات بعد از ارزیابی کیفی پیشــنهادها و مطابق شرایط اعلام شده در 

دفترچه مناقصه به اطلاع مناقصه گران خواهد رسید.

www.lorc.ir :آدرس اینترنتي شرکت پالایش نفت لاوان

آدرس : هرمزگان، بندرعباس، گلشــهر شمالی، بلوار دانشگاه، بلوار مصطفی خمینی، پلاک 

۰، ساختمان آریا، طبقه همکف، کد پستی:7۹۱۵۳-۱۹7۴۴ 

تلفن:۰7۱۳8۳۱888۱ داخلی )۱۴7-۱۴8( و ۰7۱۳8۱7۳۴۳۰ - ۰7۶۹۱۰۹۱۰8۱، فاکس 

Lavantenders@lorc.ir : ۳8۳۱888۲ ) ۰7۱( آدرس ایمیل:

روابط عمومی و امور بین الملل
 شرکت پالایش نفت لاوان

شرکت پالایش نفت لاوان) سهامی عام( 

RLD-۰2۰3927-LA خرید ۵ ست سنسور دما و سطح آب مخازن فرآورده تقاضای شماره

)مجوز شماره 53157447(-)میزان سپرده- 981,987,500 ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2002093769000293 (

تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومی:1402/08/02، مهلت دریافت اسناد: 1402/08/16 ، مهلت ارسال پاسخ استعلام)بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:1402/08/30

RLD-۰2۰3932-LA تقاضای شماره Fully Jacketed Ball Valves ساخت

)مجوز شماره 53157448(-)میزان سپرده- 981,035,000 ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2002093769000294 (

تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومی:1402/08/02، مهلت دریافت اسناد: 1402/08/16 ، مهلت ارسال پاسخ استعلام)بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:1402/08/30

RLD-۰2۰393۵-LA مربوط به مبدل حرارتی تقاضای شماره Channel ساخت 2 عدد

)مجوز شماره 53157449(-)میزان سپرده- 815,141,981 ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2002093769000295 (

تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومی:1402/08/02، مهلت دریافت اسناد: 1402/08/16 ، مهلت ارسال پاسخ استعلام)بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:1402/08/30

شــرکت پالایش نفت لاوان در نظر دارد تامین اقلام ذیل را به صورت جداگانه تحت تقاضاهای ذکر شــده زیر پس از انجام فرآیند ارزیابی کیفی و احراز صلاحیت از طریق مناقصه عمومی به 
شرکت های مجرب و واجد شرایط واگذار نماید.

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 
نوبانی، رییس اداره نظارت بر ساخت راه های 
فرعــی و روســتایی اداره کل حمل و نقل و 
راهداری هرمزگان: درحال حاضر 8۴ درصد 
جمعیت روســتاهای بــالای ۲۰ خانوار این 
اســتان از راه مناسب و آســفالت برخوردار 

هستند.
به گزارش ندای هرمزگان، استان هرمزگان 
دارای یــک  هــزار و 7۱۲ روســتا و آبادی 
دارای ســکنه زیر و بالای ۲۰ خانوار است 
کــه تاکنون راه روســتایی یک هزار و ۱۹۰ 

روستای آن، آسفالت شده است.
آسفالت۳۹۰ کیلومتر از این راه های روستایی 
بالای ۲۰ خانوار در دولت ســیزدهم انجام 

شده است.« 
ضمن احتــرام به خدمات انجــام گرفته در 
حوزه راهســازی باید اعلام کنیم با توجه به 
گستره بسیار وســیع گلایه های مردمی از 
وضعیت راه های روســتایی استان پیشنهاد. 
می کنیم برای رفع این شــائبه و اثبات این 
ادعا، راهداری اســتان بــا دعوت میدانی  از 
خبرنــگاران از آســفالت بــودن 8۴ درصد 

راههای روستایی استان پرده برداری کند .
واقعیت این اســت کــه در زمینــه خرابی  
راههای روســتایی و حتی بین شــهری  از 
شرق استان تا مرکز و غرب استان انتقادات 
ثبت شده در ندای هرمزگان آنقدر زیاد است 
که از شماره و تعداد خارج شده است و بدون 

تردید ضعیف ترین عملکرد در کل اســتان 
مربوط به زیر ســاخت جاده ای و راهسازی 

است.
نکتــه مهم تــر اینکه بخشــی از راههای 
روستایی استان چند دهه قبل آسفالت شده 
و در شــرایط فعلی اوضاع نامساعدی داشته 
به نحوی که مدام مردم از شرایط تردد خود 

گلایه می کنند. 
عجیــب تر اینکه این خبر در حالی منتشــر 
شده که دهها تن از مردم استان طی یکسال 
اخیر در اثــر نبود جاده هــای عریض بین 

شهری جان خود را از دست داده اند .
انتظار این بود که مســئولان امر بایت مرگ 
۶ شهروند بندرلنگه در اثر حادثه جاده ای به 
تازگی جان سپردند  لااقل یک پیام تسلیت 
می فرستادند نه اینکه یک ادعا بزرگ مطرح 

کنند .
در مجموع اگر بخواهیم به شــرح جزییات 
وضعیت آشــفته راه های روســتایی استان  
بپردازیم به یک کتاب قطور نیازمندیم با این 
همه پیشــنهاد می کنیم آقای نویانی برای 
اثبات ادعایش به همــراه چند خبرنگار این 
8۴ درصد جاده آســفالت شــده روستایی را 
نشــان دهد تا مشخص شود آن همه گلایه 
 و انتقاد از ســر بیکاری و عناد شخصی بوده 

است.

۸۴ درصد جمعیت روستاهای هرمزگان از راه آسفالت بهره مند شدند؛

این ادعا را با دعوت میدانی خبرنگاران ثابت کنید 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
رئیس ســازمان صنعت، معــدن و تجارت 
هرمــزگان از واریز ۵۱۲ میلیارد ریال حقوق 
دولتی به خزانه دولت از ابتدای سال تا کنون 

خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، خلیل قاســمی 
گفت: ازابتدای امســال تاکنون در ازای مواد 
معدنی اســتخراج شــده ۵۱۲ میلیارد ریال 

حقوق دولتی به خزانه دولت واریز شده است 
که این میزان نســبت به مدت مشابه سال 

قبل ۱8۵ درصد رشد داشته است.
وی افزود: مهمترین مواد معدنی اســتخراج 
شــده از ۲۶۳معدن شامل ســنگ تزئینی، 
ســنگ گچ، آهن سنگ لاشه و سنگ آهک 

هستند.
قاســمی گفت: اولویت هایی در سال جاری 

بــرای حوزه معــدن در نظر گرفته شــده و 
به صــورت عملیاتی و کاربــردی، پیگیری 
می شــود که مهمترین اولویــت های این 
ســازمان ، فعال سازی معادن راکد در سطح 
اســتان، تلاش برای رشــد تولیــد معادن، 
و همچنیــن دریافت حقــوق دولتی معوق 

سال های گذشته می باشد. 
رئیس ســازمان صنعت، معــدن و تجارت 

هرمــزگان در خصوص نحــوه هزینه کرد 
حقــوق دولتی معــادن نیز گفــت: حقوق 
دولتی دریافت شــده به حساب خزانه واریز 
و درصدی به اســتانها بازگردانده می شود تا 
در راســتای تبصره ۶ ماده ۱۴ جهت ایجاد 
زیرساخت ، رفاه و توســعه شهرستان ها با 
اولویت بخشــی که معدن در آن واقع شده 

است هزینه شود.

رشد 1۸۵درصدی حقوق دولتی معادن در استان هرمزگان



فرهنگ

در قدیم، شــاعرانِ حاضر جواب داشتیم، اما این روزها به 
دلیل این که بازار شعر و شاعری کساد شده است؛ شاطر 

حاضر جواب داریم!
 صبح زود، به دستور همســرم غرغرکنان رفتم نانوایی. 

خیلی عجله داشتم که زود برگردم و بخوابم.
دیدم ای دل غافل، صف آقایان بسیار شلوغ است. حدود 
بیســت نفر توی صف بودند، اما در صف بانوان پرنده ای 
هــم پر نمــی زد. تعجب کردم. در دل گفتم مگر شــب 

گذشته چه به سر بانوان مملکتم آمده است!
به هــر حال، با توجه به موهای بلنــدم، رفتم و در صف 
بانوان ایســتادم تا به حســاب خودم زرنگی کرده باشم. 
از طرفی هم چون بحــث زن، زندگی و این چیزها...این 
روزها داغ است گفتم عمراً اگر کسی متوجه بشود! ضمن 
این که پیش خودم فکر کردم اگر کسی برای شبکه های 
ماهــواره ای فیلمی ، کلیپی، چیزی فرســتاد ، یک موقع 
خارجی ها و دشمنان قسم خورده ی ما فکر نکنند این جا 
زن در اجتماع و کارهای روزمره حضور و مشارکت ندارد!

اما شاطر زرنگ تر از این حرف ها بود و ظاهراً بلافاصله 
بنده را شــناخت. )شــناخت که عرض می کنم البته نه 
به عنوان یک هنرمند، و به اســم، بلکه متوجه شــد مرد 
هستم!( چرا که با نگاهی معنادار گفت:» آقا! چرا اومدی 
توی صف بانوان؟« من هم با اشــاره به موهای بلندم که 
دُم اســبی بسته بودم، خیلی آرام و مظلومانه گفتم:» فکر 
کن زن هستم جناب ....« شاطر در جواب گفت:» اگه این 
طوریه، پس وایســا.« گفتم:» چرا؟ زنی به جز من این جا 
نیست که....« گفت:»چون پیش پای شما یکی دو تا خانم 

رو رد کرده بودم، الآن دیگه نوبت آقایونه!«

 

معاون امور هنری ارشاد معتقد است هنرمندان می توانند 
آثاری را برای ثبت در تاریــخ بیافرینند که صدای فریاد 
مظلومیت مردم فلســطین باشند و با اثرشان این فریاد را 

به گوش جهانیان برسانند.
به گزارش ایســنا، محمود سالاری با اشاره به گردهمایی 
هنرمندان در موزه هنرهای معاصر در راســتای حمایت 
از مظلومیــت مردم غزه و محکوم کــردن رژیم غاصب 
صهیونیســتی، گفت: مــا در موزه هنرهــای معاصر که 
یک مرکز جهانی اســت، میزبان هنرمندانی از رشته های 
مختلف هنری چون تجســمی، موسیقی، سینما و نمایش 
شــدیم و امیدواریم با توجه و همراهی بیشتر هنرمندان 
بتوانیم فریــاد مظلومیت مردم فلســطین را به جهانیان 

برسانیم.
معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی در 
گفت وگو با یک برنامه رادیویی در حاشــیه شــانزدهمین 
همایش سراسری هنرمندان پیشکسوت در شیراز، اظهار 
کرد: با توجه به این که هنرمندان روح لطیفی دارند که در 
دریافت و انعکاس حوادث مهم قدرتمند اســت، می توانند 
برای ثبت در تاریــخ آثاری را بیافرینند که این آثار فریاد 
مظلومیت مردم فلسطین را که دهه هاست برای استقلال 

و آزادی کشورشان تلاش می کنند، به جهانیان برسانند.
بر اســاس گزارش معاونت امور هنری وزارت ارشــاد، او 
ادامــه داد: امیدوارم بتوانیم با ایــن گردهمایی ها و تولید 
آثار هنری مختلف توجــه جهانیان را به مظلومیت مردم 
فلســطین جلب کنیم و حوادث غزه و ملت فلســطین را 
آرام آرام بــه عنوان اولین و مهم ترین خبر جهان در رأس 

اخبار قرار دهیم. 
ســالاری همچنین بیان کرد: آنچه در این سال ها اتفاق 
افتاده این است که صدای مظلومیت این مردم به گوش 
جهانیان رسانده نشده وحتی بسیاری از هنرمندان جهان 
نمی دانند چه اتفاقاتی بر این مردم رقم خورده است. این 
همایش هــا و گردهمایی ها و فعالیت هایی از این دســت 
می توانــد تا حدی این فضای غبارآلود را شــفاف کند تا 
دنیا بفهمد بر مردم فلســطین چه گذشــته و چه اتفاقات 

هولناکی در حال رخ دادن است.

تهیه کننــده فیلم ســینمایی »شــماره ۱۰« گفت: طرح 
ســینمایی برای ســاخت اثری با موضــوع جهان بدون 
اســرائیل ارائه کرده ام که امیدوارم با آن موافقت شود تا 

آن را بسازم.
ابراهیم اصغری در گفت و گو با خبرنگار ســینمایی ایرنا 
اظهار داشــت: قصد دارم فیلمی بــا موضوع جهان بدون 
رژیم صهیونیستی بســازم که در قالب یک اثر سینمایی 
اســت. کار در زمان حاضر در حد یک طرح و ایده است 
که امیدوارم در ماه های آینده کامل تر و در نهایت ساخته 

شود.
وی همچنیــن گفت: یکی از آرمان هــای بزرگ انقلاب 
اسلامی نابودی رژیم صهیونیستی و آزادی مردم فلسطین 
و ســرزمین های اشغالی است. ما ۴۳ سال است که برای 
تحقق این آرمان روزشماری می کنیم و امیدواریم که در 
زمان حیات خود چنین روزی را شــاهد باشــیم و در این 

زمینه بتوانیم گام های مؤثرتری برداریم.
این تهیه کننده سینما درباره رسالت هنرمندان در ساخت 
آثاری در خصوص جنایت های رژیم صهیونیســتی گفت: 
در این بخش کارهای خوبی داریم اما تعداد آنها بســیار 
اندک و شــاید کمتر از تعداد انگشتان دست باشد. جهان 
بویژه جهان اســلام اســت می طلبد که خیلی بیشــتر از 
این ها کار شــود.به اعتقاد اصغری، جمهوری اسلامی و 
هنرمندان ایرانی باید بیشــتر از هنرمندان دیگر کشورها 
کار انجام دهند چرا که ما محور مقاومت هســتیم و قطعا 
اگر رژیم صهیونیستی شکست بخورد از ایران و جمهوری 

اسلامی شکست خواهد خورد.

ظاهراً این  افزار شــگفت دودکشــی، حاصل هوش و 
ابتکار ایرانیان بوده اســت و دلیل دیگری که نشان می 
دهد »قلیان« را ایرانیان ســاخته اند، این است که نام 
تمام اجزای آن تماما ایرانی است مانند: سرقلیان، میانه، 
میلاب، نی و شیشه. »تاورنیه« بازرگان فرانسوی که در 
زمان شاه صفی و پسرش شاه عباس دوم و شاه سلیمان 

صفوی به ایران آمد و شد داشته است می نویسد:
شاه صفی چپق می کشــید ولی شاه عباس دوم قلیان 
می کشد از این روایت می توان حدس زد که »قلیان« 

احتمالا در زمان شاه »عباس دوم« پدید آمده است.
بــا پیدایش »قلیان« در ایران، دودکشــان در ایران دو 
دسته شــدند »چپق«کش ها و »قلیان کش«ها، اما از 
آنجا که »قلیان« کشــیدن گونه ای نوگرایی به حساب 
می آمد، سنت گرایان به چپق کشی خود ادامه دادند و 
»قلیان« کشی مخصوص طبقات اشرافی و مرفه جامعه 

شد.
اعیــان و اشــراف از همان زمان تا پایــان عصر قاجار 
همیشــه یکی از نوکرانشــان را با قلیــان و تنباکوی 
مخصوص و منقل و سایر وسایل در سفر و در مهمانی 
ها به همراه خود می بردند و این وســایل »قبل منقل« 

نامیده می شد.
»محمدرضا بیک« فرستاده شاه سلطان حسین صفوی 
به دربار لویی چهاردهم هنگامی که با تشریفات رسمی 
وارد پاریس می شــد، سوار بر اسب بود و دو سوار دیگر 
او را همراهی می کردند. یک سوار شمشیرش را حمل 
مــی کرد و ســوار دیگر »قلیان« او را. یک نویســنده 
فرانســوی درباره تشریفات ورود ســفیر ایران به دربار 
لویی چهاردهم می نویســد: »چون به میانه راه پاریس 
و قصر ورســای رسیدند، سفیر خواهش کرد تا کالسکه 
را آهســته برانند تا او قلیانی بکشد. در این هنگام غلام 
سیاهی سواره رکاب بر اسب زد و خود را به در کالسکه 
رســاند. آن گاه ســر قلیان را با تنباکو پر کرد و آن گاه 
زغال ســرخ آماده ای را که به همراه داشت، روی آن 
گذاشــت و آن گاه نی قلیان را به دست ارباب خود داد. 
شــگفت آن که حرکت کالســکه و تکان آن مانع کار 
نمی شــد. همان طور که گفته شــد، بزودی دودکش 
ها به دو دســته »قلیان کش« و »چپق کش« تقسیم 
شدند و قلیان بیشــتر مورد استفاده اشراف و اعیان بود 
و چون طبقه روحانیون از وابســتگی به اشراف و اعیان 
پرهیز می کردند، در آغــاز امر، چپق کش باقی ماندند 
اما بتدریج قلیان کشی در میان طبقه روحانیون نیز رایج 
شــد و بتدریج امری عادی گردید. در ســال های بعد 
در اواخر قاجاریه که سیگارکشی متداول شد، اهل علم 
آخرین کســانی بودند که از قلیان کشی به سیگارکشی 

روی آوردند.
انتقال قلیان کشی از ایران به هندوستان

دیــری نگذشــت ایرانیان که خــود دودکشــی را از 
عثمانیان آموختــه بودند، آن را به هندوســتان بردند. 
رواج قلیان و »چپق دراز« در هندوســتان نشــانه آن 
 است که رساننده دودکشی به آن سرزمین ها ایرانی ها

بوده اند.
کوتاه سخن این که همچنانکه که انگلیسیان دودکشی 
را از امریکاییان آموختند و کشــیدن »پیپ« را در اروپا 
متداول کردند، عثمانیان آن را به آســیا رساندند و چپق 
دراز را بــه جای »پیــپ« ابداع کردنــد و ایرانیان نیز 
قلیان را ســاختند و »چپق« و قلیان را به هندوســتان 
شناســاندند. بدین ترتیب چپــق و قلیان به مدت ۲۵۰ 
ســال در کنار هم در بزم ها و ســوگواری ها در شمار 
تفننات مردم آســیا بود و از کلبه گلین بینوایان تا کاخ 
های زرنگار پادشاهان از وسایل اصلی و حتمی پذیرایی 
بود تا آن که ناگهان در قرن بیســتم میلادی ســیغار 
 )ســیگار( از اروپا به ایران رســید و رقیب چپق و قلیان

شد.
اما سیگار در جامعه سنتی ایران به آسانی پذیرفته نشد. 
طبقه اشــراف و بازرگانان دیرگاهــی در برابر این تازه 
رسیده مقاومت کردند و علما نیز استعمال آن را در شان 

خود نمی دانستند.
امــا رفته رفتــه از آنجا که بهایش ارزان و کشــیدنش 
آســان تر بود، بتدریج مورد توجه جوانان قرار گرفت و 
با پیشــرفت روزافزون آن طی نیم قرن جای خود را باز 
کرد و در نیمه دوم قرن بیســتم بســاط قلیان و چپق 
برچیده شــد و در ســال های اخیر دیده می شــود که 
قلیان کشــی تجدید حیاتی کرده و این بار سر از امریکا 
و اروپا درآورده اســت. شــادروان یحیی ذکاء در کتاب 
»کاروند« به نقل از سیداحمد تبریزی در مورد تاریخچه 
دودکشی چنین می نویسد: »یکی از کارهایی که امروزه 
در سراســر جهان رواج یافته و بیشتر مردم از زن و مرد 
و پیر و جوان و دانا و نادان و شــهری و روســتایی به 
آن می پردازند، دودکشــی یا فــرو بردن دود »توتون« 
و »تنباکو« اســت. »توتون« و »تنباکو« هر دو از یک 
جنس اند و این یک گیاه امریکایی است.بومیان امریکا 
)سرخ پوســتان( از قدیم الایام این گیاه را شناخته و به 
روش های گوناگــون دودش را فرو می بردند و یا آن 
را مــی کوبیدند و گرد آن را به بینی می کشــیدند و یا 
برگ های این گیاه را در دهان گذاشــته و می جویدند 
)جویدن برگ توتون هم اکنون نیز میان ســیاه پوستان 

امریکایی رایج است(.
تحقیقات تاریخ نویسان نشان می دهد که دودکشی در 
میان سرخ پوستان تنها به خاطر کیف و سرخوشی نبوده 
و کشیدن برگ توتون در مراسم مذهبی جزئی از مراسم 

نیایش به شمار می رفته است.

  تاریخ نگار
    

رواج قلیان در ایران

معاون هنری: هنرمندان با آثارشان 
صدای فلسطین را برسانند
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اصغری: فیلم جهان بدون اسرائیل را 
خواهم ساخت 

?گردآوری: کاظم گلخنی 

tسلطان عشق
کتاب کســوف خداوند مارتین بوبر فیلسوف 
متأله یهودی را به مطالعه گرفته ام. او به اتکا 
و استناد سخنان کانت و اسپینوزا، مفهوم خدا 
و دیــن را به عنوان یــک واقعیت وجودی و 
نه ذهنی معرفی می کند. وی بســیار تلاش 
دارد کــه خداوند را در زندگــی روزمره ی ما 

جستجو کند و عشــق آدمیان به همدیگر را 
حاصل عشق آنان به خدا تلقی کند

در حین مطالعه ذهنم متوجه نکته ای شد که 
چندی پیش در کلاس درس به دانشــجویانم 
گوشــزد کرده بودم و آن اینکه تداوم هستی 
وامــدار حضور اولیــای الهی اســت و وجه 
اشــتراک آنها عنصر عشق است که در کلام 

حافظ انعکاس یافته است
طفیل هستی عشقند آدمی و پری ارادتی بنما 

تا سعادتی ببری
یعنی زیســت فرشــتگان و آدمیان به واسطه 
ی حضور دائمی عشق در هستی قابل توجیه 
اســت.آیا نمی توان نتیجــه گرفت که همین 

عنصرسبب استحکام روابط هستی شده است 
و به رغم کســوف فکری موجــود همچنان 

سلطان عشق حکومت می کند
دیگرانت عشق می خوانند و من سلطان عشق 

ای تو بالاتر ز وهم این و آن بی من مرو
ادامه دارد

   سرمقاله

?....................................دکتر عباس فضلی

استاد دانشگاه

نکته های نیکو
شاطر حاضر جواب!

?....نوشته ی: راشدانصاری

جمهوری اســلامی ایــران و جمهوری خلق 
چین روز یکشنبه تفاهم نامه مبادلات فرهنگی 

امضا کردند.
به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، تفاهم نامه 
ســه ســاله مبادلات فرهنگی میان تهران و 
پکن با حضور حجت الاســلام محمدمهدی 
ایمانــی پــور رییــس ســازمان فرهنگ و 
ارتباطات اســلامی و لو اینگ چوانگ معاون 
وزیر فرهنگ و گردشــگری چین در سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اســلامی طی نشســتی 

امضا شد.
حجت الاســلام ایمانی پور در این نشســت 
گفت: با توجه به علاقه دو کشور برای توسعه 
روابط امید است این برنامه زمینه ساز گسترش 

روابط دو جانبه باشد. 
وی افزود: ما از نظــم آمریکایی گذر کردیم 
و بــا همکاری های جدید در ایجاد نظم نوین 
جهانی دو کشور ایران و چین می توانند موثر 

واقع شوند.
ایمانی پور ادامه داد: تشــکیل کمیته فرهنگی 
مشترک حاکی از توسعه روابط دو کشور است 
و امید اســت با کوتاه کردن فاصله جلسات، 

زمینه توسعه روابط را فراهم کنیم. 
وی اظهار داشــت: امید اســت معاون وزیر 
فرهنگ و گردشــگری چین در این ســفر از 
اماکن فرهنگی، تاریخــی و فرهنگی بازدید 
کند و گفت و گوهــای دو جانبه با همکاران 

ما خواهند داشت.
پیش از امضــای تفاهم نامه، طرفین در قالب 

کمیته  مشــترک فرهنگی با حضور حســین 
روزبه معاون توســعه روابــط فرهنگی بین 
المللی ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 
مفاد تفاهم نامه و توافقات دو کشور را بررسی 
کردند. روزبه در این نشست با اشاره به روابط 
دو کشــور در زمینه هــای فرهنگی گفت: ما 
توســعه همکاری هــای خــود را در حوزه 
فرهنگی انجام خواهیــم داد و در این زمینه 

تلاش های خود را گسترش می دهیم.
معاون وزیر فرهنگ و گردشــگری چین هم 
تاکید کرد: برای اجــرای مبادلات در مرحله 
بعــدی بتوانیم دو طرف در گســترش روابط 

فرهنگی و هنری تلاش کنیم. 
لــو اینــگ چوانگ بــا بیان ایــن که پیش 
از برگــزاری جلســه کمیتــه، صحبتــی با 
حجت الاسلام ایمانی پور داشتیم، افزود: برای 
برگزاری جلسه امروز دو طرف خیلی زحمت 

کشیدند که از این زحمات تشکر می کنم.
وی تاکیــد کرد: قبــل از برگــزاری کمیته 
مشــترک، برای تعمیق روابط باید یک سری 
پروژه ها را اجرایی کنند و بر این اساس روابط 

فرهنگی دو طرف به تمام معنا پیش برود.
همچنیــن در کنفرانــس خبری مشــترک، 
حجت الســلام ایمانی پور گفــت: تفاهم نامه 
همکاری سه ساله دو کشور در زمینه فرهنگی 
به امضا رســید که امید اســت زمینه توسعه 
روابط دو کشــور را در تمامی زمینه ها فراهم 
کنــد. وی افزود: برای برقــراری نظام نوین 
منطقه ای، دو کشــور آمادگــی کامل دارند و 

توسعه روابط در زمینه فرهنگی، بستر توسعه 
روابط در دیگر زمینه ها را فراهم خواهد کرد.

ایمانی پــور گفت: در تمامــی حوزه ها اعم از 
گردشــگری، فرهنگی، هنری و سینمایی دو 
طرف گفت وگو کردند و شاهد گسترش روابط 

خواهیم بود.
معاون وزیر فرهنگ و گردشــگری چین هم 
گفــت: برای دومین جلســه کمیته فرهنگی 
مشــترک دو کشــور شــرکت کردم و سند 
مبادلات آموزشــی، هنری و فرهنگی برای 
سه سال امضا شــد و این آغاز جدیدی برای 
دو کشور در توسعه روابط فرهنگی محسوب 

می شود.
لو اینگ چوانگ گفت: امید اســت با حفظ و 
تقویت روابط دو کشــور، در زمینه فرهنگی 

ثمرات خوبی را داشته باشیم.
وی گفت: تشــریک مساعی دو طرف باعث 
توسعه روابط دو کشــور در تمامی زمینه ها، 
نزدیکی دو ملت و شناخت تمدن ها میان دو 
کشور می شود و شاهد موفقیت های بیشتری 
خواهیم بود. امیدوارم در آینده بتوانیم موفقیت 

هر چه بیشتری داشته باشیم.
معاون وزیر فرهنگ و گردشگری جمهوری 
خلق چین در راس هیاتی برای شــرکت در 
دومین کمیته مشترک فرهنگ ایران و چین 

به تهران آمده است.
این هیات روز گذشــته با وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و معاون وزیر و رئیس سازمان 

سینمایی دیدار و گفت وگو کردند.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در این دیدار 
گفت: امیدواریم این سفر زمینه ساز همکاری 
بین دو کشــور باشد، ایران و چین دو شریک 

راهبردی هستند.
محمدمهدی اســماعیلی با اشاره به گسترش 
روابط فرهنگی بین دو کشــور افزود: در نظر 
داریم فضاهای فرهنگی هم پای فعالیت های 

سیاسی گسترش پیدا کند.
محمد خزاعی معاون وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی هم گفت: روابط دوستانه ای با چین 
داریم و آثار متعددی همواره از کشور چین در 

جشنواره های ما حضور داشته است.
رییس سازمان ســینمایی با اشاره به ظرفیت 
سینمایی کشــورهای عضو شانگهای افزود: 
کشــورهای شــانگهای با توجه به ظرفیت 
های که در حوزه سینما دارند می تواند قدرت 

جدیدی در برابر هالیوود باشد.
همچنین لو اینگ چوانگ معاون وزیر فرهنگ 
و گردشــگری چین با اشاره به سابقه تمدنی 
کهن دو کشــور ایــران و چین گفت: چین و 
ایران دو تمدن کهن و باستانی و دارای سابقه 
دوســتی طولانی مدت اند که تبادل فرهنگی 

همواره مورد اهمیت دو طرف است.

تهران و پکن تفاهم نامه مبادلات فرهنگی امضا کردند

لــذا از متقاضیانی که دارای شــرایط زیر می باشــند دعوت می گردد تــا پس از مطالعه 

شــرایط مناقصه از طریق دریافت اسناد از آدرس WWW.LORC.IR )لینک مناقصه 

هاواستعلام ها –زیر گروه مناقصه  ( مطابق با اطلاعات درخواستي نسبت به دریافت اسناد 

و بارگزاری پاســخ استعلام در مهلت مقرر شده در سامانه ستاد ایران اقدام نمایند تا پس از 

ارزیابی و تأیید صلاحیت، جهت شرکت در مناقصه اقدام لازم به عمل آید.

مناقصه گر می بایســت متعهد گردد مفاد قانون حداکثری تولید و خدماتی کشور و حمایت 

از کالای ایرانی طی بخشنامه شماره ۳۰۲۰6 مورخ 98/۰۳/۱۵ ریاست محترم جمهوری و 

بخشــنامه شماره ۳6۴/۱9۰9۱ مورخ 98/۰۳/۱۲ مجلس شورای اسلامی جهت تامین این 

کالا رعایت نموده است

الف : شرایط انجام کار

۱- دارا بودن تجهیزات و امکانات و تخصص لازم و توانایی انجام کار

۲- دارا بودن توانایی مالی و فنی کافی جهت انجام موضوع مناقصه

۳- دارا بودن شخصیت حقوقی

۴- مناقصه گر نباید مشمول قانون منع مداخله در معاملات و مناقصات باشد.

ب : دریافت اسناد و ارسال پاسخ استعلام

 )www.setadiran.ir( ۱- اعلام آمادگی از طریق دریافت اسناد در سامانه ستاد ایران

و ارسال پاسخ استعلام مطابق زمان بندی اعلام شده

۲- دریافت اسناد و بارگزاری مدارک تا تاریخ درج شده در سامانه ستاد ایران الزامی میباشد.

۳- کلیه مدارک  باید در مهلت مقرر به صورت منظم و دســته بندی شــده در پوشه های 

مجزا و با نام، مطابق دســتور العمل بارگزاری مدارک ارزیابی کیفی پیوست اسناد مناقصه 

در سامانه ســتاد ایران بارگزاری شوند و به مدارک ارسالی مبهم، ناقص،مخدوش و دارای 

مغایــرت و همچنین مدارکی که بعد از مهلت مقرر ارســال گردد به هیچ عنوان ترتیب اثر 

داده نخواهد شد.

- زمان گشــایش پاکات بعد از ارزیابی کیفی پیشــنهادها و مطابق شرایط اعلام شده در 

دفترچه مناقصه به اطلاع مناقصه گران خواهد رسید.

www.lorc.ir :آدرس اینترنتي شرکت پالایش نفت لاوان

آدرس : هرمزگان، بندرعباس، گلشــهر شمالی، بلوار دانشگاه، بلوار مصطفی خمینی، پلاک 

۰، ساختمان آریا، طبقه همکف، کد پستی:79۱۵۳-۱97۴۴ 

تلفن:۰7۱۳8۳۱888۱ داخلی )۱۴7-۱۴8( و ۰7۱۳8۱7۳۴۳۰ - ۰769۱۰9۱۰8۱، فاکس 

Lavantenders@lorc.ir : ۳8۳۱888۲ ) ۰7۱( آدرس ایمیل:

روابط عمومی و امور بین الملل
 شرکت پالایش نفت لاوان

شرکت پالایش نفت لاوان) سهامی عام( 

RLD-0203923-LA ساخت تیوب باندل و فریم دو دستگاه فن هوائی تقاضای شماره

)مجوز شماره 53157442(-)میزان سپرده- 4,085,068,000 ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2002093769000290 (

تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومی:1402/08/02، مهلت دریافت اسناد: 1402/08/16 ، مهلت ارسال پاسخ استعلام)بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:1402/08/30

RLD-0203924-LA تقاضای شماره  PSI 150 خرید کمپرسور دیزلی پرتابل

)مجوز شماره 53157445(-)میزان سپرده- 3,570,899,345 ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2002093769000291 (

تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومی:1402/08/02، مهلت دریافت اسناد: 1402/08/16 ، مهلت ارسال پاسخ استعلام)بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:1402/08/30

RLD-0203925-LA خرید قطعات یدکی کمپرسور اطلس کپکو  تقاضای شماره

)مجوز شماره 53157446(-)میزان سپرده- 2,784,327,357 ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2002093769000292 (

تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومی:1402/08/02، مهلت دریافت اسناد: 1402/08/16 ، مهلت ارسال پاسخ استعلام)بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:1402/08/30

شــرکت پالایش نفت لاوان در نظر دارد تامین اقلام ذیل را به صورت جداگانه تحت تقاضاهای ذکر شــده زیر پس از انجام فرآیند ارزیابی کیفی و احراز صلاحیت از طریق مناقصه عمومی به 
شرکت های مجرب و واجد شرایط واگذار نماید.



افزایش ۶ درصدی تجارت 
خارجی در ۷ ماه امسال

کاهش ۸۷ تومانی یورو 
در مرکز مبادله ارز

معاون وزیر صمت: 
خودروهای مونتاژی ارزان 

می شوند

مدیرعامل گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران گفت: 
این گروه از ابتدای امســال تاکنون موفق به حمل بیش 
از ۲۸ میلیون تُن بار به ارزش یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون 

دلار شده است.
به گزارش ایرنا از گروه کشــتیرانی جمهوری اســلامی 
ایران، »محمدرضا مدرس خیابانی« در جلسه هم اندیشی 
مدیران نهادهای دریایی کشــور که به  منظور بررســی 
موضوعات قابل طرح در جلســه آتی شورای عالی صنایع 
دریایی تشکیل شده بود، با اشاره به مصوبه شورای عالی 
صنایع دریایی در ابتدای ســال جــاری مبنی بر ضرورت 
توسعه ناوگان و جوانســازی کشتی های دو شرکت ملی 
نفتکش ایران و کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران، یکی 
از برنامه های جدی گروه کشــتیرانی را سفارش ساخت و 

خرید شناورها برای تجهیز ناوگان برشمرد.
وی افزود: گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران موفق 
بــه حمل بیش از ۲۸ میلیون تُن بار به ارزش ۱.۸ میلیارد 
دلار شــده که البتــه با توجه به رکــودی که در صنعت 
حمل ونقل دریایی دنیا حاکم شــده و همــراه با کاهش 
کرایه های حمل در بازارهای جهانی بوده، در حال برنامه 
ریزی برای دســتیابی به درآمد ســال گذشته و ورود به 

چرخه های جدید خدمات در صنعت دریایی است.
مــدرس خیابانــی گفت: در این مســیر با تدوین ســند 
راهبردی گروه کشــتیرانی در افق ۱۴۰۶ تلاش شده تا 
مســیرهای توسعه ناوگان تدوین شــده و در عین حال، 
ساخت شــناورهای قابل ســاخت در داخل کشور نیز با 
سازندگان داخلی پیگیری شود تا بتوان برای آینده ناوگان 

برنامه ریزی کرد.
همچنین در این جلســه، »ســعید جعفری« رئیس سابق 
دبیرخانه شــورای عالی صنایع دریایــی نیز با بیان اینکه 
شــورای عالی صنایع دریایــی قــرارگاه و محلی برای 
همگرایی در حوزه دریایی کشور است، گفت: این قرارگاه 
باید با دریافت نظرات کارشناســی و انتقال آن به صحن 
شــورا، زمینه را برای توسعه اقتصاد دریاپایه و حمایت از 

صنعت دریایی در کشور فراهم کند.
در این جلســهف »محمدمهدی ســالاری« سرپرســت 
دبیرخانه شــورای عالی صنایع دریایی نیز که به تازگی از 
سوی وزیر صنعت، معدن و تجارت به این سمت منصوب 
شــده، با بیان اینکه اهتمام لازم در ســطح عالی دولت 
نسبت به شورای عالی صنایع دریایی ایجاد شده و رئیس 
جمهور دســتور اکید دارند که هر سه ماه یکبار، جلسات 
شورای عالی صنایع دریایی به جهت توجه ویژه به اقتصاد 
دریاپایــه، برگزار شــود.وی افزود: تحولات ســریعی در 
صنعت دریایی دنیا در حــال وقوع بوده و اقتصاد جهانی 
در حال تطبیق خود با آن اســت؛ این در حالی اســت که 
تحولات ناشــی از سرعت بالای گســترش فنّاوری های 
عمومی در ســطوح مختلف و نیز تحولات تکنولوژیکی 
وارده به صنعت حمل ونقل دریایی دنیا شــرایط جدیدی 
را پیشِ روی کشــور قرار خواهد داد که در کنار تحولات 
ژئوپلیتیکی که در منطقه در جریان است می تواند تغییرات 
شگرفی را نیز در حوزه اقتصاد مبتنی بر دریا ایجاد نماید.

ســالاری با بیــان اینکه ســرعت تغییــر و تحولات در 
عرصه های جهانی و منطقه ای بســیار بالا است و ایران 
هم ظرفیت های بلااســتفاده بســیاری در حوزه اقتصاد 
دریاپایه دارد، خاطرنشان کرد: ما همچنان در حوزه اقتصاد 
دریاپایه درگیر مســائل اولیه هستیم و باید برای عبور از 
آن ها حرکت شتابانتری را آغاز نماییم؛ این درحالی است 
کــه از ترندهای دنیا در حوزه حمل ونقل دریایی نیز نباید 

غافل بود.

  خبر
  

در جلسه هم اندیشی نهادهای دریایی کشور مطرح شد؛

حمل ۲۸ میلیون تن بار به ارزش 
۱.۸ میلیارد دلار با کشتی در کشور 500نقطه

 حادثه خیز در جاده های 
کشور اصلاح شد

۲هزار میلیارد 
تومان

 برای یک هزار طرح 
نیمه تعطیل سرمایه 

گذاری شد 

۲خودروی
 ایرانی در نمایشگاه 

روسیه عرضه شد

۲00هزار 
واحد مسکونی در کشور 
تا اخر امسال نوسازی 

می شود

تیتر های 
کوتاه خبری

به دنبال ابلاغ »شــیوه نامه جذب سرمایه گذار به  منظور افزایش پایداری 
تأمیــن گاز طبیعی« با اولویت مشــترکان عمــده و نیروگاه ها، صنایع 
می توانند با نصب تجهیزات لازم، گاز ذخیره کنند؛ طرحی که ضمن رفع 

ناترازی مانع قطع گاز صنایع نیز می شود.
به گزارش ایسنا، مصرف گاز کشور در فصل سرد به  دلیل تأمین گرمایش 
خانه ها و اماکن تجاری و اداری نســبت به دوره گرم ســال به  شــدت 
افزایــش می یابد، بنابراین اگر نتوانیم مصــرف گاز را کنترل کنیم، ناچار 
می شویم هر سال گاز کمتری را به بخش تولید تخصیص دهیم. تجربه 
چند سال اخیر نشان داده است مقدار تولید و مصرف گاز در اوج مصرف 
در فصل ســرد به گونه ای است که به مدت ســه ماه در سال با ناترازی 
مواجه هســتیم. بر این اساس ذخیره ســازی زیرزمینی و روزمینی گاز و 
اســتفاده از آن در فصل سرد برای افزایش پایداری تأمین گاز ضروری و 

اجتناب ناپذیر است.
کشورهای توســعه یافته صنعتی که ذخایر نفت و گاز زیادی هم ندارند، 
برای اینکه در تولید با مشــکل روبه رو نشــوند، بیشــتر از کشــورهای 
خاورمیانــه مانند قطر، ال ان جی خریداری و آن را به گاز طبیعی تبدیل و 
این گاز را اســتفاده می کنند تا تولیدشان در طول سال به  صورت مستمر 
ادامه داشته باشد. بر این اساس وزارت نفت از یک سال پیش مطالعاتی را 
در زمینه این موضوع  آغاز کرد و با استفاده از نظرات کارشناسی در حوزه 
ستادی و شرکت های تابع و بخش های غیردولتی، شیوه نامه ای تهیه شد 
که به  اواسط اردیبهشت ماه از سوی وزیر نفت ابلاغ شده است. در قالب 
این شیوه نامه، کارخانه ها به ویژه صنایع عمده و انرژی بر، می توانند نسبت 
به احداث تأسیسات ذخیره ســازی روزمینی گاز اقدام کنند. شرکت ملی 
گاز ایران در ۶ ماه نخســت سال، گاز بیشــتری با تعرفه کنونی به آنها 
اختصاص می دهد. این صنایع گاز را به ال ان جی، سی ان جی و اس ان جی 

تبدیل و در فصل سرد از آن استفاده خواهند کرد.
شــرایطی فراهم شــده تا بخش های غیردولتی و دولتــی که متقاضی 
ســرمایه گذاری در این زمینه هستند، بتوانند واحدهایی در نقاط موردنظر 
خود به شــرکت ملی گاز ایران پیشــنهاد دهند. اگر پیشنهاد مطرح شده 
تأیید شد پس از دریافت گاز، آن را به ال ان جی، سی ان جی یا اس ان جی 
تبدیل می کنند و در فصل سرد سال و ایام اوج مصرف گاز به متقاضیان 

گاز خواهند فروخت.
وزارت نفت خوراک واحدهای ال ان جی، اس ان جی و ســی ان جی برای 
مصرف کنندگان را با همان نرخ گاز مشترکان به فروش می رساند. برای 
نمونه اگر ســرمایه گذاری، ســالانه ۳۰۰ هزار تن ال ان جی تولید کرد و 
توانســت هر ۳۰۰ هزار تــن را به کارخانه های فولاد بفروشــد، وزارت 
نفــت مقدار خوراک این واحد مینی ال ان جی را با نرخ گاز مصرفی همان 
صنعت به فروش می رساند و این صنایع فقط هزینه تبدیل گاز طبیعی به 

ال ان جی را پرداخت خواهند کرد.
بر این اســاس در چارچوب این شیوه نامه، تمام سرمایه گذاران غیردولتی 
می تواننــد تقاضاهــای خود برای احــداث واحدهای مینــی ال ان جی، 
اس ان جی و ســی ان جی را به شــرکت ملی گاز ایران ارســال و نسبت 

به تولید ال ان جی، اس ان جی و ســی ان جی اقــدام کنند و به متقاضیان 
داخل کشــور بفروشــند. افزون  بر آن، صنایع هم می توانند در مجاورت 
کارخانه هــای خود با دریافت گاز از شــرکت ملی گاز ایران با همان نرخ 
ســوخت یا خوراک خود، اقدام بــه احداث واحدهــای مینی ال ان جی، 

اس ان جی و سی ان جی کنند و از گاز ذخیره شده در زمستان بهره ببرند.
وزارت نفت مؤکداً به مشــترکان عمــده گاز توصیه می کند این اقدام را 
انجام دهنــد، در غیر این صورت در ایام ناتــرازی تولید و مصرف گاز، 
مســئولیتی متوجه وزارت نفت و شــرکت ملی گاز ایــران نخواهد بود. 
شــرکت ملی گاز ایران عمدتاً هشت ماه از ســال تعهد گازدهی به این 
کارخانه ها و صنایع دارد و این موضوع در قراردادها نیز اعلام شده است. 
در عین حال تلاش می کنیم گاز مشــترکان قطع نشود، مگر در شرایطی 

که با کمبود شدید گاز روبه رو شویم.
کارخانه های سیمان که در فصل سرد سال از نفت کوره استفاده می کنند، 
می تواننــد به جای نفت کوره از گاز ذخیره شــده اســتفاده کنند که یک 
حرکت زیست محیطی نیز تلقی می شود. در عین حال، کارخانه هایی که 
در شعاع کمی از کلانشهرها قرار دارند و اجازه استفاده از نفت کوره را نیز 
در زمســتان ندارند، احداث واحدهای مینی ال ان جی و سی ان جی برای 

آنها صرفه اقتصادی قابل توجهی دارد.
وزارت نفت از همه مشترکان عمده گاز و واحدهایی که به قطعی گاز در 
فصل ســرد سال حساس هستند، درخواست دارد تقاضاهای خود در این 
زمینه را به شــرکت ملی گاز ایران ارســال کنند. برای این متقاضیان با 
هماهنگی وزارت نفت موافقت اصولی صادر و در چارچوب شــیوه نامه ای 
که از سوی وزیر نفت ابلاغ شده از آنها حمایت خواهد شد تا گاز مطمئن 
و پایداری را برای همه ایام ســال داشته باشند. از این روش در بسیاری 
از کشورها اســتفاده می شود، اما در کشورمان به دلیل ارزان بودن قیمت 
حامل های انرژی، مصرف کننده توجهی به این مســائل ندارد. ایران باید 

تجربه جهانی را در این حوزه به کار گیرد.
امکان واردات ال ان جی از سوی سرمایه گذاران وجود دارد

همســو با تبدیل جمهوری اســلامی به هاب انرژی در منطقه، در قالب 
این شــیوه نامه شرایطی فراهم شده تا بخش های خصوصی و غیردولتی 
بتوانند از خارج کشــور ال ان جی خریــداری و واحدهای تبدیل ال ان جی 
به گاز طبیعی را در مرزهای کشــور ماننــد مرزهای آبی خلیج فارس با 

هماهنگی شــرکت ملی گاز ایران ایجاد کننــد و گاز طبیعی را از طریق 
خطوط شــبکه سراسری گاز به مشــتریان خود در داخل کشور تحویل 
دهند. شرکت ملی گاز ایران تنها هزینه انتقال گاز را دریافت خواهد کرد، 
بنابراین فرصت بسیار مطلوبی ایجاد شده تا ناترازی گاز از طریق واردات 
 ال ان جی از ســایر کشورها از سوی بخش غیردولتی و خصوصی برطرف 

شود.
فرمول های مربــوط به نحــوه قیمت گذاری خــوراک واحدهای مینی 
ال ان جی، اس ان جی و سی ان جی در شیوه نامه موردنظر اعلام شده است 
تا سرمایه گذاران به طور کامل مطلع باشند. همچنین همه سرمایه گذاران 
احداث واحدهای یادشده و افرادی که متقاضی واردات ال ان جی هستند، 
می تواننــد برای دریافت اطلاعات تکمیلی به شــرکت ملی گاز ایران و 

معاونت برنامه ریزی وزارت نفت مراجعه کنند.
مقدار ســرمایه گذاری به ظرفیت واحدها و نیاز مشــترکان بستگی دارد. 
نکته دیگر این اســت که در مقابل اگر مشترک عمده مصرف کننده گاز 
اقدام به احداث واحدهای ذخیره سازی روزمینی نکند، به تدریج تعرفه گاز 
مصرفی آن برای دوره اوج مصرف در فصل ســرد سال افزایش می یابد، 
به طوری که در ابتدای ســال ۱۴۰۳، ۳۰ درصــد افزایش گازبها خواهند 
داشــت و تا ســال ۱۴۰۵ تا ۵۰ درصد تعرفه آنهــا در دوره اوج مصرف 
افزایش می یابد. این پیشنهاد برای اعمال در زمستان سال آینده )۱۴۰۳( 
داده شده اســت و واحدهایی که می خواهند در این زمینه سرمایه گذاری 
کنند حدود یکسال ونیم زمان دارند. این اقدام نیز منطقی است زیرا ارزش 
گاز و برق در زمان اوج مصرف در همه دنیا بالاتر اســت. امیدواریم این 
فرآیند زمینه را برای افزایش بیش از پیش ذخیره ســازی گاز در کشــور 

فراهم کند.
بازگشت سرمایه  در مدت پنج سال

بســیاری از واحدهای صنعتی بزرگ در دوره محدودیت گاز در زمستان 
بــرای عدم توقــف تولید، آماده خرید گاز تا ۶۰ ســنت هســتند، یعنی 
عدم النفع تولید برای آنها خسارت بار است که حاضرند این گاز را ۱۲ برابر 
گران تر بخرند. ســاخت کارخانه مینی ال ان جی حدود یک سال ونیم زمان 
می برد. مینی ال ان جی ها را می توان به صورت یک پکیج ساخته شــده به 
همراه مخازن خریداری کرد که ســرمایه بسیار بالایی نیز نیاز ندارد. در 
عین حال واحدهای اس ان جی و ســی ان جی در مدت زمان کمتری قابل 

احداث هستند.
از ســوی دیگــر  هم اکنون وزارت نفت با دانشــگاه صنعتی شــریف و 
شــرکت های دانش بنیــان در حال مبادله قراردادی اســت تــا بتوانیم 
واحدهــای مینی ال ان جی را در داخل کشــور بســازیم، بنابراین توانایی 
ســاخت این واحدها در کشــور وجود دارد و شــرکت های متقاضی نیز 
برای ســاخت این واحدها اعلام آمادگی کرده انــد. وزارت نفت هم گاز 
مورد نیاز را به این متقاضیان تخصیص داده و قرار اســت به زودی یک 
واحد مینی ال ان جی ایرانی به صورت پایلوت احداث شود، البته این امکان 
هم وجود دارد که این واحدها از خارج از کشــور به صورت کارخانه ســاز، 

خریداری و نصب شود.

با طرح جدید دولت دیگر گاز صنایع قطع نمی شود

اقتصادی
شماره 4268
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3۸00پرونده
 مالیاتی به محل اصلی 
فعالیت شرکت ها انتقال 

یافت 

49درصد
 سهم مالیات در بودجه 

35درصد 
میانگین افزایش قیمت 

پیشنهادی خودرو

۸00نقطه
 حادثه خیز در کشور 
شناسایی شده است 
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برگزاری مناقصه  ، به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.
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اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای  

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان هرمزگان در نظر دارد فراخوان عمومی فوق را با مشخصات و شرایط کلی ذیل از طریق 

برگزاری مناقصه  ، به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.
الف ( شرح مختصر کارها :

ب( محل تاًمین اعتبار : از محل اعتبارات ملی و استانی

ج( شرایط متقاضی :  ۱ – داشتن شخصیت حقوقی  ۲-  داشتن توانایی ارائه ضمانت نامه بانکی شرکت در فرآیند ارجاع کار و ضمانت نامه 

انجام تعهدات .۳- دارا بودن رتبه ۵ راه و ترابری.  
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عملیات اجرایی روکش 
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اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای  

یــک تحلیلگر مســائل مالی و اقتصادی معتقد اســت، 
درصورتی که شرایط اقتصادی تغییر نکند به نظر نمی رسد 

که امسال جهش ارزی داشته باشیم.
به گزارش ایســنا، حســین عبده تبریزی اظهار کرد: اگر 
شرایط تغییر نکند )که البته هیچ پیش بینی بدی از تغییر 

شرایط سیاسی و روابط خارجی وجود ندارد( و بازار ارز در 
همین وضعیت باقی می ماند.

وی افزود: به نظر می رســد که برجام در همین وضعیت 
باقــی می ماند و حوزه روابط با همســایگان درحال بهتر 
شدن است. از سوی دیگر فروش نفت هم مقداری بهتر 

شده اســت و به نظر نمی رســد که امسال جهش ارزی 
داشــته باشــیم. علاوه بر اظهارات این کارشناس، روز 
گذشته هم سید احسان خاندوزی - وزیر امور اقتصادی و 
دارایی - در حاشیه همایش پدافند غیرعامل ضمن درباره 
پیش بینی بازار ارز نیز اعلام کرد: در خصوص مهار قیمت 
ارز هم اقدامات سیگنال دهی وجود ندارد و خوشبختانه به 
دنبال افزایش اندکی که بعد از جنگ فلسطین و اسرائیل 

اتفاق افتاد، با مدیریت خوب همکاران در بانک مرکزی، 
قیمت ارز به نرخ سابق برگشت و به نظر می رسد همین 

فرمان ادامه یابد.
به گفته وزیــر اقتصاد، به دنبال جنگ اخیر فلســطین، 
رســانه های بیگانه تلاش می کنند بگوینــد نرخ ارز در 
ایران در سال ۱۴۰۳ به عدد مشخصی می رسد تا ذهنیت 

فعالان تجاری و اقتصادی را تحت تاثیر قرار دهند.

عبده تبریزی: تا پایان سال جهش ارزی نداریم



اجتماعی

انتظار می رود انتشار جهانی دی اکسیدکربن در سال ۲۰۲۳ 
به بالاترین حد خود برسد.

به نقل از ارث، کارشناســان پیش بینی می کنند که انتشار 
جهانی دی اکســیدکربن در مســیر افزایــش تقریباً یک 
درصدی قرار دارد و رکورد جدیدی را در ســال ۲۰۲۳ به 

ثبت می رساند.
کارشناسان معتقدند که انتشار کربن با تهدید قریب الوقوع 
تأثیرات فاجعه بار آب وهوا، باید در این دهه تقریباً به نصف 
کاهش یابد تا به اهداف جهانی برسد. این اهداف در جهت 
مهار گرمایش جهانی و جلوگیــری از عواقب ناگوار برای 

محیط زیست هستند.
آلودگی دی اکســیدکربن، عامل اصلــی در اثر گلخانه ای 
اســت، فرآیندی که از طریق آن گرما در نزدیکی ســطح 
زمیــن به دام می افتــد و منجر به گرم شــدن کره زمین 

می شود.
هنگامی که فعالیت های انسانی مانند سوزاندن سوخت های 
فسیلی، دی اکسیدکربن را منتشر می کند، این گازها گرمای 
پرتوهای خورشید را در داخل جو به دام می اندازند. گرمای 

محبوس شده باعث افزایش دمای کره زمین می شود.
برخی از پیامدهای اولیه ذوب شــدن یخ ها و یخچال های 
طبیعــی، حوادث آب وهوایی مکرر و شــدید، تغییر الگوی 

بارش و بالا آمدن سطح دریاست.
بهترین سناریو کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای جهانی 
به میزان پنج درصد در ســال جاری است و بر اساس این 
تحقیق، به جای اینکه شــاهد کاهش باشیم، محتمل ترین 
طرح برای ســال ۲۰۲۳ افزایش انتشــار آلاینده ها از ۰.۵ 

درصد تا ۱.۵ درصد است.

معاون توســعه مدیریت، حقوقی و امور مجلس ســازمان 
محیط زیســت اعلام کرد: پیگیری بودجه و تأمین منابع 
مالی برای ارتقای حقوق و دستمزد محیط بانان و کارکنان 

موضوعی است که پیگیری می شود تا به نتیجه برسد.
به گزارش ایســنا، رضا انجم شــعاع در جمع محیط بانان 
و کارکنــان اداره کل حفاظت محیط زیســت فارس گفت: 
اجرای قوانین زیر بنایی و حیاتی اصل ۵۰ قانون اساســی 
یک سازمان پویا، فعال، شــاداب و مجهز به فناوری های 

نوین از محیط زیست ساخته است.
معاون توســعه مدیریت، حقوقی و امور مجلس ســازمان 
محیط زیســت تصریح کرد: اکنون فعالیت ها در حوزه های 
محیــط زیســت طبیعی و انســانی و مشــارکت مردم و 

فرهنگ سازی به خوبی به پیش می رود.
وی، رسیدگی به معیشــت محیط بانان و کارکنان محیط 
زیســت را یک اولویت دانســت و افزود: ســال گذشته با 
پیگیری های انجام شــده و مساعدت های قانونی در قالب 
فوق العاده ویژه همــکاران و اضافه کار و رفاهی، مواردی 
اعمال شــد؛ بودجه محیط زیست ملی اســت و در قالب 
پیگیری های ملی و اســتانی باید حقوق و پرداختی محیط 

بانان و کارکنان ترمیم شود.
معاون توســعه مدیریت، حقوقی و امور مجلس ســازمان 
محیط زیســت ادامه داد: توجه بودجه به محیط زیســت 
همواره یکی از دغدغه ها بوده اســت و به شدت از سوی 

مسئولان این سازمان دنبال شده است.
انجم شــعاع بیان کرد: جنس کار ما همراه با سختی کار و 
حساســیت است، پیگیری بودجه و تأمین منابع مالی برای 
ارتقای حقوق و دستمزد محیط بانان و کارکنان موضوعی 

است که پیگیری می شود تا به نتیجه برسد.
انجم شــعاع بیان کرد: در حوزه حفاظت و محیط زیســت 
طبیعی زحمات زیادی کشــیده شــده اســت که با هیچ 
امتیازی قابل جبران نیســت، به روح شــهدای محیط بان 
درود می فرســتیم، در عین حال باید شرایط بهتری برای 
خانواده این شــهدا ایجاد کنیم و در ابعاد مالی و پشتیبانی 
حمایت های بیشــتری از خانواده شــهدای محیط زیست 

اعمال شود.

رئیس مرکز ملی پیش بینــی و مدیریت بحران مخاطرات 
وضــع هوا از وقــوع رگبار باران و کاهــش دما در بعضی 
استان ها و وزش باد و خیزش گرد و خاک در برخی نواحی 

کشور خبر داد.
به گفته رئیــس مرکز ملی پیش بینــی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوا سه شنبه و چهارشنبه )۹ و ۱۰ آبان( در 
ارتفاعات البرز مرکزی، استان های واقع در زاگرس مرکزی 
و جنوبی، برخی نقاط استان های فارس، بوشهر، هرمزگان، 
کرمان، جنوب سیســتان و بلوچســتان و پنجشــنبه)۱۱ 
آبــان( در برخی نقاط اســتان های واقــع در غرب، مرکز، 
 ارتفاعات البرز مرکزی و ارتفاعات کرمان بارش پیش بینی

می شود.
صــادق ضیاییــان ادامه داد: دوشــنبه در شــمال غرب 
و اســتان های ســاحلی خــزر و از اواخر دوشــنبه و روز 
سه شــنبه در شــمال شــرق، شــرق و دامنه های شرقی 
 البــرز وزش بــاد شــدید و گاهی گردوخــاک پیش بینی

می شود.

نماینــدگان مجلس شــورای اســلامی به منظور تثبیت 
کانون هــای تولید گرد و غبار تکالیفی را برای ســازمان 

حفاظت محیط زیست  تعیین کردند.
به گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
جلسه و در جریان رسیدگی به گزارش کمیسیون تلفیق 
لایحه برنامه هفتم توســعه جمهوری اسلامی ایران، با 
تصویب مــاده الحاقی ۱ به لایحه برنامه به شــرح زیر 

موافقت کردند:
»ماده الحاقی -۱ سازمان حفاظت محیط زیست مکلف 
اســت  به  منظــور تثبیت کانون های تولیــد گرد و غبار، 
برنامه های کوتاه مدت و میان مدت پیشگیری، سازگاری 
و مقابلــه بــا پدیده گرد و غبــار در کشــور را در قالب 
برنامــه جامع مقابله با پدیده گــرد و غبار و برنامه عمل 
دســتگاه های اجرائی مرتبط، تهیه نمایــد و به تصویب 

هیأت وزیران برساند.«
 

مدیرعامــل موسســه صنــدوق ذخیــره فرهنگیان از 
به کارگیری ۸۰ درصد نیروهای ســتاد موسسه از خانواده 
فرهنگیــان عضو در یک ســال و نیم ســال اخیر خبر 
داد و گفــت: ۴۴ درصد انتصابــات اعضای هیات مدیره 
شرکت های تابعه در این مدت نیز مربوط به فرهنگیان و 

خانواده آنان بوده است. 
به گزارش ایرنا از صندوق ذخیره فرهنگیان، »حمیدرضا 
نجف پور کــردی« سیاســت راهبردی تیــم مدیریتی 
جدید در یک ســال و نیم ســال اخیــر را افزایش نقش 
و مشارکت معلمان عضو صندوق با رویکرد امیدآفرینی، 
شایسته ســالاری و توجه به خانواده فرهنگیان برشمرد و 
اظهار داشــت: تلاش کردیم طبــق وعده هایی که داده 
شده، در راستای شــفافیت در عملکرد، صداقت و تعهد 

به فرهنگیان گام برداریم.
وی با اشــاره به تقویت حضور فرهنگیان و خانواده آنان 
در مجموعه موسســه، افزود: اعتقاد ما بر این اســت که 
صندوق متعلق به فرهنگیان است، بنابراین جهت گیری 
استخدام در موسسه باید فقط از بین فرهنگیان و خانواده 

آنان باشد.
مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان با اشــاره به اینکه 
اولویت انتصاب در موسســه، هلدینگ ها و شرکت های 
تابعه نیز از بین اعضای فرهنگی و فرزندان آنان اســت، 
تصریح کرد: به دلیل عقب ماندگی هایی که از گذشــته ها 
نســبت به انتصاب مدیران از میان خانــواده فرهنگیان 
عضو صندوق وجود داشته اســت، نزدیک به ۴۴ درصد 
از مدیــران و اعضای هیات مدیره شــرکت های تابعه از 
خانواده فرهنگیان انتخاب شده اند که از تخصص، تبحر 

و تعهد لازم برای اهداف سازمان برخوردارند.
نجف پور کردی با اشاره به اهمیت سوابق علمی و تجربی 
افراد در انتصاب آنان، گفت: افراد منصوب شده براساس 
مســوولیتی که به آنان سپرده شده است، دارای مدارک 
تحصیلی و علمی مرتبط از کارشناســی تا دکتری بوده و 
سوابق علمی و تجربی ارزنده ای در کارنامه خود دارند که 
از آن در راستای افزایش ارزش آفرینی و سودآوری برای 

قشر فرهنگیان بهره خواهیم گرفت.
در صــدر  فرهنگیــان  دارایی هــای  امانتــداری 

سیاست های راهبردی موسسه است
مدیرعامل صنــدوق ذخیره فرهنگیــان در ادامه درباره 
وضعیــت رزومه و ســابقه افراد جذب شــده نیز گفت: 
علاوه بر تاکید بر دانش و تخصص لازم، شــاخص های 
پاکدســتی، خداترسی و سابقه عملکردی از لحاظ تدین، 
ولایتمداری، توجه بــه معلم و احترام به حقوق عامه نیز 
در انتصــاب مدیران و کارکنان مدنظر بوده اســت، زیرا 
بحث امانتداری درباره دارایی هــای فرهنگیان و تکریم 
عملی آنان در صدر سیاست های راهبردی موسسه است.

وی اظهار داشــت: بــه دلیل تعهدی کــه تیم مدیریتی 
موسسه نسبت به افزایش مشــارکت و نقش فرهنگیان 
در بدنه موسسه داشت، بر اساس ابلاغ سازمانی، اولویت 
بــر جذب فرهنگیان و خانواده هــای آنان بوده که چنین 
رویکردی بــرای اولین بار در سیاســت های راهبردی 

موسسه ملحوظ و نهادینه شد.
نجف پور تصریح کــرد: تیم مدیریتی موسســه به توان 
مدیریتــی فرهنگیان اعتماد کامل دارنــد، زیرا در میان 
این قشر فرهیخته، تخصص ها و تجربیات کاری لازم در 
همه حوزه های فعالیت موسسه وجود داشته و فرهنگیان 
نســبت به هر فرد دیگری نسبت به اموال خود دلسوزتر 
هســتند؛ بنابرایــن در آگهی های اســتخدام بر اولویت 
به کارگیری اعضای فرهنگی و خانواده آنان تاکید شــده 

است.

ندای هرمزگان - مرضیه دشتی 
سخنگوی شــورای اسلامی شهر بندرعباس نیز با بیان اینکه 
بندرعباس فعلی  در خور مردم  بندرعباس نیســت، گفت: این 
شهر ساحلی تاکســی و اتوبوس مناسب، فضای سبز مساعد 
تفریــح  ندارد؛ همچنین به لحاظ بهداشــت عمومی شــهر 
بندرعباس احاطه شــده از خورهایی است که پر از فاضلابی 
 اســت که به دریا مــی ریزد و محلات بافت فرســوده را در

می نوردد.
به گزارش ندای هرمزگان، ســیدمحمدرضا موسوی در نطق 
پیش از دستور صد و یکمین جلسه علنی شورا اظهار کرد: در 
صد و یکمین جلسه رسمی شورای ششم در سال سوم فعالیتی 
خود لازم می دانم از تلاش های همکاران فعلی  و اســبق در 
شورای ششم تقدیر و تشکر نموده و از خداوند منان برای همه 

عزیزان آرزوی توفیق و سربلندی را دارم.
سخنگوی شورای اســلامی شــهر بندرعباس تصریح کرد: 
ضمن محکومیت عملکرد رژیم غاصب اسرائیل بر خود فرض 
مــی دانم که اعلام کنم ما جوانان هرمزگانی و بندرعباســی 
در راســتای تحقق آرمان های امام و ولایت ایســتاده ایم و 
هم از مظلومین عالم دفــاع می کنیم و هم در هر لحظه که 
نظام جمهوری اسلامی ایران صلاح بداند برای ایستادگی در 
مقابل این ابرقدرت پوشــالی آمریکا و اسرائیل قد علم کرده و 
ایســتادگی خواهیم کرد و به صورت مستقیم حاضر به مبارزه 

هستیم.
خون مردم شمال کشور رنگین تر از جنوب کشور نیست

موســوی عنوان کــرد: یکی از تلاش های فــردی و جمعی 
اعضای شــورای ششــم ، تحقق امورات حقه اقشار مختلف 
مردم بندرعبــاس در موضوعات بهداشــت، فرهنگ، رفاه و 
تعالی اجتماعی اســت؛ البته در برخی از امورات توفیقاتی را با 
همراهی سایر دستگاه ها حاصل شده ولی در برخی از مسائل 
مســیر پیگیری و چانه زنی به بن بست های آیین نامه ای ، 
فرمایشی و یا عدم همراهی برخی مدیران وعده دهنده رسیده 
است، ظاهرا برخی آقایان هرمزگان و بندرعباس شان غیر از 

این جاییست که ما زندگی می کنیم.
وی افزود: لذا از باب تکلیف نمایندگی مردم، می گویم، آقایان 
مســئول! والله خون مردم شمال کشــور رنگین تر از جنوب 
کشور نیست، چگونه است که در ضوابط و مقررات، در توزیع 
امکانات و در بســیاری از مســائل حتی در شهرهای کوچک 
نسبت به بزرگترین شــهر بندری با هزاران امتیاز بالقوه هنوز 

این شهر بی نوا اسیر اولیات است.
بافت فرسوده زخم عمیق بر تن بندرعباس

سخنگوی شورای اســلامی شــهر بندرعباس گفت: آقایان 
،جناب آقای رئیســی ، جناب آقای وزیر، جناب آقای استاندار، 
نمایندگان محترم اگر امروز مشــکل احیای بافت فرسوده که 
زخم عمیقی بر تن این شــهر رو به جهان است داریم را می 
توان با بلند مرتبه ســازی و تراکم مشخص پشتیبانی نمود  و 
هم نمای زیبایی را به این شــهر ساحلی بخشید و هم فرصت 
تجمیع برای اجرای معابر، احیای فضای ســبز و هم ســطح 

بهداشت و رفاه را در شهر بندرعباس افزایش دهیم.
موســوی ادامه داد: این امر هم موجب ایجاد اشــتغال وسیع، 

توسعه ارزان تر زیر ساخت های عمومی، احیای بافت فرسوده 
، زیباســازی منظر عمومی و هم سبب رونق بازار مسکن در 
شــهر می شود که شهرداری، انبوه سازان و مالکان منازل در 
بافت فرســوده از آن به خوبی بهره مند می شوند ؛هرچند در 
هفته های اخیــر مذکراتی در این خصوص به عمل آمده، اما 
این مهم باید از ســوی نهادهای استانی نیز مورد توجه هرچه 

بیشتر قرار گیرد.
هنوز از هرمزگان در هیچ جایگاهی به درســتی استفاده 

نشده است
وی با اشــاره به ظرفیت های رها شده شهر بندرعباس گفت: 
از زمان شــروع شــورا گفته شد محوطه پشــت فرمانداری 
بندرعباس در اختیار ســازمانی زیر مجموعه استانداری است 
که قرار اســت ســرمایه گذاری عظیمی در آن شکل بگیرد، 
علی رغم گذر زمــان این مکان با ارزش بــلا تکلیف مانده 
است که می تواند با اندکی بهسازی به عنوان یک تفریحگاه 
مناسب برای شهروندان بدل شود. این را کنار کار باقی مانده 
اسکله ای که با هزینه هنگفت ساخته شد ولی به بهره برداری 

نرسیده است گذاشت.
سخنگوی شــورای اســلامی شــهر بندرعباس اظهار کرد: 
بلاتکلیفی مدیریتی در اســتان هرمــزگان  وجود دارد و حتی 
در سطح کلان،اینکه در بسیاری از موضوعات علیرغم  وجود 
ظرفیت های بالا به ویژه  در حوزه بنادر، صنعت نفت، مناطق 
عالی تجاری کشــور با وجود اســتعداد هــا نیروهای کاردان 
متخصــص و متعهد که ظرفیت ایــن را دارند که موضوعات 
کلان ملی را برعهده بگیرند هنوز در دولت اقای رئیسی  از آن 
هرمزگان بی بهره مانده است و علیرغم توصیه ها و تاکیدات 
مکرر گروه های مختلف سیاسی و اجتماعی هنوز از هرمزگان 

در هیچ جایگاهی به درستی استفاده نشده است.
ظرفیت هرمزگان را همه استفاده می کنند جز بومی ها

موســوی اذعان کــرد: گلایــه دیگر ظرفیتی اســت که در 
هرمزگان برای همه اســتفاده می شود الا مردم هرمزگان و 
آن هم چیزی نیست جز گمرک و ظرفیت ورود ماشین آلات 
و کالاهایی که میتواند مشکلات عدیده ای از مردم هرمزگان 
را مرتفع کند، به ویژه در حوزه های شــهری اگر زلزله های 
اخیر در هرمزگان و به ویژه در بندرعباس آســیب شدیدی به 
شهر بندرعباس که دارای ۴۰ درصد بافت فرسوده است وارد 
می کرد قطعا با ظرفیت فعلی شهر بندرعباس امکان رفع این 
مشکل وجود نداشــت. تنها راه آن تصمیم عاقلانه مسئولین 
و اجازه واردات خودرو به شــهرداری بندرعباس اســت برای 

حل این مهم.
بندرعباس احاطه شــده از خورهایی اســت که پر از 

فاضلاب است
وی بــا بیان اینکه بندرعباس فعلی  در خور مردم  بندرعباس 
نیست، عنوان کرد: این شهر ساحلی تاکسی و اتوبوس مناسب 
خدمت را ندارد، چون فضای ســبز مســاعد تفریح و تفرج را 
ندارد، چون ســاحل آن فاقد کاربری هــای لازم برای بهره 
وری اقشــار مختلف اجتماعی است، چون به لحاظ بهداشت 
عمومی شــهر بندرعباس احاطه شده از خورهایی است که پر 
از فاضلابی است که به دریا می ریزد و محلات بافت فرسوده 

را در می نوردد.
معابر بندرعباس در جایگاه مردم نیست

سخنگوی شــورای اسلامی شــهر بندرعباس ادامه داد: باید 
گفت معابر بندرعباس در شــان مردم بندرعباس نیست و هر 
روز پاره پاره شــدن اراضی مختلف این شهر، با نام  اشخاص 
مختلف یا دســتگاه های مختلف ســبب جلوگیری از توسعه 
شهری بندرعباس شده اســت حال آنکه به زودی قرار است 
بندرعباس قطب شیشــه  و سایر صنایع شود و اگر این اتفاق 
بزرگ رخ بدهد باز شــاهد افزایش قیمت در شهر بندرعباس 

برای کرایه نشینی خواهیم بود.
موســوی تاکید کرد: مبــادا تصمیماتی که مــی گیریم مثل 
تصمیمی باشــد که برای احداث پروژه مسکن مهر گرفته شد 
که  منازلی ســاخته شــد که هنوز بدون ســند و بدون پایان 
کار باقی مانده اســت در موضع جدید برای توسعه مسکن در 
شهر بندرعباس تصمیمی گرفته شده است که اگر به درستی 
تصمیم گیری نشــود آسیب  بیشتری به شهر بندرعباس وارد 

می کند.
وی خطاب به شــهردار بندرعباس گفت: تذکر اولیه این است 
که در ســال منتهی به انتخابات امورات مردم را به موازات و 
عدل و با شــاخص های برنامه ریزی شــده از سوی شورای 
محترم اجرا کنید و از اجرای ســلیقگی و نشان دار و انتصاب 
افرادی که فاقد صلاحیت هستند جلوگیری به عمل آورید در 
بســیاری از موضوعات با تذکرات متعدد  متاســفانه برخی از 
گروه ها در شــهرداری با صلاحیت شخصی خویش اقدام به 
عملی می کنند که نه در شورا ثبت شده است و نه در معاونت 
های مختلف شهرداری  نســبت به آن موضوع برنامه ریزی 
شده است، اگر قرار اســت کسانی که با توانی که در سیستم 
به دســت آورده اند مانع کار و فعالیت های شهرداری بشوند 
و یا اینکه دستورالعمل های شــورا را زیر پا بگذارند پس چه 
شانیتی برای شهردار و شورا وجود دارد؟ لطفا نسبت به کنترل 
برخی از افراد در شهرداری اقدام کنید وگرنه از سوی شورای 
اســلامی و قطعا به صورت شخصی نســبت به این موضوع 

اقدام خواهیم کرد.
تمام توان اعضای شــورای اســلامی شهر بندرعباس 

خدمت است
ســخنگوی شورای اسلامی شهر بندرعباس خاطر نشان کرد: 
تمام  توان افرادی که در شــورای اسلامی شهر حضور دارند 
خدمت اســت و اگر عزیزی  غیــر از این در ذهن خود دارد و 
ســعی بر این دارد کــه  با انتفاع از موضوعات شــورا به نفع 
سایرین از آن استفاده کند قطعا مسیر غلطی را دنبال می کند. 
شــورای ششــم با نیت صادقانه خدمت به خلق  پا به میدان 

گذاشت و قطعا در همین مسیر گام برخواهد داشت.

    خبر 
  

منتظر این رکورد نیز باشیم
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   محیط زیست
سخنگوی شورای اسلامی شهر بندرعباس :

خون مردم شمال کشور رنگین تر از جنوب کشور نیست
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تعیین تکلیف مجلس برای سازمان 
حفاظت محیط زیست جهت تثبیت 

کانون های تولید گرد و غبار

مدیرعامل موسسه صندوق ذخیره فرهنگیان:

۸۰ درصد جذب نیرو در ستاد 
صندوق ذخیره فرهنگیان از خانواده 

فرهنگیان بوده است

ســلامت زنان به عنــوان نیمی از جامعه و 
نیروی مولدی که نســل آینــده را از نظر 
جســمانی و روحی پرورش مــی دهند، بر 
هیچ کس پوشــیده نیســت؛ آنان در طول 
زندگی خــود چهار دوره حیاتی را پشــت 
ســر می گذارنــد که تامین ســلامت این 
 قشــر برای داشتن جامعه ســالم ضروری 

است.
به گزارش ایرنا، اهمیت ســلامت زنان در 
ساختار جامعه سبب شده تا هفته ای به در 
ایران به این موضــوع اختصاص یابد زیرا 
زنان در دوره های مختلف زندگی نیازهای 
متعددی دارنــد و محوریت آنان در خانواده 

اهمیت سلامت آنان را دوچندان می کند.
یکی از موضوعات مهم در تامین ســلامت 
زنان، تغذیه صحیح و ســالم آنان اســت؛ 
کارشناس مسئول آموزش همگانی انستیتو 
تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشــور در 
ایــن زمینه با تاکید بر اهمیت توجه ویژه به 
ســلامت زنان و دختران، می گوید: تغذیه 
ناکافی و استفاده از سوخت های پخت و پز 
ناایمن، بار منفی بیشتری را بر سلامت زنان 

و دختران وارد می کند.
دکتــر مینــا کاویانی اظهار داشــت: یکی 
از مهمتریــن عواملــی کــه در تمامــی 
دوران ســلامت زنــان را تحــت تاثیر قرار 
می دهد تغذیه است، به طور مثال در دوران 
بلوغ و نوجوانی دختــران توجه به دریافت 
میزان کافی آهــن خصوصا از منابع غذایی 
آهن با منشــاء حیوانی نظیر انواع گوشــت 
قرمز بســیار مهم اســت، ضمن اینکه در 
صورت لــزوم باید از مکمل آهن طبق نظر 

پزشک استفاده شود.
وی با اشــاره به اینکه برای رشــد به ویژه 
رشــد قدی نیاز به دریافت مقادیر کافی از 
مواد مغذی شــامل پروتئین با کیفیت بالا، 
چربی های  ســبوس دار،  کربوهیدرات های 
دارای اســیدهای چــرب ضــروری، مواد 
معدنی مانند کلســیم، روی و آهن و انواع 
 A, D, E,( ویتامین های محلول در چربی
K( و محلــول در آب )ویتامین های گروه 
B و ویتامین C( است، ادامه داد: از طریق 
داشــتن برنامــه غذایی صحیــح این مواد 

غذایی قابل تامین است.
وی با بیــان اینکه با توجه بــه دوره بلوغ 
و تغییــرات هورمونــی، دختــران نوجوان 
معمولا دچار جوش های پوستی می شوند و 
شــاید نگرانی هایی را از جهت زیبایی پیدا 
باید گفت میوه ها  کنند، خاطرنشــان کرد: 
و ســبزی های تازه می توانند ضمن تامین 
ویتامین ها و مواد مــورد نیاز، به تامین آب 
و شادابی پوست کمک کنند ضمن اینکه با 
داشتن فیبر غذایی از اضافه وزن و چاقی نیز 

پیشگیری می کنند.
کاویانی با اشــاره به اینکه دوران بارداری 
یکــی از دوران هایی اســت که در آن بدن 
یک زن در شــرایط اســترس فیزیولوژیک 
قــرار می گیرد، اضافه کــرد: در این دوران 
نیازهــای تغذیه ای زنان به گونه ای اســت 
کــه علاوه بر حفظ ســلامت مــادر، مواد 
مغــذی مورد نیــاز جنین نیز بایــد تامین 
شــود تا این دوره به ســلامت طی شود، 
البتــه این به معنــی دو برابر شــدن مواد 
 غذایی مصرفــی مادر از ابتــدای بارداری 

نیست.
به حداقل رســاندن مصرف قندهای ساده 
و مواد غذایی حــاوی آن، پرهیز از مصرف 
نمــک اضافی و مــواد غذایــی و تنقلات 
حاوی نمــک، مصرف منابــع فیبر غذایی 
مانند غلات سبوس دار، سبزی ها و میوه ها 
که به رفع مشــکلاتی نظیر یبوست کمک 
می کند، نوشیدن مقدار کافی آب و مایعات 
ســالم مانند آبمیوه تازه طبیعی نیز از جمله 
مواردی بود که کارشــناس مسئول آموزش 
همگانی انســتیتو تحقیقات تغذیه و صنایع 
غذایی کشــور بر ضرورت اســتفاده از آن 

تاکید کرد.
وی با اشــاره به اینکه یکــی از مهمترین 
ویتامین هــای گــروه B که در ســاخت و 
تکمیل لوله عصبی جنین نقش دارد، اســید 
فولیک اســت اضافه کــرد: از اصلی ترین 
منابع اســید فولیک می توان به سبزی های 
برگ ســبز و کلم بروکلی اشــاره کرد که 
 بایــد در برنامــه غذایــی مــادر گنجانده

شود.
به گفته این کارشناس تغذیه یکی دیگر از 

مهمترین مواد معدنی ضروری برای رشــد 
مغز جنین، “ید” اســت، وی ادامه داد: زنان 
بــاردار باید برای تامین یــد کافی ماهی و 
غذاهــای دریایــی را در برنامه غذایی خود 
بگنجاننــد و ضمن پرهیــز از زیاده روی در 
مصرف نمــک، تنها از نمک تصفیه شــده 

یددار استفاده کنند.
کارشناس مسئول آموزش همگانی انستیتو 
تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشور ادامه 
داد: زنان پیــش از ورود به دوران بارداری 
بهتر اســت به وزن سالم برســند تا دچار 
مشکلات ناشی از آن نظیر دیابت بارداری 

نشوند.
کاویانی در ادامــه توضیحاتی درباره دوران 
شــیردهی ارایه داد و افزود: ترکیب شیر هر 
مادری متناســب با نیازهای تغذیه ای نوزاد 
او است، برای مثال شــیر مادری که نوزاد 
نارس به دنیا آورده دارای پروتئین بیشتری 
نسبت به شیر مادر نوزاد به موقع متولد شده 
است، زیرا او باید خارج از رحم کمبود رشد 

خود را جبران کند.
وی عنوان کرد: شیر مادر مواد ایمنی زا دارد 
که برای تقویت سیستم ایمنی نوزاد که به 
ویژه در چند روز اول تولد بسیار مهم است 
را داراست، از این رو برقراری تماس مادر و 
نوزاد در همان ســاعت اول تولد و نوشیدن 
آغوز توســط نوزاد بسیار مهم است، ضمن 
اینکه شــیر مادر به تنظیــم فلور میکروبی 

دستگاه گوارش نوزاد کمک می کند.
کاویانی بــا بیان اینکه در شــش ماه اول 
زندگی تغذیه شــیرخوار تنها با شــیر مادر 
است،ادامه داد: تغذیه مادر به طور مستقیم 
با ترکیب شــیر او مرتبط اســت، از این رو 
برنامه غذایی مادر باید به گونه ای باشــد که 
ضمن تامین نیازهای مــادر، انرژی و مواد 
مغذی مورد نیاز برای تولید شــیر را تامین 

کند که مصرف آب و مایعات کافی توســط 
مادر هم بسیار مهم است.

وی با اشــاره به اینکه از آنجایی که تولید 
شــیر مســتلزم صرف انرژی در بدن مادر 
اســت، توضیح داد: بخشــی از چربی های 
ذخیره بدن مادر در دوران شــیردهی صرف 
تولید شیر می شود و به این ترتیب به تناسب 
اندام مادر پس از زایمان کمک خواهد کرد.

وی با بیــان اینکه خاتمــه دوران باروری 
به طــور معمــول در میانســالی زنان رخ 
می دهد افزود: این امــر در نتیجه تغییرات 
هورمون های جنســی مانند استروژن انجام 
می شــود و باعث ایجاد تغییراتی در ترکیب 
بــدن او می شــود، یکی از ایــن تغییرات، 
کاهش تراکم استخوان هاست که زمینه ساز 
بروز بیماری پوکی اســتخوان یا استئوپروز 
است، به همین جهت توجه به دریافت منابع 
غذایی کلسیم )شیر و فرآورده های کم چرب 
آن و مغزدانه هــا(، قرارگیــری در برابر نور 
خورشــید، مصرف مواد غذایی غنی شده با 
ویتامینD و مکمــل آن( و انجام فعالیت 

بدنی توصیه می شود.
کاویانــی ادامه داد: بعضــی از مواد غذایی 
گیاهــی ماننــد ســویا و فرآورده های آن 
دارای ترکیباتی مشابه هورمون های جنسی 
زنانه هســتند که به آن ها فیتواســتروژن 
می گویند، بــه نظر می رســد مصرف این 
مــواد غذایــی در حــد اعتــدال می تواند 
کاهش  را  یائســگی  برخی علامت هــای 
 دهد، هرچند اثرات آن کاملا اثبات نشــده 

است.
کارشناس مسئول آموزش همگانی انستیتو 
تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشــور با 
بیــان اینکه تاثیر دیگر کاهش اســتروژن، 
افزایش چربی های بد خون یا LDL-c و 
 HDL-c کاهش چربی های مفید خون یا
اســت که یک زن را در معــرض ابتلا به 
بیماری های قلبی وعروقی و ســرطان قرار 
می دهد اضافه کرد: برای حفظ ســلامت و 
کاهش خطر بروز بیماری ها توصیه می شود 
زنان در برنامه غذایی روزانه خود از غلات 
کامل ســبوس دار، میوه ها و ســبزی های 
تــازه، منابــع پروتئینی کم چــرب یا بدون 
چربی، شــیر و فرآورده های کم چرب آن یا 
نوشیدنی های سویا استفاده کرده و همواره 
با داشــتن فعالیت بدنــی، وزن خود را در 

محدوده سلامت حفظ کنند.

سلامت زنان در گرو تغذیه سالم؛

چهار دوره تاثیرگذار زندگی بانوان کدام است؟



سیاسی

 وزرای خارجــه ایران و قطر بــر ضرورت توقف فوری 
تجاوزات رژیم صهیونیستی و ارسال کمک های مستمر 
و گسترده انســانی و همچنین بررسی برخی ابتکارات 

مطروحه تبادل نظر کردند.
به گزارش ایرنا، حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
در ادامه رایزنی های سیاســی خود یکشنبه شب با شیخ 
محمد بــن عبدالرحمن آل ثانی نخســت وزیر و وزیر 
خارجه قطر در خصوص آخریــن تحولات غزه گفتگو 

کرد.
در ایــن گفتگــوی تلفنی دو طــرف آخرین تحولات 
فلســطین و نوار غزه را مورد بحــث و تبادل نظر قرار 

دادند.
وزرای امــور خارجه جمهوری اســامی ایران و قطر 
همچنیــن بر ضــرورت توقف فوری تجــاوزات رژیم 
صهیونیســتی و ارســال کمک های مستمر و گسترده 
انســانی و همچنین بررســی برخی ابتکارات مطروحه 

تبادل نظر کردند.

 معــاون دیپلماســی اقتصادی وزارت امــور خارجه از 
برگزاری شانزدهمین اجاس سران کشورهای سازمان 
همکاری اقتصادی )ECO( در روزهای ۱۷ و ۱۸ آبان 
در تاشــکند ازبکســتان خبر داد و گفت: رئیس جمهور 
مکررا پیگیر توافقات امضا شــده در سفرهای خارجی 
است و تاکید دارد که این توافقات به جد پیگیری شود.

بــه گــزارش ایرنا، مهــدی صفــری با بیــان اینکه 
شانزدهمین اجاس سران کشــورهای عضو سازمان 
همکاری اقتصــادی )ECO( روزهای ۱۷ و ۱۸ آبان 
به میزبانی دولت ازبکســتان در شــهر تاشکند برگزار 
می شــود، افزود: یکی از بحث های مهمی که در جلسه 
امروز ســتاد هماهنگی روابط اقتصادی خارجی مطرح 
شد موضوع تهاتر و استفاده از پول های ملی در ارتباط با 
کشورهای حوزه آسیای مرکزی بود که تمام کشورهای 
این حــوزه و همچمین باروس آمادگی خود را در این 

باره اعام کرده اند.
معاون دیپلماســی اقتصادی وزارت امور خارجه افزود: 
در این نشست همچنین توافقنامه هایی که در سفرهای 
اخیر رئیس جمهور و سفرهای متقابل سران و مقامات 
دیگر کشــورها به ایران امضا شد از جمله در حوزه های 
همکاری های علمی - فنی، انرژی، ترانزیت، تعرفه ها و 

بنادر؛ آماده شده بود، مطرح شد.
صفری تاکید کرد: رئیس جمهور در حاشیه اجاس اکو، 
دیدارهای دوجانبه ای با سران برخی کشورها از جمله 

ترکیه و قزاقستان خواهد داشت.
وی گفــت: رئیس جمهور مکــررا پیگیر توافقات امضا 
شده در سفرهای خارجی اســت و تاکید کرده که این 

توافقات به جد پیگیری شود.
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه افزود: در 
نشست امروز همچنین درباره سرمایه گذاری کشورهای 
حوزه خلیج فارس در ایران، به طور خصوصی و دولتی 

بررسی و توافقات خوبی هم در این زمینه انجام شد.

 نخســتین محموله AUC )آمونیوم اورانیل کربونیت( 
محصــول کارخانه تولیــد اورانیوم در مجتمع شــهید 
سلیمانی ســاغند به منظور کلسیناسیون و تولید کیک 
زرد به مجتمع شهید رضایی نژاد در اردکان منتقل شد.

به گزارش ایرنا، نخســتین محموله AUC محصول 
کارخانه تولید اورانیوم در مجتمع شهید سلیمانی ساغند 
به منظور کلسیناســیون و تولید کیــک زرد به مجتمع 

شهید رضایی نژاد در شهرستان اردکان منتقل شد.
با اســتخراج معادن »ساغند و خشــومی« و با استفاده 
از روش هیپ لیچینگ )فروشــویی تپه ای(، بخشی از 
خــوراک اورانیوم مورد نیاز کارخانه شــهید رضایی نژاد 
توســط مجتمع شهید سلیمانی ساغند فرآوری و تامین 

می شود.
براســاس این گزارش، طراحی کارخانه تولید اورانیوم 
ساغند به دست کارشناسان سازمان انرژی اتمی صورت 

گرفته و توسط پیمانکاران ایرانی اجرایی شده است.
ایــن کارخانه در اردیبهشــت ۱۴۰۲ و با حضور محمد 
اســامی معاون رییس جمهور و رییس سازمان انرژی 

اتمی ایران به بهره برداری رسید و آغاز به کار کرد.

  سیاست خارجی
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امیرعبداللهیان و آل ثانی مطرح کردند:

تاکید ایران و قطر بر توقف فوری 
تجاوزات رژیم صهیونیستی و ارسال 

کمک به غزه

معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه مطرح کرد:

تاشکند میزبان اجلاس سران اکو

 AUC انتقال نخستین محموله 
از ساغند به اردکان 
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  سیاست داخلی

    

رییس قوه قضاییه دستورالعملی درباره چگونگی تشخیص 
رشــد و کمال عقل افراد بالغ کمتر از هجده ســال تمام 

شمسی صادر کرد.
به گزارش ایسنا، متن این دستورالعمل به شرح زیر است:

دســتورالعمل چگونگی تشخیص رشد و کمال عقل افراد 
بالغ کمتر از هجده سال تمام شمسی

مقدمه: به منظور ایجاد رویه واحد در احراز رشــد و کمال 
عقل افراد بالغ کمتر از ۱۸ سال، مشمول ماده )۹۱( قانون 
مجازات اسامی مصوب ۱/۲/۱۳۹۲ و دقت لازم در این 
امر، جلوگیری از اطاله دادرســی ناشی از نقص تحقیقات 
یا نقض آراء صادره بر اســاس این ماده و سرعت و دقت 
در اتخــاذ تصمیــم و صــدور رأی در دادگاه های بدوی، 
تجدیدنظر و دیوان عالی کشــور، » دستورالعمل چگونگی 
تشخیص رشد و کمال عقل افراد بالغ کمتر از هجده سال 

تمام شمسی« به شرح مواد آتی است.
ماده۱ـ تعاریف و  اختصارات در این دستورالعمل به شرح 

زیر است:
الف ـ ماده )۹۱( قانون: ماده )۹۱( قانون مجازات اسامی 

مصوب ۱/۲/۱۳۹۲؛
ب ـ جرم/جرائم: جرم/جرائم مندرج در ماده )۹۱( قانون؛

پ ـ مرتکب: فرد بالغ کمتر از هجده ســال تمام شمسی 
موضــوع ماده )۹۱( قانون که مرتکــب یک یا چند جرم 

شده است؛
ث ـ کمیسیون: کمیسیون تخصصی روان پزشکی سازمان 

پزشکی قانونی کشور؛
مــاده۲ـ در صــورت توجه اتهــام به فرد بالــغ کمتر از 
هجده ســال، موضوع جرائم مــاده )۹۱( قانون، چنانچه 
به تشــخیص قاضی رسیدگی کننده، رفع شبهه در رشد و 
کمال عقل وی مســتلزم استعام از پزشکی قانونی باشد، 
وی می تواند ضمن معرفی مرتکب به کمیســیون و اعام 
تاریخ وقوع جرم، گزارشــی از پرونــده و تصویر اوراقی از 
آن که مؤثر در تشــخیص رشد و کمال عقل وی باشد را 
جهت اخذ نظر کمیسیون به پزشکی قانونی ارسال نماید.

تبصره۱ـ در صورتی که قاضی رسیدگی کننده به طریقی 
غیر از اخذ نظر کمیسیون برای رفع شبهه اقدام کند، باید 

به نحو واضح چگونگی آن را در پرونده منعکس نماید.
تبصره۲ـ قاضی رسیدگی کننده در خصوص درک مرتکب 
نسبت به ماهیت جرم انجام شده و یا حرمت آن در زمان 

ارتکاب جرم، تحقیقات لازم را به عمل می آورد.
تبصره۳ـ قاضی رسیدگی کننده باید ترتیبی اتخاذ نماید که 
حداکثر تا قبل از اخذ آخرین دفاع وضعیت مرتکب از حیث 
رشد و کمال عقل و درک وی نسبت به ماهیت جرم و یا 

حرمت آن روشن باشد.
ماده۳ـ نظریه کارشناســی پزشــکی قانونی باید به طور 
مستدل، مستند، صریح و مشتمل بر خاصه نتایج حاصل 

از بررسی های به عمل آمده باشد.
ماده۴ـ مقام قضایی در صورت نیاز می تواند پرونده بالینی 
مرتکــب را از مرکز درمانی و یا پزشــکی قانونی مطالبه 

نماید.
این دستورالعمل در ۴ ماده و ۳ تبصره در تاریخ ۲/۸/۱۴۰۲ 
به تصویب رئیس قوه قضاییه رســید و از تاریخ تصویب 

لازم الاجرا است.
رئیس قوه قضائیه ـ غامحسین محسنی اژیه

عضو کمیســیون امورداخلی کشــور و شوراهای مجلس 
شــورای اســامی گفت: محور مقاومت نیاز به حمایت 
همه جانبه تمام کشورهای اسامی و ملت هایی که دلسوز 
انسان های بی گناه هستند، دارد و کشورهای اسامی باید 

به وظیفه خود در قبال جنایات علیه غزه عمل کنند.
علــی حدادی در گفت وگو با ایســنا، ضمــن محکومیت 
جنایات رژیم صهیونیســتی علیه مردم مظلوم فلسطین، 
بیان کرد: طی ۷۰ ساله گذشته و اشغال سرزمین فلسطین 
شــاهد وحشــی گری های رژیم صهیونیستی بودیم که 
اخیرا نیز دســت بــه اقدامات ددمنشــانه زده و بار دیگر 
کودکان، زنان و مردم بی گنــاه غزه را بمباران می کند. 
هیچ شکی نداریم که نظام ســلطه به سرکردگی آمریکا 
شریک جرمی اســت که رژیم غاصب صهیونیستی علیه 

انسانیت انجام می دهد.
وی در ادامــه اظهــار کــرد: امروز این رژیــم منحوس 
غیرنظامیان را مورد حمله قرار داده و یک بیمارستان را نیز 
مورد هدف قرار داد، هیچ مکان امنی بر جای نمانده است. 
بمب هــا و تجهیزات این رژیم غاصب از ســوی آمریکا 
تامین می شــود. تمام تاش آمریکا و کشورهای اروپایی 
این است که این رژیم را حفظ کنند در حالی که چشمان 
خود را بر روی این همه ظلم و جنایاتی که علیه کودکان 

این رژیم منحوس انجام می دهد، بسته اند.
نماینــده مردم طالقان، ســاوجباغ، نظرآبــاد و چهارباغ 
در مجلس شــورای اســامی، تصریح کرد: این جنایات 
نشــان می دهد که رژیم صهیونیســتی و آمریکا بویی از 
انســانیت نبرده اند. آمریکا در تاش است تا رژیم غاصب 
صهیونیستی را از این باتاق سنگین نجات دهد اما قطعا 
نه تنها نمی تواند این رژیم غاصب را از فروپاشــی نجات 
دهد بلکه خود آمریکا نیز شــریک جرمی اســت که علیه 

انسان های مظلوم در غزه اتفاق می افتد.
وی در ادامه تاکید کرد: ســازمان ملل و شــورای حقوق 
بشــر در این زمینه وظیفه ســنگینی بر عهده دارد و باید 
ورود جدی به کشــتار وحشیانه رژیم صهیونیستی در غزه 
داشته باشند، از سوی دیگر انسجام، وحدت و یکپارچگی 
کشــورهای اســامی برای توقف این جنایت نیاز است 
و ســران کشورهای اســامی باید به میدان بیایند. ملت 
ها همراه هســتند دولت های اســامی نیز باید به یک 
انسجامی در برابر رژیم غاصب برسند. محور مقاومت نیاز 
به حمایت همه جانبه تمام کشــورهای اســامی و ملت 

هایی که دلسوز انسان های بی گناه هستند، دارد.
حدادی در پایان افزود: به فضل الهی شاهد فروپاشی رژیم 
صهیونیستی و پیروزی ملت مظلوم فلسطین خواهیم بود، 

این پیروزی دیر نیست و به زودی اتفاق می افتد.

دبیر عالــی جامعه روحانیــت مبارز برای جمــع آوری بهتر 
رای مردم، از گروه های اصولگــرا و حتی غیراصولگرا برای 
انتخابــات پیــش رو دعوت به اجماع، وحــدت و حمایت از 

لیست ها و کاندیداهای واحد کرد.
حجت الاســام والمســلمین مصطفــی پورمحمــدی در 
گفت وگوی تفصیلی با خبرنگار سیاســی ایســنا به تشریح 
برنامه های این نهاد تشــکل سیاســی در انتخابات مجلس 

شورای اسامی پرداخت.
دبیرعالــی جامعه روحانیت مبارز با مخاطب قرار دادن عموم 
مردم به آنان توصیه کرد که »چه انتقاد داشــته باشــید چه 
نداشته باشید، باید بدانید که حق تعیین سرنوشت و دسترسی 

به اهداف و آرزوهای تان از کانال انتخابات میسر است.«
جامعه روحانیت مبارز  به سهم خود چطور می تواند شور 

و شوق انتخاباتی در جامعه به وجود آورد؟
دو وظیفــه برای خودمان پیش بینــی کرده ایم. اول، دعوت 
از مردم برای مشــارکت در انتخابــات و تاش برای حضور 
آنان پای صندوق های رای. این که مردم امید و انگیزه داشته 

باشند و پای صندوق ها بیایند، برای ما یک هدف است.
نظام ما از ابتدا با حضور مردم شکل گرفت و قوام و استحکام 
پیدا کرد و اکنون نیز این مســئله بسیار مهم است که بدانند 
سرنوشت شــان در انتخابات و باز به دســت خودشان، رقم 
می خورد. مردم باید برای شــان مهم باشــد که در سرنوشت 
سیاسی شــان مشارکت داشته باشــند. هیچ چیزی به اندازه 
انتخابات که قرار اســت افرادی سرنوشــت چهار سال آینده 

کشور را رقم بزنند نباید برای مردم اهمیت داشته باشد.
مطرح کردن هر عیب، نقص، نقد، اعتراض و انتقادی در 

انتخابات ممکن است
مهمترین بخش سرنوشت کشور حوزه حکمرانی و مدیریت 
کشور است. شکل مطلوب مدیریت کشور این طور است که 
با حضور، مشــارکت و رای مردم انتخاب شود و سامان یابد. 
حق تعیین سرنوشت در قالب حضور مردم پای صندوق ها و 

ریختن آراء به صندوق ها تحقق می یابد.
تبیین این مسئله، توجیه مردم، انگیزه دادن و تشویق کردن 
آنان به مشــارکت کار همه روحانیون و مسوولان کشور از 
جمله مــا در جامعه روحانیت مبارز اســت. نباید اجاز دهیم 
برخی القائات منفی و اختافات و تحلیل های ناقص، مردم را 
نسبت به حضور و مشارکت در انتخابات بی انگیزه و بی اعتماد 

کند.
چه راضی باشیم و چه راضی نباشیم. چه انتقاد داشته باشیم 
و چه انتقاد نداشته باشیم. چه فکر کنیم موانعی سر راه وجود 
دارد و چه فکر کنیم موانعی سر راه وجود ندارد، در هر فرضی 
باید بدانیم که مسیر را باید بپیماییم. حق تعیین سرنوشت آن 
هم از مســیر و کانال انتخابات تنها راه دسترسی به اهداف 

و آرزوهاست.
اگر عیب، نقــص، نقد، اعتراض و انتقادی هم هســت، باز 
با شــرکت در انتخابات می توان بیان کــرد نه با قهر با آن. 
»مشکات« با قهر کردن حل نمی شود. ایجاد چنین فضایی 
در جامعه یکی از رســالت های جامعه روحانیت مبارز است. 
نباید اجازه داد که القائات منفی و ابر ناامیدی بر جامعه سایه 

بیندازد.
تحریم انتخابات یا قهر با صندوق ها مشــکلات کشور 
را حــل نمی کند جامعه روحانیت مبارز چه نقشــی در 
همراه کردن جریان های سیاسی منتقد به مشارکت در 

انتخابات مجلس دارد؟
عاوه بر مســئله قبل درصددیم فعالان سیاســی را به دو 
موضــوع تشــویق کنیم. اول بــه آنان یــادآوری کنیم که 
انتخابات، میدان رقابت اســت و هر جریان سیاسی اگر رای 
مــردم را می خواهد بایــد پا به این میدان بگــذارد و این را 
بداند که با تحریم انتخابــات یا قهر با صندوق ها، نمی تواند 

مشکات کشور را حل کند.
برخــی وقت ها ایده هــا و طرح هایی از ســوی جریان های 
سیاسی مطرح می شــود اما نتیجه اش به کاهش مشارکت، 

بدبینی، یاس و افتراق اجتماعی منجر می شود.
»رقابــت« در انتخابــات موجب جلب نظر افــکار عمومی 

می شود. اصولگرایان و رقبا در خودشان ائتاف کنند
»رقابــت« در انتخابات منطقی ترین راه حل برای جلب نظر 
افکار عمومی، جــذب رای دهندگان و افزایش مشــارکت 
اجتماعی اســت. رقابت یعنی همــه طرف ها از توانمندی ها، 
ســوابق و تجربیات و پیشــنهادات و راهکارهای شان برای 
کاهش مشــکات بگویند تا در مردم انگیزه و امید به وجود 

آید و حاضر به انتخاب آنان پای صندوق های رای شوند.
موضوع بعدی، پرهیز گروه ها و جریان های سیاسی از تفرقه 

است چون هم به ضرر خودشان است و هم به ضرر ملت.
از گروه های اصولگرا می خواهیم اجماع کنند، وحدت داشته 
باشند و از لیست ها یا کاندیداهای واحد حمایت کنند. در این 
صورت بهتر می توانند رای مردم را جمع کنند. همین توصیه 
را به رقبای اصولگریان داریم. از دیگر گروهها و مجموعه ها 
نیز می خواهیم با آمدن شــان به انتخابات، هم مسبب حضور 
و مشــارکت مردم در انتخابات شوند و هم با یکدیگر بر سر 

لیست ها و کاندیداها به ائتاف و اجماع برسند.
اختاف و تفرقه چه به اصولگرایان و چه به دیگر تشــکل ها 
لطمه می زند و نظام انتخابات را با آسیب روبرو می کند. همه 
باید تاش کنیم تا فضای سیاســی ســالم و دلگرم کننده و 
امیدبخش باشــد. البته برای به وجــود آمدن چنین فضایی 

نیازمند ایجاد مقدمات و زمینه هایی هستیم.
این مقدمات و زمینه ها چیســت و چرا ابتدا باید آنها را 

حل کرد؟
برای حضور و مشــارکت مردم در انتخابات باید به مســائل 
مهمی توجه شــود. اعتماد عمومی باید ترمیم شــود. بر این 
باوریم اقدامــات چند مجموعــه و نهاد در ترمیــم اعتماد 
عمومی نقش بسیار مهم و تاثیرگذاری دارد. اولین مجموعه 
»دولت« اســت؛ چراکه معــاش و زندگی مردم را شــکل 
می دهد. دســتگاه های اجرایی باید تاش خود را بیشتر کنند 
تا با کاهش مشــکات اقتصادی، رضایت جامعه جلب شود. 
در غیر این صورت مردم به رفتــار منعفانه خود که قهر با 
صندوق های انتخابات است، ادامه می دهند هر چند به ضرر 

خودشان تمام شود.
رســانه ها به خصوص رسانه ملی دومین مجموعه ای هستند 
که نقش مســتقیم و تاثیرگذاری در بهبــود اعتماد عمومی 
دارند. مشــکات جامعه زیاد است. نباید با برخی تحلیل ها و 
موضع گیری ها آن را چند برابر کرد. صدا و ســیما و رسانه ها 
نبایــد باعث و بانی یاس و ناامیدی جامعه باشــند بلکه باید 
راه های عبور از مشکات را نشــان دهند. با برجسته سازی 

نقاط مثبت باید در جامعه امیدآفرینی کرد.
اتفاقات منفی در هر خانواده، محیط، شهر و کشوری موجب 
سلب آرامش و انگیزه و ایجاد یاس و ناامیدی می شود. مهم 
از بین بردن آثار منفی اتفاقات و دمیدن مجدد روح امیدواری 
در جامعه است. رسانه ها به خصوص رسانه ملی نقش بسیار 

مهمی در آرام کردن جامعه و دمیدن چنین روحیه ای دارند.
مقام معظــم رهبری متفــاوت از رویه همیشگی شــان در 
انتخابات هــای گذشــته، زودتــر از دوره های قبل مســئله 
انتخابات و مشارکت مردم را پیش کشیدند با این حال هنوز 
فضای مطلوبی برای ترغیب مردم به مشارکت در انتخابات 

نمی بینیم.
به نظر می رســد نقش شورای نگهبان و وزارت کشور 
برای به وجود آوردن فضای پر نشاط انتخابات اهمیت 
ویژه ای دارد. برنامه جامعه روحانیت مبارز برای تعامل 

با این دو بخش حاکمیتی چیست؟
نقــش مجریان و ناظران برای رقابت جریانهای سیاســی و 
مشارکت مردم در انتخابات مجلس شورای اسامی اهمیت 
مضاعف و ویژه ای دارد. اصا صحیح نیســت که »احساس 
انتخاب آزاد« آسیب ببیند زیرا به صورت قانونی رد صاحیت 
افراد فاقد صاحیت در انتخابات توســط شورای نگهبان و 
وزارت کشــور انجام می شــود و نباید بیش از این مردم را 
تحت فشــار قرار داد. باید برای فهم و انتخاب مردم احترام 

قائل باشیم.
بالاخره هیچ انســانی کامل و بی ایراد نیســت. نقاط ضعف 
کاندیداهــا و برخی ســوابق آنــان، نباید موجــب محروم 
شدن شــان از رقابت در انتخابات شــود. باید با نگاه وسیع تر 
و تفسیر مُوَسَــع از قانون رفتار شود و اجازه و اختیار انتخاب 

کردن به مردم سپرده شود.
»مردم« باهوشــند و در موارد متعددی به درســتی افراد را 
انتخــاب می کنند یا به آنان رای نمی دهند. فهم سیاســی و 
اجتماعی جامعه به خوبی در موارد متعدد نشان داده که گول 

شعارها و ظاهرسازی های کاندیداها را نمی خورند.
اجازه و اختیار انتخاب کردن به مردم ســپرده شود.در 
این انتخابات »احساس انتخاب آزاد« نباید آسیب ببیند 
.  هیات های اجرایی و نظارت جوری عمل کنند که مردم 

رقابت بین جریان های سیاسی را به چشم ببینند
هرگز این طور نیســت که کاندیداها اشــتباه ندارند یا مردم 
انتخاب اشتباه ندارند. مسئله این است که باید برای شعور و 
انتخاب مردم احترام قائل باشیم. چه اشکالی دارد این حق را 
برای مردم قائل باشیم تا زمین بخورند و خودشان بلند شوند؟ 
مهم این است که خودشــان متوجه اشتباه شان شوند. نباید 
این فرصت را از مردم گرفت. شاید به همین دلیل بی توجهی 
به همین مســئله حساس و مهم است که روحیه مردم برای 

مشارکت در انتخابات تضعیف شده است.
نباید این حس چه به صورت غلط و چه به صورت درســت 
در جامعه القاء شــود که فقط یک جریان سیاسی مشخص، 
میدان دار انتخابات اســت. هیات های اجرایی و نظارت باید 
جــوری عمل کنند تا مردم رقابت بین جریان های سیاســی 
را به چشــم ببینند بنابراین فضای انتخابات باید هوشمندانه 

مدیریت شود.
راهبرد جامعــه روحانیت مبارز برای نهادینه کردن این 

نگرش در بخش حکومتی نظام چیست؟
نــگاه غالب در جامعه روحانیت مبارز انجام این مهم اســت 
و ما این را رســالت تبیینی - تشــویقی و اجتماعی- مدنی 
خود می دانیم. اعضای جامعه روحانیت مبارز چه آنانی که در 
مسوولیت هستند و چه آنانی که فاقد مسوولیت های اجرایی 
هســتند در مصاحبه ها و سخنرانی های شان به مناسبت های 

مختلف، سعی کرده اند این دیدگاه و نگاه را غلبه دهند. با این 
رویکرد، هم نشســت داخلی داشتیم و هم به برخی دوستان 
پیام دادیم و هم در برخی ماقات ها این صحبت ها را مطرح 
کردیم. حتی برخی دوســتان مان را واسطه رساندن این پیام 

کردیم.
به این رسالت مان تا رســیدن به هدف نهایی ادامه خواهیم 
داد اما این کار فقط وظیفه ما نیست بلکه همه شخصیت ها، 
مســوولان و جریان هــای سیاســی در جایگاه خودشــان، 

مسوولیت تبیین این مهم را بر عهده دارند.
لیست انتخاباتی مورد حمایت جامعه روحانیت مبارز چه 

ویژگی هایی دارد؟
تاکید داریم کاندیداهای انتخابــات عاوه از روحیه انقابی 
و ارزشــی باید بتوانند بعد از نماینده شــدن طرح ها و لوایح 
را بــا نگاه ملی و نه صرفا منطقــه ای، مدنظر قرار دهند، رد 
یا تصویب کنند. توقعات و انتظارات جدی مردم بســیار زیاد 
اســت و کاندیداهایی باید به مجلس شــورای اسامی راه 
پیدا کننــد که بتوانند از پس انبوه توقعــات بر بیایند. انجام 
مسوولیت و رفتن زیر بار توقعات نیازمند داشتن نگاه وسیع و 
بالاست و بدون داشتن نگاه ملی نمی توان از پس آنها برآمد.

کاندیداهــای نمایندگی مجلس بایــد بدانند از نظر جامعیت 
روحانیت مبــارز آگاهی های علمــی و آکادمیک به تنهایی 
کفایــت نمی کند. آنان عاوه بر داشــتن مدارک علمی بالا 
باید کارنامه اجرایی قابل قبولی هم داشــته باشند. همچنین 
به مردم عاقمند باشــند و وفادار به وعدههای شان باشند. 
آنان نباید در دو خصلت »در خدمتِ مردم بودن« و »زندگیِ 

مردمی داشتن« تظاهر کنند.
اجتماعی  نیازهای طبقــات ضعیف  به  نماینده مجلس 
توجه ویژه کند . کاری کنیم تا دیدگاه مردم به انتخاب 

کاندیداهای خوب تر، تصحیح شود
اگرچه باید از بالاترین سطح برخورداری، رفاه و توسعه برای 
همــه مردم حمایت کنیم اما نماینده مجلس باید به نیازها و 
خواســته های طبقات ضعیف اجتماعی توجه خاص و متمایز 
داشته باشــد و صد البته تجربه زیستی کاندیدای نمایندگی 
مجلس در تعهد عملی به این مســئله، بســیار تاثیرگذار و با 

اهمیت است.
نکتــه بعد، نــگاه تشــکیاتی و هم فکری اســت. این دو 
خصوصیت از آن دست ویژگی هایست که اگر نماینده مجلس 
فاقد آنها باشد گرفتار روزمرگی ها و مسایل کوچک منطقه ای 
می شود و طبعا موجب معطل ماندن پروژه های بزرگ ملی و 
بهره وری پایین تر نســبت به حجم سرمایه گذاری های انجام 

شده، می شود.
این دســت نماینــدگان در طرح هایی کــه در مجلس تهیه 
می کنند، به وزرا و مدیران دستگاه ها فشار می آورند تا آنان را 
مجبور به حمایت از این طرح ها کنند بعد هم بودجه کشــور 
یا بودجه اســتان را صرف پروژه منطقه ای و شهرستانی خود 
می کنند و خیال هم می کنند که رضایت مردم را به دســت 
آورده انــد در حالی که رضایت جمــع بزرگ تری از مردم را 
از بین برده و ظرفیت بودجه ای کشــور را تحلیل می برند و 

موجب تعطیلی پروژه های مادر می شوند.
مطلب مهم دیگر، فهم انقابی و درســت، نسبت به مسائل 
داخلی و بین المللی اســت. داشــتنِ چنین فهــم و درکی، 
انســان ها را جسور، استوار و خوشــبین به آینده می کند و از 

هر ترس، تهدید و حادثه ای جلوگیری می کند.
مــا در جامعه روحانیت مبارز هم به ویژگی های مذکور توجه 
داریــم و هم ظرفیت رای آوری کاندیداهــا را مد نظر داریم 
چرا که رای آوری بالا نشــان از اقبــال مردم به کاندیدا دارد 

و اولویت ما نیز قطعا حمایت از چنین کاندیداهایی است.
البته که باید ذائقه جامعه را رشــد داد، مطالبات اجتماعی را 
کیفی تر کنیم تا مردم بهترگزین شوند اما اینها دلیل نمی شود 
کــه به مردم تحمیل کنیم که هر آنچــه ما فکر می کنیم و 

درست می دانیم شما هم حتما آنها را انتخاب کنید.
مــا باید به گونه ای رفتار کنیم که دیدگاه جامعه نســبت به 
انتخاب کاندیداهای خوب تر، تصحیح شــود. در این مرحله 
است که مسئله رای آوری کاندیداها اهمیت ویژه پیدا می کند. 
با این نگاه باید با افکار عمومی همدلی کنیم و از افرادی که 
هم واجد شــرایطند، هم مورد پسندشان است و هم رای آور 
هستند، حمایت کنیم هر چند که همه ویژگی های آنان تمام 

و کمال و عالی نباشد.
مورد نظرِ مردم بودنِ کاندیداها، اهمیت زیادی دارد. نباید با 
مردم مخالفت کرد بلکه بــا همراهی و همدلی طبیعی و نه 
تحمیلی می توان آنان را در مســیر انتخاب درست تر هدایت 
کرد. ما، مشوق این دیدگاه هستیم. لذا وظیفه داریم خوب ها 
و خوبترها را به جامعه معرفی کنیم اما به انتخاب آنان احترام 

بگذاریم و برای شان تصمیم نگیریم.
آن وقت است که مردم پای خوب یا بد انتخاب شان می ایستند 
و خودشــان را مســوول انتخاب و عملکرد نمایندگان شان 
می داننــد. اگر چنین فضایی در انتخابــات پیش رو به وجود 
آید، بهتر می توان با آنان ارتباط برقرار کرد و آنان نیز اعتماد 

بیشتری به نظام می کنند.
در جامعه روحانیت مبارز از کدام کاندیداها یا لیست های 

انتخاباتی حمایت خواهید کرد؟
طبق وظیفه از لیســت واحد اصولگرایــان، حمایت می کنیم 
امــا اگر اختافی باشــد و لیســت واحدی خارج نشــود، با 

موضع گیری مان اختافات راتشدید نمی کنیم.

توصیه های انتخاباتی پورمحمدی به جریان های سیاسی

اجماع و حمایت از لیست ها و کاندیداهای واحد داشته باشید
رییس قوه  قضاییه اعلام کرد

نحوه تشخیص رشد و کمال عقل 
اشخاص بالغ کمتر از هجده سال

حدادی: محور مقاومت نیاز به حمایت 
همه جانبه تمام کشورهای اسلامی دارد

تهران-ایرنا- سفیر جمهوری اسامی ایران 
در چین بر اهمیت استفاده از ارزهای محلی 
در تجــارت بین الملل، تقویت شــبکه های 
بانکی بین اعضا، شناسایی ظرفیت های دو 
و چندجانبه همکاری در بریکس و مقابله با 

چالش های جهانی تاکید کرد. 
ایرنا،  به گزارش حوزه سیاســت خارجــی 
محسن بختیار سفیر جمهوری اسامی ایران 
در چین در صفحه شــخصی خود در فضای 
مجازی نوشت: »در نشست آشنایی اعضای 

جدید بــا مکانیزم گروه بریکس در پکن که 
بــه ابتکار وزارت امور خارجــه چین برگزار 
شــد، بر اهمیت اســتفاده از ارزهای محلی 
در تجــارت بین الملل، تقویت شــبکه های 
بانکی بین اعضا، شناسایی ظرفیت های دو 
و چندجانبه همکاری در بریکس و مقابله با 

چالش های جهانی تاکید کردم.«
گفتنی است، بریکس متشکل از پنج کشور 
اصلی )برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای 
جنوبی( بود که پس از افزایش اعضا در حال 

حاضر شامل ۱۱ کشــور از جمله جمهوری 
اسامی ایران است و انتظار می رود اعضای 
رســمی بریکس در ســال ۲۰۲۴ میادی 
افزایش یابد؛ زیرا، بیش از ۴۰ کشور از جمله 
اندونزی و ونزوئا خواســتار پیوستن به این 

بلوک در نشست بعدی آن هستند.
برخی اهــداف بریکس از جملــه مقابله با 
یکجانبــه گرایی و دلارزدایــی از تبادلات 
تجارت جهانی در راستای اهداف و سیاست 
های کان جمهوری اسامی ایران است و 

عاوه بر آن نیز، دو طرف می توانند مکمل 
ظرفیــت هــا و توانمندی هــای اقتصادی 

یکدیگر باشند.

سفیر ایران در چین مطرح کرد؛ تاکید ایران بر تقویت شبکه های بانکی بین اعضای بریکس



فناوری

 مشــاهدات جدید ستاره شناســان نشــان می دهد که 
ســیاه چاله های کلان جــرم، طناب های پلاســما را به 

چرخش درمی آورند.
به گزارش ایســنا و به نقل از اســپیس، یک ســیاه چاله 
کلان جرم دوردســت که مانند یک عنکبــوت کیهانی 
بزرگ اســت، فوران پلاســما را به صــورت یک طناب 
پیچ خورده می چرخاند و آن را با سرعت نزدیک به سرعت 

نور پرتاب می کند.
ستاره شناسان با شبکه ای از تلسکوپ های رادیویی مانند 
 )RadioAstron(»استرون »رادیو  فضایی  تلسکوپ 
که با هم ترکیب می شــوند و یک آنتــن به اندازه زمین 
را تشــکیل می دهند، این منظره شگفت انگیز را مشاهده 
کردند. این شبکه به طور ویژه برای مشاهده کردن قلب 
یک »بلیزر«)blazar( دور به نام »۳C ۲۷۹« آموزش 

دیده است.
این مشــاهدات، دقیق ترین نگاه دانشــمندان را به یک 
فوران اخترفیزیکی نشــان می دهد که از یک سیاه چاله 
بــزرگ بیرون می آید و یک الگوی پیچیده را در نزدیکی 
منبع فوران نشان می دهد. این مشاهدات جدید می توانند 
تئوری های پذیرفته  شــده کنونی را که به مدت ۴۰ سال 
برای توضیح دادن چگونگی ایجاد این فوران ها و تکامل 
آنها در طول زمان مورد استفاده قرار گرفته اند، به چالش 

بکشد.
پژوهشگر   )Antonio Fuentes(»فوئنتس »آنتونیو 
»موسســه اخترفیزیــک اندلــس«)IAA-CSIC( و 
سرپرســت این پژوهش گفت: به لطف رادیو اســترون 
و شــبکه ای از بیســت و سه تلســکوپ رادیویی که در 
سراسر زمین توزیع شــده اند، ما بالاترین وضوح تصویر 
را به دســت آورده ایم. دیدن فضای داخلی یک بلیزر به 
ما امکان می دهد تا برای اولین بار ساختار داخلی فوران 

را با چنین جزئیاتی مشاهده کنیم.
بلیزرهایی مانند ۳C ۲۷۹، قلب درخشان کهکشان هایی 
هستند که نور قوی را در نتیجه میزبانی از یک سیاه چاله 
کلان جرم منتشــر می کنند. باید دید که در اینجا معنی 

آن چیست.
ســیاه چاله هایی که در مرکز کهکشان ها تغذیه می شوند، 
به طــور مداوم مــاده درونی را که به شــکل صفحات 
صــاف گاز و غبار در اطراف حفره ها قــرار دارد، به هم 
می ریزند. به آن صفحات، قرص برافزایشــی می گویند. 
چنین سناریوهایی در مجموع به عنوان هسته های فعال 
کهکشانی شناخته می شوند. هسته های فعال کهکشانی 
اغلب آن قدر درخشان هستند که از نور ترکیبی هر ستاره 

در کهکشان های اطراف درخشش بیشتری دارند.
حدود ۱۰ درصد از هسته های فعال کهکشانی، فوران های 
اخترفیزیکی را در طول کل فرآیند تغذیه پرتاب می کنند. 
آنها به عنوان »اختروش« شــناخته می شــوند و وقتی 
اختروش ها فوران هایی داشــته باشــند که مستقیما به 

سمت زمین نشانه بروند، به آنها بلیزر می گویند.
مشــاهدات جدید، جزئیات بی سابقه ای را در مورد فوران 
پلاســما و ســیاه چاله بزرگ واقع در قلب بلیزر نشــان 
از   )Eduardo Ros(»راس »ادواردو  می دهنــد. 
پژوهشــگران این پروژه گفت: این اولین بار اســت که 
چنین رشــته هایی را تا این اندازه نزدیک به منشا فوران 
می بینیم و آنها درباره چگونگی شکل دادن سیاه چاله به 
پلاسما، اطلاعات بیشــتری را به ما می دهند. این ثابت 
می کند که چگونه تلســکوپ های گوناگــون می توانند 

ویژگی های متفاوت یک جرم را نشان دهند.
این گروه به طور ویژه دریافتنــد که فوران مورد نظر از 
حداقل دو رشــته پیچ خورده پلاســما تشکیل شده است 
که بیش از ۵۷۰ ســال نوری از منبع خود امتداد یافته اند. 
همچنین، مشــاهدات این گروه نشان داد که فوران های 
پلاسما مستقیم و یکنواخت نیستند. آنها پیچ و تاب هایی 
را نشــان می دهند که در نتیجه نفوذ ســیاه چاله مرکزی 

ایجاد می شود.
پیچش ها یا رشــته های مارپیچ، نتیجــه ناپایداری های 
فوران پلاسما هستند و نشــان می دهند که نظریه های 
پیشــین در مورد چگونگی تکامل ایــن فوران ها ممکن 
است نیاز به بازبینی داشته باشند. همچنین، این پژوهش 
می تواند درک ما را در مورد نقش میدان های مغناطیسی 
در شــکل گیری اولیه فوران هایی با ســرعت نزدیک به 

سرعت نور از هسته های فعال کهکشانی تغییر دهد.
 )Guang-Yao Zhao(»ژائــو یائــو  »گوانــگ 
دانشــمند »مؤسســه ستاره شناســی رادیویــی ماکس 
از پژوهشــگران این پروژه  پلانــک«)MPIfRA( و 
گفت: یکی از جنبه های قابل توجه که از نتایج ما حاصل 
می شــود، این است که آنها وجود یک میدان مغناطیسی 
مارپیچ را نشــان می دهند که فــوران را محدود می کند. 
بنابراین، این میدان مغناطیســی اســت کــه در جهت 
عقربه های ســاعت به دور فوران می چرخد و پلاسما را 
که با ســرعت ۰.۹۹۷ برابر ســرعت نور در حال حرکت 

است، هدایت می کند.
این پژوهش نشــان می دهــد که نکات زیــادی برای 
یادگیری در مــورد بلیزارها و فوران های آنها باقی مانده 
است و نیاز به مدل های دقیق تری از این فرآیند پیرامون 
تغذیه سیاه چاله های کلان جرم وجود دارد. همچنین، این 
پژوهش بر اهمیت تلســکوپ های رادیویی بهبودیافته و 
توســعه روش هایی برای تصویربرداری از اجرام کیهانی 

دور با جزئیات بیشتر تأکید می کند.
از   )Andrei Lobanov(»لوبانــوف »آنــدری 
پژوهشــگران این پروژه گفت: مــا در حال ورود به یک 
حوزه کاملا جدید هستیم که در آن این رشته ها می توانند 
به پیچیده ترین فرآیندها در مجاورت سیاه چاله تولیدکننده 

فوران متصل شوند.
این پژوهش در مجله »Nature Astronomy« به 

چاپ رسید.

 

الیاف جدیدی که در دانشگاه »ام آی تی« ابداع شده اند، 
می توانند به تولید پارچه هایی کمک کنند که در واکنش 

به گرما تغییر شکل می دهند.
به گزارش ایســنا و به نقل از نیو اطلس، پژوهشــگران 
نوعی الیاف ارزان قیمت ســاخته اند کــه در واکنش به 
گرمــا منقبض می شــود و با از بین رفتن گرما شــکل 
خود را از ســر می گیــرد. الیاف قابل تغییر شــکل که 
با ماشــین آلات کنونی تولید پارچه ســازگار هســتند 
و بــه حســگرها یــا ســخت افزارهای دیگر وابســته 
 نیســتند، می تواننــد کاربردهای بی شــماری داشــته

باشند.
مدتی اســت که پژوهشــگران روی تولیــد الیاف قابل 
تغییر شــکل کار می کنند تا بتوان از آنها در منسوجات 
برای طیف گســترده ای از کاربردها، از گرم نگه داشتن 
افراد گرفته تا هواپیماها اســتفاده کرد اما بســیاری از 
آنها به ســخت افزاری نیــاز دارند که اســتفاده کردن 
 از آنهــا را در بیــرون از محیط آزمایشــگاه غیر عملی

می کند.
پژوهشگران دانشــگاه »ام ای تی«)MIT( و »دانشگاه 
 )Northeastern University(»نورث ایســترن
در حــال حاضــر نوعــی الیــاف ارزان قیمت بــه نام 
در  کــه  ســاخته اند   )FibeRobo(»فایبروبــو«
واکنش به دما تغییر شــکل می دهد و با ماشــین آلات 
تولیــد پارچه ســازگار اســت. این بدان معناســت که 
 پتانســیل اســتفاده از این الیاف در دنیای واقعی وجود

دارد.
»جک فورمن«)Jack Forman( پژوهشــگر ارشــد 
این پروژه گفت: ما برای همه چیز از منسوجات استفاده 
می کنیم. ما هواپیماها را با کامپوزیت هایی می سازیم که 
با الیاف تقویت شــده اند، ایستگاه فضایی بین المللی را با 
پارچه محافظ تشعشــع می پوشانیم و از منسوجات برای 
پوشــش شــخصی و در عملکردهای گوناگون استفاده 
می کنیم. منسوجات باید با محیط ما سازگارتر باشند اما 

کاملا بی اثر هستند.
پژوهشــگران برای ایجاد الیافی که فعال می شــوند و 
تغییر شــکل می دهند و با روش هــای رایج تولید پارچه 
 )LCE(»سازگار هســتند، به »الاستومر کریستال مایع
روی آوردند. کریستال مایع مجموعه ای از مولکول ها را 
در بر دارد که می توانند مانند مایع جریان داشــته باشند 
اما هنگام ته نشین شدن، در یک آرایش کریستالی قرار 

می گیرند.
پژوهشگران ســاختارهای کریســتالی را با یک شبکه 
الاســتومری کشســان ادغــام کردنــد. هنگامی که 
گرمــا به الاســتومر کریســتال مایع اعمال می شــود، 
کریستال ها از تراز خارج می شــوند و الاستومر را جمع 
می کنند و باعث انقباض الیاف می شــوند. هنگامی که 
 گرما حذف می شــود، مولکول ها به تــراز اولیه خود باز

می گردند.
در این فرآیند، نور باید به درستی استفاده شود. نور کم به 
جدا شدن مواد می انجامد زیرا بیش از اندازه روشن است 
و باعث جمع شــدن آن می شود. در مرحله بعد، الیاف را 
در روغن غوطه ور می کنند تا پوشش لغزنده ای را به آن 
بدهنــد و دوباره آن را با نور ماوراءبنفش قوی خشــک 
می کننــد تا الیاف قوی و صاف ایجاد شــود. در نهایت، 
آن را در یــک قرقره جمع می کننــد و در پودر غوطه ور 
می سازند تا بتوان از آن به راحتی در دستگاه های نساجی 

استفاده کرد.
کل فرآیند از تولید شــیمیایی تا جمع شــدن در قرقره، 
حدود یک روز طول می کشد و حدود یک کیلومتر الیاف 
را تولید می کند که آماده استفاده هستند. الیاف فایبروبو 
را می توان با هزینه ۲۰ ســنت در هر متر تولید کرد که 
حدود ۶۰ برابر ارزان تر از الیاف قابل تغییر شکل تجاری 
موجود است. این الیاف می توانند تا ۴۰ درصد بدون خم 
شدن منقبض شوند اما نسخه ایمن برای پوست تا حدود 

۲۵ درصد انقباض می یابد.
ایــن الیــاف را می تــوان بدون هیــچ گونــه تغییر در 
فرآینــد تولیــد، در دســتگاه های خیاطــی و بافندگی 
 صنعتــی و غیــر صنعتــی و همچنیــن قلاب بافــی

گنجانید.
پژوهشــگران برای آزمایش کردن قابلیت های فایبروبو، 
از یک ماشــین بافندگی صنعتی اســتفاده کردند تا یک 
ژاکت را برای ســگ فورمن ببافند کــه بتواند آن را به 
سیگنال بلوتوث تلفن هوشــمند متصل کند. همچنین، 
آنها از فایبروبو برای تولید یک لباس ورزشــی استفاده 

کردند که وقتی کاربر ورزش می کند، سفت می شود.
پژوهشــگران قصد دارند اجزای شیمیایی فایبروبو را به 
صورت قابل بازیافت یا قابل تجزیه زیســتی ارائه دهند 
و فرآینــد تولید پلیمر را ســاده کنند تــا کاربران بدون 

تخصص آزمایشگاهی بتوانند آن را به تنهایی بسازند.
پژوهشگران امیدوارند که مردم در آینده بتوانند فایبروبو 
را مانند نخ از فروشــگاه صنایع دســتی بخرند و از آن 
 برای ســاخت محصولات قابل شــکل گیری اســتفاده

کنند.

 کهکشان  تازه های علم

تولید پارچه های قابل تغییر شکل 
امکان  پذیر می شود

بازی عنکبوت کیهانی با رشته های 
پلاسما در فضا!
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دانشــمندان برزیلی که دومین کشــور مصرف  کننده بزرگ 
کوکائین در جهان اســت، از توسعه یک واکسن نوآورانه برای 
جلوگیــری از اعتیاد به این ماده مخدر و مشــتقات آن یعنی 

کراک خبر دادند.
به گزارش ایســنا و به نقل از اس ای، دانشمندان برزیلی یک 
درمان نوآورانه و جدید برای ترک اعتیاد به کوکائین و کراک 

به شکل یک واکسن ابداع کرده اند.
  )Calixcoca(این واکسن آزمایشی موسوم به کالیکسکوکا
که نتایج امیدوارکننده ای را در آزمایش ها روی حیوانات نشان 
داده اســت، یک پاسخ ایمنی ایجاد می کند که مانع از رسیدن 
کوکائین و کراک به مغز می شود و پژوهشگران امیدوارند که 

به افراد کمک کند غول اعتیاد را شکست دهند.
به عبارت ساده تر، این واکسن موجب می شود تا معتادان دیگر 

از مواد مخدر نشئه نشوند.
فردریکو گارســیا، روانپزشــک و هماهنگ کننده گروهی که 
 Minas(این درمان را در دانشــگاه فــدرال میناس گرایس
Gerais( توســعه داده اســت، گفت: اگر این درمان تأیید 
قانونی دریافت کند، این اولین بار است که اعتیاد به کوکائین 

با استفاده از واکسن درمان می شود.
این پروژه با حمایت شرکت داروسازی یوروفارما هفته گذشته 
برنــده جایزه برتر ۵۰۰ هزار یورویی جوایز نوآوری ســلامت 

یورو در بخش پزشکی آمریکای لاتین شد.
این واکســن با تحریک سیســتم ایمنی بیماران برای تولید 
آنتی بادی هایی)پادتــن( عمل می کند که بــه مولکول های 
کوکائین در جریان خون متصل می شوند و آن ها را برای عبور 
به سیستم مزولیمبیک یا »مرکز پاداش« مغز، جایی که ماده 

مخدر معمولًا ســطوح بالایی از القای لذت بخش دوپامین را 
تحریک می کند، بسیار بزرگ می کند.

گارسیا می گوید طبق گزارش دفتر مبارزه با مواد مخدر و جرم 
سازمان ملل، مطالعات مشابهی در ایالات متحده - بزرگترین 
مصرف کننده کوکائین در جهان - انجام شده است، اما زمانی 
کــه آزمایش های بالینی نتایج لازم را نشــان ندادند، متوقف 

شدند.
کالیکســکوکا تاکنون در آزمایش بر روی حیوانات موثر نشان 
داده و ســطوح قابل توجهــی از آنتی بادی ها را علیه کوکائین 

تولید می کند و عوارض جانبی کمی دارد.
پژوهشــگران دریافتند که این ماده از جنین موش نیز در برابر 
کوکائین محافظت می کند و نشان داده که می تواند در انسان 
برای محافظت از نوزادان متولد نشــده معتادان باردار استفاده 

شود.
این واکســن اکنون قرار اســت وارد مرحله نهایی آزمایشات، 

یعنی آزمایش روی انسان شود.
گارسیا می گوید کالیکسکوکا می تواند درمان اعتیاد را متحول 

کند.
وی افــزود: هیچ درمان ثبت شــده خاصی بــرای اعتیاد به 
کوکائیــن و کراک وجود ندارد. ما در حــال حاضر از ترکیبی 
از مشــاوره روان شــناختی، کمک های اجتماعی و توانبخشی 
در صورت لزوم اســتفاده می کنیم. در حالی که کالیکسکوکا 
می توانــد ابزار مهمی را به این فرآیند اضافه کند و به بیماران 
در مراحل بحرانی، مانند زمانی که دوره توانبخشــی را ترک 

می کنند، کمک کند.
این واکســن به جای مواد بیولوژیکی از ترکیبات شــیمیایی 
طراحی شده در آزمایشگاه ساخته شده است، به این معنی که 
تولید آن نسبت به بسیاری از واکسن ها هزینه کمتری دارد و 

نیازی به نگه داری آن در دمای سرد نیست.
گفتنی است که طبق گفته گارسیا، این واکسن یک نوش دارو 

نخواهد بود که بتوان آن را برای هر کسی تجویز کرد.
وی می گویــد که گــروه هدف دقیق این واکســن به نتیجه 
آزمایش های بالینی آن بستگی دارد، اما از لحاظ نظری برای 
معتادان در حال بهبودی تجویز می شــود که مصرف کوکائین 

را ترک کرده اند و می خواهند در این راه بمانند.
هــدف پژوهشــگران تغییر چیزی اســت که گارســیا آن را 
»آمــاری غم انگیز« می نامد، چرا که طبق گزارش موسســه 
ملی ســوء مصرف مــواد مخدر ایالات متحــده، از هر چهار 
مصرف کننده منظــم کوکائین یک نفر معتاد می شــود و از 
 هر چهار معتاد فقط یک نفر بعد از پنج ســال موفق به ترک

می شود.
تاکنــون بیش از ۳۰۰۰ نفر با این تیم تماس گرفته اند تا برای 

شرکت در آزمایشات بالینی این واکسن داوطلب شوند.

دستاورد بزرگ محققان برزیلی

واکسن ترک اعتیاد کوکائین و کراک ساخته شد 

روش جدید »مؤسسه فناوری فدرال زوریخ« 
برای تولید کارآمدتر ســوخت خورشــیدی، 
شــامل یک رآکتور چاپ سه بعدی است که 
را برطرف  محدودیت های روش های کنونی 

می کند.
به گزارش ایســنا و به نقل از تک اکسپلور، 
فــدرال  فنــاوری  »مؤسســه  مهندســان 
زوریــخ«)ETH Zurich( در ســال های 
اخیــر، فناوری تولید ســوخت مایــع از نور 
خورشــید و هوا را توســعه داده اند. در سال 
۲۰۱۹، آنها کل زنجیره فرآیند ترموشیمیایی 
را در شرایط واقعی برای اولین بار روی سقف 
آزمایشگاه مؤسسه فناوری فدرال زوریخ نشان 
دادند. این سوخت های خورشیدی مصنوعی، 
دارای انتشــار کربن خنثی هســتند زیرا در 
طــول احتراق فقط همان مقدار دی اکســید 
کربن را آزاد می کننــد که از هوا برای تولید 
آنها خارج می شــود. دو شرکت زیرمجموعه 
مؤسســه فناوری فدرال زوریخ موســوم به 
و   )Climeworks(»کلایموورکــس«
»سینهلیون«)Synhelion( در حال توسعه 

و تجاری سازی بیشتر فناوری ها هستند.

در قلب فرآیند تولید، یک رآکتور خورشیدی 
قرار دارد که در معرض نور شــدید خورشید 
اســت. نور از طریــق یک آینه بــه رآکتور 
منتقل می شــود و دمای آن به ۱۵۰۰ درجه 
سلسیوس می رســد. در این رآکتور که یک 
ساختار ســرامیکی متخلخل از اکسید سریم 
دارد، یک چرخه ترموشیمیایی برای شکافت 
آب و دی اکسید کربنی که قبلا از هوا گرفته 
شده اســت، انجام می شــود. این محصول 
مخلوطــی از هیدروژن و مونوکســید کربن 
موسوم به »گاز سنتز« است که می توان آن 
را بیشتر به ســوخت های هیدروکربنی مایع 
مانند نفت سفید)ســوخت جت( برای تامین 

انرژی هوانوردی تبدیل کرد.
ساختارهایی متخلخل تاکنون استفاده شده اند 
اما با مشــکلاتی همراه هســتند که تابش 

خورشــیدی برخوردی را بــه طور تصاعدی 
هنــگام حرکت بــه درون رآکتــور کاهش 
می دهنــد. این منجر به کاهش دمای داخلی 
می شود و بازدهی سوخت رآکتور خورشیدی 

را محدود می کند.
اکنون یک گروه پژوهشــی شــامل »آندره 
اســتودارت«)André Studart( و »آلدو 
اســتاینفلد«)Aldo Steinfeld( اســاتید 
مؤسســه فناوری فــدرال زوریخ، یک روش 
جدید چاپ ســه بعدی ابداع کرده اند که آنها 
را قادر می ســازد تا ســاختارهای سرامیکی 
متخلخل را با هندســه منافذ پیچیده بسازند. 
ایــن کار، تابش خورشــیدی را بــا کارآیی 

بیشتری به درون رآکتور منتقل می کند.
این موضوع ثابت شــده است که طرح های 
با  مرتب شــده به صــورت سلســله مراتبی 
کانال ها و منافذ روی ســطح که در معرض 
نور خورشــید هســتند و در عقــب رآکتور 
باریک تر می شــوند، کارآیی ویــژه ای دارند. 
ایــن ترتیب بندی، جذب تابش خورشــیدی 
متمرکزشده را در کل حجم ممکن می سازد 
و به نوبه خود تضمین می کند که کل ساختار 

متخلخل به دمای ۱۵۰۰ درجه سلســیوس 
می رسد و تولید سوخت را افزایش می دهد.

این ســازه های سرامیکی با استفاده از فرآیند 
چاپ ســه بعدی مبتنی بر اکســتروژن و نوع 
جدیدی از جوهر تولید شدند که ویژگی های 
بهبودیافتــه ای دارد و به طور ویژه برای این 

منظور توسعه یافته است.
پژوهشــگران تعامــل پیچیده بیــن انتقال 
گرمای تابشــی و واکنش ترموشــیمیایی را 
بررســی کردند. آنها توانستند نشان دهند که 
ساختار سلسله  مراتبی جدید آنها می تواند دو 
برابر بیشتر از ســاختارهای یکنواخت که در 
معرض همان تابش خورشــیدی متمرکز با 
شدتی معادل ۱۰۰۰ خورشید قرار می گیرند، 

سوخت تولید کند.
فناوری چاپ ســه بعدی سازه های سرامیکی 
قبلا به ثبت رسیده و شرکت سینهلیون مجوز 
را از مؤسســه فناوری فدرال زوریخ دریافت 
کرده اســت. اســتاینفلد گفت: این فناوری، 
پتانســیل افزایــش کارآیی انــرژی رآکتور 
را  اقتصادی  خورشــیدی و بهبود قابل توجه 

برای سوخت های هوایی پایدار دارد.
 Advanced در مجلــه»  پژوهــش  این 
Materials Interfaces« بــه چــاپ 

رسید.

روش جدیدی برای تولید سوخت مایع از نور خورشید 

برخــی از علاقه مندان بــه درمان های ضد 
پیری پلاســمای افراد جوان را به رگ های 
خود تزریق می کنند، اما آیا این شــبه درمان 

واقعا می تواند روند پیری را معکوس کند؟
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، در سال 
 Peter(۲۰۱۶ گزارش شــد که پیتــر تیل
شــرکت  در  فنــاوری  میلیــاردر   ،)Thiel
آمبروزیا)Ambrosia( سرمایه گذاری کرده 
است؛ شــرکتی که امکان تزریق پلاسما از 
اهداکنندگان زیر ۲۵ سال به افراد بالای ۳۵ 
سال را برای مطالعه مزایای آن ارائه می کرد.

 Jesse(البته پس از مدتی، جســی کارمازین
آمبروزیا،  اجرایــی  مدیــر   ،)Karmazin
ملاقــات با پیتر تیل و دریافــت وجه نقد از 
شــرکت سرمایه گذاری او به نام تیل کاپیتال 

)ThielCapital( را تکذیب کرد.
به نظر می رسید شرکت از نظر مالی کمبودی 
نداشته باشــد زیرا از کسانی که می خواستند 
»خون جوان« دریافــت کنند تا ۸۰۰۰ دلار 
دریافــت می کرد. این ماجرا تــا جایی ادامه 
 )FDA(داشت که سازمان غذا و دارو آمریکا
در ماه فوریــه ســال ۲۰۱۹ بیانیه ای صادر 
کرد که در آن نســبت به تزریق پلاســمای 
اهداکنندگان جوان هشدار داده شد و آمبروزیا 

مجبور به تعطیلی شد.
به تازگی نــام یک میلیاردر دیگر مشــتاقِ 
روش های ضد پیری خبرســاز شــده است. 
 ،)Bryan Johnson(او برایان جانســون
مدیر عامل توســعه دهنده رابط مغز و رایانه 
کرنل )Kernel( است. جانسون که پیش از 
 )Venmo(فروش کیف پول دیجیتالی ونمو
به پی پل)PayPal( صاحب آن بود، در حال 
حاضر به دلیل »سبک زندگی معکوس کننده 
پیری« خود شهرت یافته است. سبک زندگی 
که ســالانه حدود دو میلیــون دلار برای او 

هزینه دارد.
چنین سبک زندگی شامل خوردن یک رژیم 
غذایی گیاهی با کالری محدود و مکمل های 
زیاد، پیروی از یک برنامه ورزشــی سخت و 
خواب، و دریافت خون از پســر ۱۷ ساله اش 

است.
برایــان جانســون ممکن اســت جوان تر از 

ســنش به نظر برســد، اما آیا واقعا علت آن 
تزریق پلاسما است یا ثروت، ژنتیک و سبک 
زندگی؟ در ادامه در مورد تزریق پلاســمای 

خون جوان بیشتر می خوانیم.
تزریق پلاسما چیست؟

تزریق پلاســما با تزریق خون یکی نیست. 
انتقال خون کامل شــامل پلاســما و سایر 
اجزای خون  می شــود که در آن گلبول های 
قرمز، گلبول های ســفید و پلاکت ها حضور 
دارند. اما تزریق پلاســما بــه طور خاص بر 

پلاسما تمرکز دارد.
پلاســما قســمت مایع خون است که حدود 
۵۵ درصــد از کل حجــم خون را تشــکیل 
می دهد. این ماده بــه عنوان یک راه انتقال 
قرمز  گلبول های  عمل می کند، پلاکت هــا، 
و گلبول های ســفید را در سراسر بدن حمل 
می کند، مواد مغذی مانند گلوکز، اســیدهای 
آمینه و پروتئین ها را به ســلول ها می رساند 
و مواد زائد مانند دی اکســیدکربن و اوره را از 

سلول ها دور می کند.
وقتی پلاسما از سلول های خونی جدا می شود، 
به شکل مایع زرد کم رنگی دیده می شود که 
عمدتا از آب)تقریبا ۹۰٪( تشکیل شده است. 
همچنین حاوی الکترولیت ها)سدیم، پتاسیم، 
آنتی بادی ها)ایمونوگلوبولین هــا(،  کلســیم(، 
فاکتورهای لخته کننــده خون)فیبرینوژن( و 

سایر پروتئین ها است.
تزریق پلاســما معمولا برای تامین پروتئین 
یــا فاکتورهای خــاص به افــراد مبتلا به 
بیماری هایــی کــه نیــاز به مکمــل دارند، 
استفاده می شــود. برای مثال، بیماران دچار 
نقص ایمنی می تواننــد آنتی بادی هایی را از 
تزریق پلاسما دریافت کنند و افراد مبتلا به 
هموفیلی می توانند فاکتورهای انعقادی را از 

این طریق به دست آورند.
از ســوی دیگــر، انتقال خون در شــرایطی 
اســتفاده می شــود که بیمار نیاز به افزایش 

تعداد سلول های خونی خاصی داشته باشد.
به عنــوان مثال، اگر تعــداد کم گلبول های 
کــم  تعــداد  خونــی(،  خون)کــم  قرمــز 
تولید  یا کاهش  پلاکت ها)ترومبوســیتوپنی( 
ســلول های خونی به عنوان یــک عارضه 

جانبی شیمی درمانی ایجاد شده باشد.
هم از طریق تزریق پلاســما و هم از طریق 
بازگرداندن  تزریق خون کامل می توان بــه 
حجم خون و حفظ اکسیژن رسانی در زمانی 
که فــردی خون زیــادی را در یک جراحی 
بزرگ یا یک حادثــه مانند تصادف رانندگی 

از دست داده است، استفاده کرد.
درک فرآیند پیری

در موجودات چند ســلولی، پیری یک فرآیند 
بیولوژیکی طبیعی اســت که شامل تغییرات 
متعددی می شــود.  فیزیولوژیکی  و  فیزیکی 
افراد و بیشــتر حیوانــات و قارچ ها در طول 
عملکردهای  تدریجی  کاهش  زمان شــاهد 
بیولوژیکــی بدن و کاهــش انعطاف پذیری 
بیولوژیکی یعنــی توانایی بهبودی از بیماری 

و سایر شرایط نامطلوب هستند.
در انســان با افزایش ســن، امکان ابتلا به 
بیماری هــای مزمــن افزایــش می یابد، در 
حالی که عملکردهای شناختی مانند سرعت 
پــردازش و حافظه به ســمت کاهش میل 
می کند. به همین دلیل اســت که اختلالات 
آلزایمر،  بیماری  یا  پارکینسون  عصبی، مانند 

در افراد مسن شایع تر است.
در سطح سلولی، فرآیند پیری به دلیل تجمع 
آسیب ســلولی، عملکرد بهینه سلول ها را به 

خطر می اندازد.
تلومرهــا، که نواحــی از توالی های تکراری 
دی ان ای در انتهــای کروموزوم هســتند از 
انتهــای کروموزوم ها در برابر ســاییدگی یا 
در هم پیچیده شدن محافظت می کنند. این 
ساختارهای نخ مانند با تقسیم سلول ها کوتاه 

می شوند.
بــا بالا رفتن ســن افراد، این کوتاه شــدن 
تدریجی تلومرهــا در نهایت منجر به پیری 
سلولی می شود. در آن زمان سلول ها تقسیم 
نمی شوند و ظرفیت بازسازی بافت ها محدود 
می شــود. با کاهش توانایی در ترمیم آسیب 
یا جایگزینی سلول های قدیمی و آسیب دیده 
با ســلول های جدید، فرد مســن نسبت به 
مشکلات مربوط به ســلامتی بیشتر مستعد 

بیماری می شود.
تلومرهــای کوتاه شــده همچنین با ضعیف 

شدن سیستم ایمنی، افزایش التهاب و زوال 
شناختی مرتبط هستند. آن ها به عنوان یکی 
از شاخص های مولکولی پیری بیولوژیکی در 

نظر گرفته می شوند.
سایر شاخص های مولکولی پیری بیولوژیکی 
عبارتند از تجمع آسیب دی ان ای، انباشتگی 
پروتئین هــای اشــتباه تا شــده، اختلال در 
ســیگنال دهی مسیرها و ارتباط بین سلول ها 
و اختلالات میتوکندریایی که می توانند تولید 

انرژی سلولی را مختل کنند.
تزریق پلاسما برای معکوس کردن سن

در سال ۲۰۰۵، دانشمندان دانشگاه استنفورد، 
کالیفرنیا، یک موش جــوان را با یک عمل 
جراحی به یک مــوش پیر متصل کردند، به 
طوری که هر دو حیوان در نهایت سیســتم 

گردش خون یکسانی پیدا کردند.
این روش که پارابیوز)parabiosis( نامیده 
می شــود، ابتدا در قرن نوزدهم توسط پاول 
برت)Paul Bert( فیزیولوژیست فرانسوی 
ایجاد شد و پیش تر به طور گسترده ای برای 
اهــداف تحقیقاتــی مانند مطالعــه رد پیوند 
پوســت، بازســازی بافت و اعصاب و سایر 

تحقیقات علمی استفاده شده بود.
اما ایــن اولین بــاری بود که دانشــمندان 
نشــانه هایی از جوان ســازی را در یکــی از 
طرف هــای سیســتم پارابیوتیک مشــاهده 

کردند.
کلیو مک کی)Clive McCay(، متخصص 
پیری، شواهد نظری از خون یک موش جوان 
پیدا کرده بود که طول عمر و عملکرد بافتی 
یک موش پیر را از طریــق پارابیوز در دهه 
۱۹۵۰ افزایــش می داد، اما این نتایج محدود 

به نظر می رسید.
در این مورد، سلول های بنیادی ماهیچه های 
اســکلتی موش پیــر که مســئول ترمیم و 
بازســازی بافت ماهیچه ای اسکلتی هستند 
و ســلول های پیش ســاز کبدی که مسئول 
بازســازی بافت کبد در صورت آسیب دیدن 

هستند دوباره فعال شدند.

آیا تزریق پلاسما واقعا روند پیری را معکوس می کند؟
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رییس گروه تغذیه و دارویی معاونت بهداشت دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشــتی، گفت: مصرف کنندگان نوشابه های 
گازدار بیشــتر درمعرض کمبود کلســیم و پوکی استخوان 

هستند.
به گزارش ایســنا، دکتر فرشــته فزونی با اشــاره به نقش 
بسیار مهم تغذیه مناســب در پیشگیری از پوکی استخوان، 
گفت: پوکی اســتخوان بیماری شــایعی اســت که با خطر 

شکستگی های خود به خودی استخوان ها همراه است.
به گفته وی، اگر فعالیــت بدنی فرد کم یا رژیم غذایی وی 
نامناسب و حاوی مقدار کمی کلسیم باشد، به تدریج کلسیم 

استخوان ها  کاهش یافته و شکننده می شوند.
فزونی مصرف منابع کافی پروتئیــن و املاح را برای حفظ 
سلامت استخوان ها ضروری دانست و دریافت مقادیر کافی 
کلســیم همراه بــا فعالیت بدنی را باعث بــالا رفتن ذخیره 

استخوانی کلسیم عنوان کرد.
وی خاطرنشان کرد: معمولا زنان بیش از مردان دچار پوکی 
اســتخوان می شــوند و این بیماری در افراد لاغر و کسانی 
که در فامیل نزدیک خود سابقه پوکی استخوان دارند بیشتر 

دیده می شود.
رییس گروه تغذیه و دارویی معاونت بهداشت دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی از لبنیات به عنوان منبع خوب کلسیم 
نام برد و گفت: مقدار مناسب روزانه کلسیم برای بزرگسالان 
بین 1000 تا 1200 میلی گرم اســت و هر لیوان شیر 300 

میلی گرم از این نیاز را تأمین می کند.
به گفته وی، هر نوع غذا یا فرآورده ای که از شیر تهیه شده 
باشد نظیر پنیر، ماست و... همچنین شیر مادر از منابع غنی 

کلسیم محسوب می شود.
فزونــی تأکید کرد: در لبنیات پرچرب، جذب کلســیم کمتر 
است. بنابراین به افراد توصیه می شود روزانه دو تا سه واحد 
از گروه شــیر و لبنیات کم چــرب را در برنامه غذایی خود 

بگنجانند.
وی ویتامین D را یک ویتامین ضروری برای جذب کلسیم 
برشــمرد و افزود: این ویتامین به جذب کلســیم و فسفر از 
روده کمــک می کند و موجب بکارگیری این مواد معدنی در 

ساختمان استخوان ها و دندان ها می شود.
 ،D او با اشــاره به نور آفتاب به عنــوان منبع تولید ویتامین
گفــت: با توجه به کمبود ویتامیــن D، مصرف مکمل این 

ویتامین مورد تأکید است.
فزونی خاطرنشــان کرد: همه افراد برای دریافت رایگان و 
کســب اطلاع درخصوص نحوه استفاده از این مکمل ها  به 

مراکز، پایگاه ها و خانه های بهداشت مراجعه کنند.
وی انواع حبوبات ) نخود و لوبیا، عدس، ماش (، سبزی هایی 
مانند جعفری، کلم پیــچ، گل کلم، کلم بروکلی و پرتقال را 
منابع غذایی حاوی کلسیم برشمرد و بر استفاده از این مواد 

غذایی به مقدار کافی تاکید کرد.
به گفته این کارشــناس تغذیه، در حبوبــات )نخود و لوبیا( 
مقــداری فیتات وجود دارد که با جذب کلســیم تداخل دارد 
اما اگر حبوبات یک شب در آب خیسانده شود و آب آن دور 

ریخته شود فیتات آن کاهش می یابد.
فزونی افــزود: مصرف منابــع حاوی منیزیــم نظیر آجیل 
و ســبزی های برگ ســبز تیره نیز به اندازه مصرف کلسیم 
اهمیــت دارد. انواع مغزدانه ها مثل بادام، کنجد و ... از منابع 
خوب کلسیم و منیزیم هستند. اما زیاده روی در مصرف آنها 

موجب اضافه وزن و چاقی می شود.
وی با اشــاره به ضرورت مصرف امگا 3 برای سلامت بدن 
و اســتخوان ها، گفت: انواع ماهی، گردو، جوانه گندم حاوی 
اســیدهای چرب مفید هســتند و در صورتی کــه همراه با 
غذاهای حاوی کلسیم استفاده شوند، می توانند در پیشگیری 

از بروز پوکی استخوان موثر باشند.
فرونی توصیه کرد: از ماهی های نرم استخوان، مانند کیلکا، 
آزاد، ســاردین در رژیم غذایی استفاده شــود؛ چنانچه این 
ماهی ها با اســتخوان خورده شوند برای پیشگیری از پوکی 

استخوان مفید هستند.
وی گفــت: مصرف کنندگان نوشــابه های گازدار بیشــتر 
درمعرض کمبود کلســیم و پوکی اســتخوان هستند. زیرا 
نوشــابه های گازدار حاوی اسید فسفریک هستند که باعث 

عدم جذب بخش عمده ای از کلسیم می شوند.
وی افــزود: مصرف بیش از حد نمک نیز باعث افزایش دفع 
کلســیم از بدن می شود. نمک زیاد، کلسیم را از استخوان ها 
جدا کرده و باعث دفع آن از ادرار می شــود. در نتیجه زمینه 

ایجاد پوکی استخوان یا تشدید آن فراهم می شود.
این کارشــناس تغذیه معاونت بهداشت با توصیه به مصرف 
ادویه ها، گیاهان معطر، ســیر و لیمــو به عنوان طعم دهنده 
غذاها و ســالادها توصیه کرد افراد از مصرف تنقلات شور 

و غذاهای کنسروی به دلیل وجود نمک زیاد پرهیز کنند.
به گفته وی، مصرف ســیگار و غذاهــای پرچرب نیز باعث 

اختلال در جذب کلسیم می شود.
بنابر اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی، 
فزونی با اشاره به ضرورت حفظ وزن بدن در محدوده ایده آل 

تاکید کرد: از افزایش یا کاهش مفرط وزن پرهیز شود.
وی در خاتمــه ســخنان خود یــادآوری کــرد: افرادی که 
نمی توانند در برنامه غذایی خود کلسیم کافی بگنجانند باید با 

نظر پزشک از مکمل های کلسیم استفاده کنند.

رئیس ســازمان غذا و دارو با اشــاره بــه مصرف بالای 
IVIG و آلبومین در کشــور از تمهیداتی برای راه اندازی 

پالایشگاه های خون در کشور خبر داد.
به گزارش ایســنا، دکتر ســید حیدر محمدی در نشست 
روسای دانشــگاه های علوم پزشکی کلان منطقه آمایشی 
شــش کشور که در زنجان برگزار شد، با اشاره به وضعیت 
تامیــن ارزی و نقدینگی اظهار کرد: اگرچه در حال حاضر 
وضعیت در حوزه دارو و تجهیزات پزشــکی پایدار است، با 
این حال در حوزه شیرخشــک مقــداری عدم ثبات وجود 
داشــت که با اقدامات صورت گرفته به زودی رفع خواهد 

شد.
وی افزود: تهیه کالاهای حوزه سلامت بالاخص در زمینه 
دارو، تجهیزات و شیرخشــک ارتباط مستقیمی با تأمین، 
انتقال ارز و تأمین نقدینگی دارد. یکی از چالش های مراکز 
بیمارستانی و دانشــگاه های علوم پزشکی تامین نقدینگی 

است.
معاون وزیر بهداشــت اضافه کــرد: وضعیتی که در بهمن 

ماه سال گذشته پیش آمد، مقداری شرایط را سخت کرد.
وی با اشــاره به زمان بر بودن پروسه تامین ارز تا واردات 
فراورده به کشــور گفت: امروز اگر به شرکتی ارز بدهیم، 
بســته به تولیدی و یا وارداتی بودن آن محصول، حداقل 
بین سه تا شــش ماه زمان لازم است بنابراین کوچکترین 
اختــلال در تامین ارز، زنجیره تامین را با مشــکل مواجه 

خواهد کرد.
محمدی با اشــاره به تفاهمنامه ارزی سازمان غذا و دارو با 
بانک مرکزی اظهار کرد: این تفاهمنامه در جهت تهیه ارز 
مورد نیاز حوزه دارو، تجهیزات پزشــکی و شیرخشک بین 

سه نهاد منعقد شد. 
وی افزود: در چند ماه اول سال با مشکل شدید ارزی روبرو 
بودیم که با ورود رییس جمهوری و معاون اول به موضوع، 
مشــکل حل شد و خوشــبختانه از اواخر تیرماه مشکلات 
ارزی تا حدود زیادی رفع شــد، به طوری که تاکنون نیمی 
از ســهمیه ارزی را دریافت کردیم و  امیدواریم مابقی ارز 
را تا پایان ســال به شرکت ها تخصیص دهیم و تأمین را 

درست انجام دهند.
رئیس ســازمان غــذا و دارو اضافه کــرد: در حال حاضر 
وضعیت ما در حوزه تأمین دارو وضعیت نســبتاً مناســبی 

است و در حال ایجاد ذخیره استراتژیک هستیم.
وی با اشــاره به کمبود داروی »متــی مازول« اظهارکرد: 
ماده اولیه تولید این دارو وارد کارخانه و دارو تولید شــد که 
بعد از مراحل بســته بندی و صدور تأییدیه آزمایشگاه قرار 
اســت این دارو اوایل هفته آینده به صورت گسترده توزیع 
شــود. با این مقدار تولید، حداقل نیاز چند ماه کشور به این 

دارو تأمین می شود.
 محمدی یادآور شد: کمبود شــدید برخی از داروها مانند 
داروهای پیوندی و فاکتور 8 رفع شــده اســت و در حال 
حاضر به اندازه یک ســال نیاز کشــور فاکتور 8 موجودی 
داریم، ضمن اینکه به اندازه نیاز ســه ماه این داروها توزیع 

شده است.
 رئیس ســازمان غذا و دارو در ادامه با بیان اینکه کشــور 
بیش از یک سال درگیر کمبود سرم بود، گفت: این کمبود 
ناشی از تغییر الگوی مصرف در دوره کرونا بود، به طوری که 
مصرف ماهیانه ســرم از حــدود 11 تا 12 میلیون به بیش 
از 20 میلیون مصرف ماهیانــه در اواخر همه گیری کرونا 
افزایش یافت. ظرفیت تولید ما حدود 15 تا 1۶ میلیون بود 
که معمولا میانگین 10 تا 12 میلیون آن مصرف می شد و 

الباقی یا صادر می شد یا ذخیره می شد.
به گفته وی کارخانه جدیدی در تبریز راه اندازی شده است 
که ســرم های شست وشــو را تولید و به زودی سرم های 
تزریقــی را نیز تولید خواهد کــرد و با راه اندازی آن و چند 
خط تولید دیگر در استان های دیگر می توانیم بدون واردات 

پاسخگوی نیاز داخل باشیم.
معاون وزیر بهداشت با اشاره به اینکه کمبودی درخصوص 
تامین انواع شیرخشک های رژیمی، متابولیک و غذای ویژه 
وجود ندارد، گفت: شیرخشــک های معمولی )رگولار( پنج 
تولیدکننده در کشــور دارد و به دلایل آنچه درمورد ابطال 
ثبت ســفارش ها توضیح داده شد، در اوایل سال ماده اولیه 
کمتری وارد و برخی شرکت ها اوایل شهریور ماه با مشکل 
تامین ماده اولیه مواجه شــدند اما با اقدامات صورت گرفته 
ماده اولیه تامین و شرکت ها به ما قول داده اند که در اواخر 

آبان تولید شیرخشک کفاف نیاز داخل را بدهد.
بنابر اعلام ســازمان غذا و دارو وی با اشاره به اینکه نیاز 
کشور به شیرخشک های رگولار ماهانه پنج میلیون قوطی 
است و با ثبت سامانه ای میزان مصرف شفاف خواهد شد، 
گفت:  درصورتی که دو شــرکت بزرگ که 8۶ درصد نیاز 
کشور را تامین می کند به تعهدات خود عمل کنند مشکلی 
از لحاظ تامین شیرخشــک نخواهیم داشت. داروخانه هایی 
کــه در ثبت ســامانه کوتاهی کنند، ســهمیه ای نخواهند 

داشت.
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شــما احتمالا در طــول زندگی خود بیشــتر از هر بیماری 
دیگــری ســرما می خوریــد. بزرگســالان ســالانه دو تا 
 ســه  بار و کودکان خردســال چهار بار یا بیشــتر ســرما

می خورند.
به گزارش ایسنا به نقل از نشــریه »سان«، سرماخوردگی 
یک عفونت مســری دستگاه تنفسی فوقانی است که بینی، 
گلو، ســینوس ها و نای را تحت  تاثیر قــرار می دهد. اولین 
علامت ســرماخوردگی اغلب گلودرد اســت. سایر علائم 
 اولیه ممکن اســت شــامل آبریزش بینی، عطسه و سرفه 

باشد.
هرچند علائم ســرماخوردگی و آنفلوآنــزا تقریبا برای همه 
واضح و شناخته شــده است، بااین حال برخی از این علائم 
بــه خصوص اگر طولانی تر از حد معمول به طول بینجامند، 
می توانند نشان دهنده مشکلی جدی تر از جمله ابتلا به برخی 
سرطان ها باشند و نیاز به بررسی فوری توسط پزشک دارند.

* گلودرد
همه ما هر از گاهی دچار گلودرد می شــویم. ممکن اســت 
احساس خارش در گلو داشته باشید، بلعیدن برایتان سخت 
باشــد و حتی متوجه بوی بد دهان خــود در نتیجه گلودرد 
باشــید. با این  حال، درد مداوم در گلو یکی از شــایع ترین 
علائم ســرطان گلو است. ســایر علائم سرطان گلو شامل 

سرفه، تغییر صدا، گوش درد و مشکل در بلع است.
* تورم گردن

داشــتن اندکی تورم یا درد گردن معمولًا نشانه ای است که 
بدن شما در حال مبارزه با یک عفونت مانند سرماخوردگی و 
آنفلوانزا است. اگر این علامت بیشتر از یک یا دو هفته طول 
بکشد، می تواند نشانه بیماری جدی تری باشد، مانند سرطان 
خون یا ســرطان لنف. سایر علائم سرطان خون عبارتند از 
تب، لرز، عفونت های مکرر، کبودی آسان و خونریزی های 
مکرر بینی. علائم شــایع سرطان لنف عبارتند از تورم غدد 
لنفاوی در سراســر بدن، خســتگی، تعریق شبانه و خارش 

پوست.
* زخم دهان

زخم های دهانی بسیار شــایع هستند و باید در عرض یک 
هفته خودبه خود برطرف شوند. آنها معمولا در داخل دهان، 
روی گونه هــا، لب ها یا زبان ظاهر می شــوند. این زخم ها 

می توانند توســط عوامــل مختلفی مانند آلــرژی غذایی 
ایجاد شــوند. زخم های دهان به خصوص اگر از بین نروند، 
شــایع ترین علامت ســرطان دهان هســتند. علائم دیگر 
عبارتنــد از کاهش وزن، مشــکلات گفتاری، درد در دهان 

و بوی بد دهان.
* گرفتگی گوش

این علامت، نشــانه رایج ســرماخوردگی اســت و معمولا 
زمانی اتفاق می افتد که شیپور استاش که گوش میانی را به 
پشت گلو متصل می کند، ملتهب می شود. عامل کمتر شایع 
انسداد گوش، سرطان نادری به نام کارسینوم نازوفارنکس 
اســت. این عارضه نوعی سرطان ســر و گردن است که از 
نازوفارنکس، قســمت فوقانی گلو در پشت بینی و نزدیک 
قاعده جمجمه شــروع می شــود. فردی که به این بیماری 
مبتلا اســت، ممکن است گوش درد، صورت متورم، ترشح 
چرک و خون از بینی، تورم غدد لنفاوی و خونریزی از بینی 

داشته باشد.
* صدای خشن

بنابر اعلام دویچه وله، تغییر در صدا معمولًا نشــانه التهاب 
حنجره اســت؛زمانی که تارهای صوتی در گلو تحریک یا 
متورم می شــود. این وضعیت می تواند صدای شما را خشن 
کند یا باعث شــود صدای خود را به کلی از دست بدهید. اما 
اگر تن صدا برای بیش از سه هفته تغییر کند، می تواند نشانه 

ابتلا به سرطان حنجره باشد.

برخی از علائم سرماخوردگی که می تواند نشانه سرطان باشد

همه ما، چه از طریق رســانه های اجتماعی که فواید سرکه 
سیب را تبلیغ می کنند و چه از زبان طرفداران این سرکه که 
خواص آن برای سلامت بدن را برمی شمرند، از مزایای این 
محصول سرشار از فایده بسیار شنیده ایم. اما به راستی این ها 

چقدر در سلامت ما نقش دارند؟
به گزارش ایسنا به نقل از ســی بی اس نیوز، کارشناسان به 
شواهدی دست یافته اند که گویای مزایای سرکه سیب برای 

رسیدن به هدف های خاص در سلامت بدن است.
»لورا لیگــوس« - متخصص تغذیه - در این باره می گوید: 
سرکه ســیب درمان جادویی یا راه  حل ســریع برای همه 
مشــکلات مربوط به ســلامت نیســت. با این حال، آنچه 
به عنوان متخصــص تغذیه می توانم بگویم این اســت که 
مصرف سرکه سیب قبل از غذا برای کمک به هضم غذا- با 

شبیه سازی اسید معده و تجزیه غذا- موثر است.
این نوع سرکه حاوی اسیدهای خاصی است که باکتری های 
مضــر را از بین می برند و پروبیوتیک های طبیعی آن ممکن 
است، سلامت روده را تقویت کنند اما در مورد میزان واقعی 

این فواید بالقوه هنوز به تحقیق بیشتری نیاز است.
در پژوهش های کوچکی نیز به بررســی اثر سرکه سیب بر 

قند خون پرداخته شده است.

لیگوس توضیح می دهد: از آنجا که سرکه فواید دیگری نیز 
دارد، ممکن اســت در کاهش واکنش بدن به قند خون، در 

صورت مصرف همراه با غذا یا بعد از غذا مفید باشد.
برخــی دیگر نیز نه بــرای مصرف داخل بــدن بلکه برای 
استفاده در سطح بدن به سرکه سیب روی می آورند و از این 
مایع برای مراقبت از پوست بدن و پوست سر بهره می برند.

البته در این باره تحقیقی انجام نشــده اســت اما دکتر »عزا 
حلیم« - پزشــک و متخصص بیهوشی - می گوید: سرکه 
ســیب حاوی عناصر متعددی اســت که احتمــالا به رفع 

مشکلات پوستی خاصی کمک می کند.
او می گوید: طبیعت اســیدی سرکه ســیب به بازیابی پی اچ 
)pH( طبیعی پوســت برای کاهش التهاب کمک می کند 
همچنین سرکه ســیب حاوی آلفا هیدروکسی اسید و آنتی 
اکسیدان هایی اســت که همگی در لایه برداری از پوست و 
روشن  شدن و صاف شدن پوست موثرند. این مایع همچنین 
در تعادل پی اچ پوســت سر، برای جلوگیری از مواردی مانند 
شوره سر مفید است زیرا بسیاری از این مشکلات پوست سر 
ناشی از نامتعادل بودن پی اچ و رشد بیش از حد مخمر است.

البته حلیم تاکید می کند: نباید عجله کنید و ســرکه سیب را 
بدون راهنمایی یا مشــورت در برنامه  روزانه مراقبت پوستی 

بگنجانید زیرا برخی از افرادی که پوســت حساســی دارند، 
ممکن است دچار سوزش شوند.

بايدها و نبايدهای استفاده از سرکه سیب
به گــزارش روزنامه »ایندیپندنت«، اگر قصد دارید ســرکه 
ســیب را در رژیم غذایی تان امتحــان کنید، نکات مهمی را 

باید در نظر داشته باشید.
توصیه متخصصان این است که این ماده غذایی را به تنهایی 

و یک ضرب نخورید.
لیگوس می گوید: همیشه آن را رقیق کنید زیرا سرکه سیب 
اسیدی اســت و در مینای دندان یا پوشش مری مشکلاتی 

ایجاد می کند.
حلیم می گوید: نوشیدن مستقیم آن پوشش معده را تحریک 
می کند و برای افــرادی که خواهان تقویت میکروبیوم روده 
و باکتری های سالم موجود در روده اند، تأثیر معکوس خواهد 

داشت.

فواید سرکه سیب برای سلامتی

مدیرکل بیمه گری و جذب منابع ســازمان 
بیمه ســلامت ایران، گفت: یک بند برای 
اولین بار در قانون برنامه هفتم کشور دیده 
شــده که کلیه افراد فاقد پوشش بیمه، بیمه 
شده ســازمان بیمه سلامت ایران محسوب 
شــوند. این بند در قوانین گذشته و قوانین 
برنامه و بودجه ســنواتی وجود نداشــت و 

کاملًا جدید است.
به گزارش ایســنا، جمشید شــایانفر درباره 
اجباری شــدن پوشــش بیمه پایه، اظهار 
کرد: یکــی از مهم ترین اهداف قانون بیمه 
همگانــی خدمــات درمانی مصوب ســال 
13۷3، ایــن تبود که تمام جمعیت کشــور 
تحت پوشــش بیمه ای قــرار گیرند و این 
همواره جزو اهداف ســازمان بیمه خدمات 
درمانی و ســازمان بیمه ســلامت بوده و 

هست.
وی افزود: ما افراد را در قالب صندوق های 
مختلف بیمه ای تحت پوشش قرار می دهیم 

و گروهی که هیچ پوشــش بیمه ای ندارند 
را هم تحت عنوان بیمه ســلامت همگانی 

ایرانیان  بیمه می کنیم.
مدیرکل بیمه گری و جذب منابع ســازمان 
بیمه ســلامت ایران، گفت: ما حتی افراد را 
روی تخت بیمارســتان هم بیمه می کنیم و 
بر اساس مســاعدت سازمان بیمه سلامت، 
اگر بــه عنوان مثال فردی در بیمارســتان 
بســتری شــود و در روز آخر هم خودش را 
بیمــه کند ما تمام هزینه ها را در قالب بیمه 
و از روز اول تقبــل می کنیم؛ درصورتی که 

اصــول کار بیمه این اســت که فرد قبل از 
بستری شدن خودش را بیمه کند.

شــایانفر یادآورشــد: نمایندگان مجلس در 
لایحــه برنامه هفتم کشــور، یک بندی را 
به تصویب رســاندند مبنی بر اینکه پوشش 
بیمه پایه برای تمام جمعیت کشور اجباری 
بوده و برخورداری از یارانه دولت جهت حق 
بیمه سرپرست خانوار و افراد تحت تکفل از 
طریق ارزیابی وســع برای حداقل 5 دهک 
به صورت رایگان و برای مابقی بر اســاس 

نتیجه ارزیابی وسع است.
وی افزود: ما مشــابه این بنــد را در قانون 
برنامه ششــم کشور هم داشتیم که پوشش 
بیمه پایه، اجباری اســت اما مهم تر ازآن، 
سازوکار و الزامات اجباری شدن بیمه است.

او با اشــاره بــه اینکه در حــال حاضر پنج 
دهک به صورت رایگان بیمه شدند، اظهار 
کرد: باید الزام پوشــش اجباری بیمه پایه را 
روی پنج دهک مابقی هم پیاده سازی کنیم 

البته؛ با آیین نامه ای که برای این بند نوشته 
می شود و به تصویب هیئت وزیران می رسد 

این اقدام انجام پذیر می شود.
شایانفر که در یک برنامه رادیویی صحبت 
می کرد، ادامه داد: یــک بند دیگری برای 
اولین بار در قانون برنامه هفتم کشور دیده 
شــده که کلیه افراد فاقد پوشش بیمه، بیمه 
شده ســازمان بیمه سلامت ایران محسوب 
می شــوند که این بند، در قوانین گذشته و 
قوانین برنامه و بودجه سنواتی وجود نداشت 

و کاملًا جدید است.
مدیرکل بیمه گری و جذب منابع ســازمان 
بیمه سلامت ایران با بیان اینکه ما اطلاعات 
پنج دهــک اول جامعــه را از وزارت رفاه 
دریافــت کردیم و آنها را به صورت خودکار 
بیمه کردیم گفت: پنج دهک مابقی فعلًا بر 
اســاس قانون و مقررات باید خودشان ثبت 
نام کنند البته دهک ششــم تا نهم مشمول 
کاهش پرداختی شــدند و به ترتیب باید از 
20 درصد تا 50 درصد در پرداخت حق بیمه 

خود مشارکت داشته باشند.

برقراری بیمه سلامت برای تمام افراد فاقد بیمه 

اندام و قدی همیشه 
متوازن داشته

عملکرد بهتری در  
حل مسئله دارن.
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بر حافظه
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